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SLOVENCI V ITALIJI ŠE 
VEDNO “NA ČAKANJU”

Zaščitn i zakon za našo m anjšino, 
k i  ga je  ita li ja n s k i p a r la m e n t o d o b r il dne 14. fe 
b ru a rja  2001, ostaja p ravzaprav  m rtva  črka.

Podržavljena je  b ila  dvojezična šola v Špetru, vse 
ostale obveznosti države do naše m anjšine pa  so osta
le le na p ap irju . Nasprotno, v 4 slovenskih občinah  
na Krasu m oram o za dvoježično osebno izkaznico  
zaprositi, sicer nam  u ra d n ik i servira jo  samo ita lija n 
sko, I ta l i ja n i p a  lahko tore j dob ijo  ita lijansko  izkaz
nico, medtem k o v  3 dvojezičnih občinah v slovenski 
Is tr i (Izo li, Kopru  in  P ira n u ) so vsi dokum enti za  vse 
občane obvezno dvo jež ičn i!

P arite tn i odbor je  pos la l v lad i seznam 32  občin, k i  
so iz raz ile  željo, da se na n jihovem  ozem lju izva ja  
zašč itn i zakon; vlada je  sporočila, da je  odobrila  za
devn i dekret s tem seznamom, vendar se je  zadeva 
de fin itivn o  ustavila  in  dekreta n i nikjer.

Sporna točka je  seveda občina Trst, sa j v lada že li 
o m e jiti izva jan je  zaščitnega zakona  izk lju čno  na 
obm očju vzhodno- in  zahodnokraškega rajonskega  
sveta, vse ostalo ozemlje tržaške občine p a  n a j b i osta
lo  zu n a j. Slovenska skupnos t je  še dve u r i  p re d  
začetkom vladne seje posegla p r i  m in is tru  G iovanar- 
d iju , k i  je  ta k ra t za trd il, da bo pač  spoštoval mnenje  
parite tnega odbora, in  le dodal, da se bodo p ra  vice iz  
8. člena (uporaba slovenščine z  ja v n o  upravo) izva ja
le v središčih Trsta, Gorice in  Čedada, preko za to uspo- 
sobljenm one ne za slovensko m anjšino, k a r b i b ilo  
za nas v končn i fa z i sprejem ljivo. Očitno seje na vla
d n i seji stališče spremenilo in  sedaj smo tu. Pravza
p ra v  v blokadi.

K lju b  za tiš ju  torej, k i  že vlada n a jm a n j mesec dni, 
tu d i zn o tra j same m anjšine - če izvzam em o tiskovno  
konferenco Slovenske skupnosti, na ka te ri je  stranka  
zelo glasno obsodila zadržanje in  ponovno zavlačeva
nje ita lijanske  vlade - smo Slovenci v I t a l i j i  “ponovno  
na čakan ju  ”, če uporab im o besedno sintagm o iz  s in 
dikalnega besednjaka. Slovenska skupnost je  zapro
sila  za nujen sestanek na zunan jem  m inistrstvu, in  
to že pred trem i tedni, vendar še vedno čaka na odgo
vor, k a r je, m ilo  rečeno, nekoliko v nesorazmerju z  re
akc ijam i slovenske vlade in  ostalih državnih organov 
ob odstopu poslanca Batellija. Očitno je  p rob lem atika  
slovenske m anjšine v I ta l i j i  m a n j pomembna...

Objem i in  p o lju b i med slovenskim  predsednikom  
Ropom in  Berlusconijem zadnje d n i ja n u a r ja  v L ju 
b lja n i so b il i  torej, če že ne nedostojni, vsaj neume
stni, sa j zagotovo ne m orejo p redstav lja ti s tvarn ih  
odnosov med državam a, razen da ne rečemo, da Slo
venije naš prob lem  p ravzaprav ne za n im a  več.

Stranke, k i j ih  Slovenci še vedno podpiram o, v p rv i 
vrs ti Levi dem okrati, so p ravzaprav že odp isa li Slo
vence, saj so prostodušno p o d p rli zakon o istrskih op
tan tih  in  fo jb a h  - in  to v samem mesecu in  pol, za naš 
zakon je  b ilo  po trebn ih  50 let! -, ozm erja li so nas z  
“ekspanzion isti”, naš senator v R im u pa  sploh ne ve
mo, k a j počenja, saj n i poskrbel za rešitev ene same za
deve, k i j ih  predvideva zaščitn i zakon, od p r izn a n ja  
Sind ikata  slovenske šole do odprtja  slovenske sekcije 
na konserva to riju  Tartin i, od dvojezičnih izkaznic, 
k i j ih  še vedno ni, do f in a n c ira n ja  lo ka ln ih  up rav za  
izva jan je  dvojezičnega poslovanja. /  stran 2

Damijan Terpin

ZdLnašiezik
Pri Novem glasu smo sklenili, da bomo občasno nekaj pro
stora namenili drobnim vprašanjem v zvezi z rabo našega 
jezika v govorjeni in pisani besedi.
O jeziku je naš list pisal, tako npr. v okviru člankov pod 
naslovom Na rešetu ali v štirih nadaljevanjih z naslovom 
Slovenščina - naš jezik - še vedno vrednota ?
Skrb za jezik se nikoli ne izčrpa.
Kdorkoli bi rad opozoril na napako ali pomanjkljivost, naj 
nam pošlje kratek zapis. Objavili ga bomo pod naslovom 
Za naš jezik.

- Ured.

Na Pomorski postaji v Trstu v nedeljo, 21. marca

Praznik otroškega in mladinskega petja

v  a '  •
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FO TO  KR O M A

Pomorska postaja v Trstu 
je bila v nedeljo, 21. marca, pri
zorišče pravega praznika otro
škega petja, saj je  v okviru 
trad ic iona lne  revije Pesem 
mladih, ki jo  od leta 1971 pri
reja Zveza cerkvenih pevskih 
zborov, nastopilo 14 pevskih

zborov in skupin. Slišali smo 
zanimiv in pester program, ki 
kaže na veliko resnost, stro
kovnost in zavzetost, s kate
ro zborovodkin je, ki se uk
varjajo z otroškim i šolskimi, 
župn ijsk im i ali društvenim i 
zbori, skušajo vcepiti malim

pevkam in pevcem ljubezen 
do petja. Lepo jih  je bilo gle
dati in poslušati, ker je  bilo 
jasno zaznati, da verjamejo 
v delo, ki ga opravljajo.

Spored, ki sta ga vzorno 
povezovala Urška Šinigoj in 
Rok O p p e lt, so ob likova li

Prejšnji teden je žreb (poto
vanje v Španijo, Santiago in 
Kastilijo) zadel enega izmed 
naročnikov, ki so pravočas
no poravnali naročnino za 
naš tednik. Nagrajenec je 
Franko Pahor iz Gorice. n

Režiser in 
igralec 
Adrijan 

Rustja o svoji 
veliki ljubezni 

- gledališču, 
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Janez Povše
KO JE IME VREDNOTE IZRABLJENO
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M atjaž  Rustja
SVETI H IERO NIM  NAŠE GORE LIST
Nadja M aganja
KAJ IMATA SKUPNEGA PREŠERNOV DAN IN POST 
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OPZ Vesela pomlad z Opčin, 
ki ga vodi M ira Fabjan, na 
klavir ga je  sprem lja l Axel 
Furlan; OPZ OŠ Prežihov 
Voranc-D olina/M ačkolje , ki 
ga vodi Neda Sancin, pri kla
v irju  pa je petje spremljala 
Luigina Baruffaldi; OPZ O t
roškega vrtca iz Barkovelj, ki 
je zapel pod vodstvom Mag
de Pertot in ob spremljavi ki
ta ris tke  V laste Novak; pe- 
vsko-gibalna skupina, ki de
luje v okviru društev Vesna 
in M ladina iz Sv. Križa, ki jo  
vodi Jana Drasič, m edtem 
ko je za koreografijo  poskr
bela Ingrid Sedmak, na kla
v ir  pa sp rem lja la  C laud ia  
Sedmak; OPZ Kraški cvet iz 
Trebč, ki ga vodi s. Karmen 
Koren, pri k lavirju pa ga je 
sp re m lja la  N eda S ancin ; 
OPZ Ladjica iz Devina, ki ga 
vodi O lga Tavčar, ob sprem
ljavi Barbare C orbatto  in v 
prvem delu še OPZ Slomšek 
iz Bazovice pod vodstvom  
Zdenke Kavčič Križmančič, 
ob klavirski sprem ljavi Pao
la Biancuzzija.
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Praznovanja stote obletnice Pesnika s Krasa

V znamenju Srečka Kosovela
M inuli teden se je sloven

ski narod spomnil enega svo
jega največjih pesnikov. Ob 
100-letnici rojstva Srečka Ko
sovela se je  po vsej Slove
niji zvrstilo veliko prireditev, 
posvetov, branj Kosovelove 
poezije in drugih spominskih 
svečanosti. Ljubljana, Sežana,
Trst, Gorica so mesta, kjer so 
bile te prireditve najbolj od
mevne. Na sliki je prizor iz Na
rodnega doma v Trstu, ki je 
bil zgrajen pred natanko 100 
leti; v njem so o našem pesni
ku spregovorili vicekonzulka 
RS Tanja Mljač, prof. Cristina 
Benussi, prof. Tatjana Rojc, pi
satelj Boris Pahor, k ije  ganjen 
dejal: "V  čast mi je, da lahko 
v Narodnem domu govorim 
o Srečku Kosovelu, ki je  prav 
tako kot jaz doživel fašistični 
teror, bil priča požigu Narod
nega dom a, a pisal pesmi 
razpet med slutnjo smrti in 
zelenjem našega Krasa".

CENA 1 €
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Še vedno živ spomin

Eksodus Tržačanov v 
Avstralijo (1954-1961)
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Veliko se je v zadnjih me
secih pisalo in razpravljalo o 
eksodusu ali masovnem odho
du italijanskega prebivalstva s 
področij Istre, Reke, Kvarnerja 
in Dalmacije, ki so na podlagi 
pariške mirovne pogodbe, pod
pisane 10. februarja 1947 in 
dejansko uveljavljene 15. sep
tembra istega leta, pripadla 
Jugoslaviji. Senatna zbornica 
je pravkar dokončno izglaso
vala zakon, ki uvaja v Italiji dan 
spomina na ljudi in dogodke, 
povezane z omenjenim i po
sledicami druge svetovne voj
ne. Svojevrsten eksodus pa je 
doživel tudi sam Trst, in to po 
ukinitvi angloameriške uprave 
in posledičnega povratka pod 
Italijo leta 1954.

Da današnji mlajši rodovi 
lahko razumejo, zakaj se je v 
onem času nad 20 tisoč Trža
čanov (Italijanov pa tudi veliko 
Slovencev) odločilo zapustiti 
svoje mesto in se odpraviti v 
takrat še malo razvito Avstra
lijo, je potrebno vsaj v skopih 
obrisih prikazati takratne raz
mere pri nas. Trst oziroma na
še ožje področje se je kmalu 
po vojni znašlo v posebnih po
litičnih razmerah. Postal je naj
prej zbirališče beguncev iz dr
žav za "železno zaveso", ka

terim so se v vedno večjem 
številu pridruževali italijanski 
optanti z ozemelj, ki so prišla 
pod Jugoslavijo. Politika rim
ske vlade je bila, da je treba 
čimveč istrskih beguncev za
držati na Tržaškem in G ori
škem in je v tem smislu priti
skala na zavezniško upravo. Tu
di drugače so bile gospodar
ske razmere v Trstu težavne in 
je bilo veliko število brezposel
nih. Ko so se Anglo-Američa- 
ni odločili, da zapustijo Trst in 
ga prepustijo Italiji, se je raz
položenje prebivalstva še po
slabšalo. Zavezniška uprava je 
nam reč zaposlovala kakih 
6.000 ljudi v policiji in javni u- 
pravi. Italija je sicer zagotavlja
la, da bo vse omenjeno osebje 
obdržala, toda prizadeti usluž
benci niso veliko zaupali v te 
obljube. Toliko je res, daje Ita
lija po prevzemu uprave v Tr
stu s povečanimi odpravnina
mi in drugimi olajšavami spod
bujala uslužbence bivše za
vezniške uprave, da zapustijo 
službo. Istočasno pa je vso 
skrb posvečala urejanju po
ložaja istrskih beguncev, ki so 
med drugim imeli prednost pri 
zaposlitvi. Te in druge okoli
ščine so vplivale, da se je spro
žil pravi val odhodov v Avstra-

Društvo slovenskih izobražencev v Trstu

V ponedeljek o spravi 
med Slovenci

V Društvu slovenskih izobra
žencev v Trstu bo na sporedu 
večer z naslovom Kaj pa spra
va med Slovenci? Gosta pa bo
sta časnikar Televizije Slove
nija in letošnji Jurčičev nagra
jenec Jože Možina, ki je doštu
diral iz zgodovine in sociolo
gije kulture, ter publicist in vi
šji muzejski svetnik v Gorenj
skem muzeju v Kranju Jože 
Dežman, ki je zgodovinar in 
filozof. Možina je avtor doku
mentarca Zamolčani - moč pre
živetja, ki ga je  slovenska 
televizija prvič oddajala 13. 
januarja, govori pa o medvoj
nih revoluciijskih pobojih civi
listov in tudi partizanskih pri
vržencev, o "ne-obstoju" teh 
žrtev v slovenski zakonodaji, 
o trpljenju njihovih potomcev,

a tudi o njihovem iskanju resni
ce, dobrega imena, sprave. Pri 
dokumentarcu je kot zgodo
vinar in kot spremljevalec tako 
usmerjenih svojcev pobitih so
deloval Jože Dežman. Doku
mentarec, ki ga v zamejstvu 
marsikdo ni mogel videti spri
čo težav z vidnostjo sporedov 
iz Slovenije, je v matični drža
vi sprožil nekaj glasnih odklo
nilnih stališč, a tudi obsežen 
val razmišljanj o preteklosti, 
pogojih za spravo in pripra
vljenosti zanjo. Večer v DSI, 
na katerem bosta na sporedu 
omenjena televizijska oddaja 
in razgovor z Jožetom Moži
no in Jožetom Dežmanom, 
želi nuditi priložnost našemu 
občinstvu, da se neposredno 
seznani z žgočo temo.

lijo, ki seje ravno v tistem času 
na široko odprla  tu jim  pri
seljencem.

Računajo, da se je v razme
roma kratkem obdobju, to je od 
1954 oziroma 1955 do 1961, 
izselilo predvsem v Avstralijo 
kakih 22 tisoč Tržačanov. Pred 
pomorsko postajo se je ob vsa- 
kem odhodu ladij zbralo na ti
soče sorodnikov, znancev in pri
jateljev odhajajočih. Te ganlji
ve prizore še danes dokumen
tirajo ohranjene fotografije. Ni
so manjkali tudi duhoviti poli
tični komentarji, med temi na
slednji: mati (Italija) je prišla, 
otroci odhajajo. V naslednjih 
letih se je vrnilo v Trst kakih 
4000 izseljencev, ki se iz raz
ličnih razlogov niso znašli v 
težavnem začetnem obdobju.

Avstralija je prav po zaslugi 
povojnih priseljencev od vse
povsod dosegla velik demograf
ski in gospodarski razmah. Le
ta 1800 je na tej celini živelo 
5.127 ljudi, 9.307.000 leta 1950, 
danes pa ima Avstralija 20 mi
lijonov ljudi, od teh je približ
no milijon Italijanov. Seveda 
ne smemo pozabiti, da živi da
nes v Avstraliji tudi nekaj tisoč 
Slovencev, ki so tja prišli zlasti 
po drugi svetovni vojni.

Kot vidimo, eksodusa niso 
doživeli samo istrski in drugi 
begunci, ampak tudi Tržača
ni. Toda na to dejstvo so poli
tiki pozabili, ko so določali dan 
spomina...

Alojz Tul

S 1. STRANI

Še vedno na čakanju...
Če se bodo zadeve pre

m ikale s takšnim  tem pom , 
potem  lahko pričakujem o, 
da bo zaščitni zakon začel 
opravlja ti svoj učinek, in si
cer zaustavljati oz. vsaj om i
liti asim ilacijo, ki je nevzdrž
na - padec vpisov v višje sre
dnje šole v Trstu se je v za
d n jih  20 le tih  povečal za 
40%! - šele takrat, ko nam 
pravzaprav sploh ne bo več 
mogel koristiti.

Slovenski d ip lom at Jože 
Šušmelj, ki je  napisal zelo za
n im ivo in poučno kn jigo  o 
težki poti odobritve  zaščit
nega zakona z naslovom  
"Zgodba  o zakonu", bo mo
ral v naslednji izdaji naslov 
kn jig e  ve rje tn o  p o p ra v iti: 
"Zgodba o zakonu, ki ga ni".

Dr. Damijan Terpin, 
deželni tajnik SSk
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Dr. Mirko Spazzapan 
posegel v razpravi 
v slovenskem jeziku

V debati v deželnem svetu 
o ustanovitvi Konvencije za 
obdelavo novega deželnega 
statuta je  sodeloval tudi sve
tovalec Slovenske skupnosti, 
ki je ob tej priložnosti nasto
pil izk ljučno  v slovenskem 
jeziku. V svojem posegu, ki 
ga je ostalim kolegom dosta
vil v italijanskem prevodu, je 
M irko  Spazzapan opom nil, 
kako je  prav prisotnost slo
venske manjšine zagotavlja
la do danes status posebne 
avtonom ije naši deželi.

Pet izvoljenih svetovalcev, 
ki so prisegli v slovenskem 
jeziku, je  jasen dokaz, da je 
kar nekaj preb iva lcev F-Jk 
slovenskega jezika in narod
nosti in da si torej ta živelj, sku
paj z ostalim i manjšinskimi 
stvarnostmi (Furlani, Nemci) 
zasluži posebno mesto in po
zornost že v dobi sestavljanja 
novega pravilnika dežele F- 
Jk. Ta prisotnost, je izjavil Spaz
zapan, naj bo zagotovljena v 
uradu, ki bo koordiniral delo 
Konvencije same, torej tam, 
kjer se bodo ustvarjale pre
mise za sestavo novega sta
tuta.

Spazzapan je tudi pobud
nik dnevnega reda, ki ga je 
podpisal tudi načelnik sveto
valske skupine Marjetice De- 
gano, ki priporoča deželnemu 
svetu, naj pri sestavi urada za 
uskladitev pobud Konvencije, 
ki se bo ukvarjala s sestavo 
novega deželnega statuta, u- 
pošteva prisotnost predstav
nikov manjšinskih jezikov.

Čeprav odborn ik Beltra
me ni docela soglašal s pred
logom (sicer iz zgolj prakti
čn ih  raz logov), je  deželni 
svet z veliko večino predlog 
Spazzapana tudi podprl.

Kosovo /  Najhujša kriza po letu 1999

Medetnično nasilje: 
stabilizacija Kosova še daleč

V albanski vasi Čabra blizu 
Kosovske M itroviče - mestu, 
ki je simbol razdeljenosti Ko
sova na dve med seboj sprti 
etnični skupnosti - so v ne
deljo pokopali dva od treh al
banskih dečkov, ki so nekaj 
dni pred tem utonili v deroči 
reki, ker so bežali pred psi srb
skih sovrstnikov. Ta dogodek 
je sprožil nov val nasilja v po
krajini, saj so Albanci obtožili 
Srbe za tragično smrt dečkov, 
kar je ponovno oživilo plamen 
medetničnega sovraštva v po
krajini. Ta je vsa ta leta tlel, 
nikoli pa ni ugasnil, kljub pri
sotnosti mednarodnih voja
ških sil in mirovne misije O r
ganizacije združenih naro
dov. Sovraštvo je izbruhnilo z 
vso svojo silo, tako da so se 
množice razjarjenih Albancev 
spravile nad Srbe, njihovo pre
moženje in verske objekte. V 
nem irih  je  um rlo  24 ljud i, 
okrog 870 jih  je  bilo ranjenih 
(med n jim i tud i p ripadnik i 
mednarodnih in lokalnih po
licistov ter Kforja), požganih 
in uničenih je bilo več desetin 
srbskih domov (vsaj dve vasi), 
razdejanih 30 pravoslavnih 
cerkva in samostanov. Ni še 
znano, koliko srbskih družin 
je bilo izgnanih, kaže, da se 
je 1100 ljudi zateklo v voja
šnice enot Kforja, 2600 pa na 
srbsko območje Gračanice ali 
v severni del Kosovske M itro 
viče. V Srbijo je zbežalo nekaj 
deset družin.

Pogreb dveh albanskih de
čkov je potekel mirno, dosto
janstveno in ob pozivih star
šev, da se nestrpnost preneha 
in da se išče pot sožitja in dia
loga. Izbruh te zadnje krize je 
presenetil le tiste, ki so na

Kosovo pozabili ali niso poz
nali dejanskega stanja in po
čutja  njegovih prebivalcev. 
Sele ob teh dogodkih so me
diji ponovno začeli opozarja
ti, da je po Miloševičevi dik
taturi in etničnema čiščenju 
Albancev (10.000 mrtvih, mi
lijon izgnanih, več deset tisoč 
požganih domov) prisotnost 
mednarodnih sil vzpostavila 
le neke vrste "oboroženi mir", 
ni pa dosegla prave stabiliza
cije. Analitiki so tudi izposta
vili dejstvo, da med dvema 
skupnostim a ni b ilo  prave 
volje po spravi, ampak da so 
Srbi in A lbanc i os ta li dve 
ločeni skupnosti, ki sta sicer 
živeli druga ob drugi, vendar 
se nikoli nista sprejeli - kaj 
šele, da bi se med seboj 
pomešali in integrirali. V zad
njih letih je prišlo samo do 
rahlih napredkov, tako da je 
za Srbe, ki so po letu 1999 
ostali na Kosovu, življenje po
stalo nekoliko znosnejše in 
varnejše.

Vendar so bile rane iz pre
teklosti in volja po mašče
vanju prehude, da bi jih lahko 
v tako kratkem času odpravi
li. Seveda je bila v ozadju zad
nje krize tudi še vedno ne- 
opuščena želja albanske veči
ne po samostojnosti Kosova 
ozirom a po njegovi vedno 
tesnejši povezavi z Albanijo. 
S tem pa se srbska manjšina 
in Srbija sama, kot znano, ne 
bosta nikoli sprijaznili. Izhod 
iz začaranega kroga bo seve
da možen le ob zorenju obeh 
etničnih skupnosti v zrele po
litične  subjekte in ob čim- 
širšem dialogu vseh vpletenih 
strani.

Breda Susič

Janez Povše POVEJMO NA GLAS

Ko je ime vrednote 
izrabljeno

Ob nedavnih manifestacijah za mir 
širom po svetu in ob istočasnih razglaša
njih, da je  pravi mir tisto, ko s silo iztrebiš 
zlo, se človek zamisli. Zamisli nad dejstvom, 
kako se je  mogoče sklicevati na vrednoto - 
kar mir prav gotovo je  - na tako različen na
čin. Vsi so za mir ali vsi smo za mir, tisti, ki 
hodimo po ulicah z mirovniškimi zastava
mi, in tisti, ki se s silo spopadajo z zlom, da 
bi nas od njega odbranili. Mir, mir, mir. In 
pri tem se ni težko spomniti, kako postaja 
za naš čas vse bolj značilno, da smo vsi 
dobri in da vsi hočemo dobro. Vsi smo do
bri in delamo dobro in, tudi če kdaj ne de
lamo dobro, je to samo zato, da bo potem 
na koncu dobro. In vsi smo polni ljubezni, 
vsi brez izjeme, vsi smo polni ljubezni, ker 
je  ljubezen največja vrednota, vsaj tako 
pomembna, če že ne bolj, kot sta dobro in 
mir. Še več, ljubezen je najvažnejša vred
nota, je  tista vrednota, iz katere vse ostale 
vrednote izpričano izhajajo. In tako smo 
polni ljubezni in dobrih namenov v svojem 
osebnem življenju, prav tako so polni lju
bezni in dobrih namenov tisti z najvišjimi 
odgovornostmi, saj skrbijo za blagor vseh, 
seveda zgolj in vedno z dobrimi nameni, 
da ne rečemo z ljubeznijo. Vse skupaj gre 
tako daleč, da prispodoba za ljubezen, do
bro in mir ni več samo nežno vzdušje nara
ve ali otrok, ampak tudi do zob oborožen 
vojak pred porušeno hišo na izpraznjeni 
cesti. Res, že prav vsaka stvar in vse stvari 
so le ljubezen, so le dobro in so le mir.

Dejstvo je, in to je  bistveno, da na kon
cu koncev imena vrednot izgubljajo in sle
dnjič povsem izgubijo svoj osnovni in pravi 
pomen. Če je  že vse ljubezen, kaj je  potem 
še ljubezen ? Če je  vse dobro, kaj je  potem 
dobro ? Če je  vse mir, kaj je  potem mir ? Če 
je  že vse ljubezen, dobro in mir, potem, kar 
koli počnem, je  lahko ljubezen in je  dobro 
in mir. In če ta imena pomenijo vse, potem 
nazadnje ne pomenijo nič in je  vse vseeno, 
vseeno v tem smislu, da je  v vsakem prime
ru vse dobro, ljubezen in mir, in so vse moje 
odločitve in moja dejanja upravičena in 
opravičena in mi nihče ne more ničesar oči
tati, ker so moji nameni dobri in čisti, na
meni vseh tistih, ki z mano ne soglašajo, 
pa so slabi in umazani. To, da imena vred
not izgubljajo in izgubijo svoj osnovni in 
pravi pomen, torej ni zgolj problem ubese
dovanja in jezikoslovja, pač pa je žal tudi 
izvotlitev določene vrednote same. Izvotli
tev vrednote in pa nekakšna razbremenju
joča zmeda, ker se več točno ne ve, kaj je  
zares ljubezen, kaj zares dobro in kaj zares 
mir, bomo že sproti določili, kaj to je  ali kaj 
naj bi bilo, seveda po naši presoji in želji, 
po naši trenutni potrebi.

Pa tudi izvotljena imena vrednot ne na
zadnje ne bi bila najhujša stvar, ko se ne hi 
v njihovem imenu, v imenu ljubezni, dobre
ga in miru, dogajalo toliko krivic in ne bi 
bilo spočetega toliko trpljenja in ne bi na
padala vojaška letala in se ne hi razstreljeva
le bombe v poslopjih, na trgih in vlakih. Te
daj se zavemo, da se iz vseh teh izrabljenih 
vrednot dviga nasilje. Nasilje, ki udarja. Brez 
milosti.
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In terv ju /  Adr i jan Rustja

Več kot štiridesetletna zvesta predanost 
našemu gledališču

Adrijan Rustja je v januarju uresničil skrito željo: v dvojni vlogi režiserja in igralca je praznoval svojo več kot štiridesetletno umetniško pot, na kateri je z vso zavzetostjo ostal zvest član 
Slovenskega stalnega gledališča, tudi ko se je naša gledališka hiša znašla v vrtincu nenaklonjenih vetrov, ki so ji grozili izruvati zrahljane korenine, nad sto let oklepajoče se kraškega 
sveta. Ob tem pomembnem poklicnem in življenjskem mejniku igralec je naštel sedemdeseto pomlad - je nastal tale pogovor, za katerega se predanemu gledališčniku prisrčno zahvaljujem.

Pred nedavnim ste kot že 
tolikokrat prej stopili na oder 
Kulturnega doma v Trstu in 
v drami Furia Bordona Zadnje 
lune kot režiser in igralec 
podarili svojo dušo in čutenje 
domačemu občinstvu 
s soigralci, člani Slovenskega 
stalnega gledališča, 
h kateremu ste pristopili 
v daljnih šestdesetih letih.
V kakšnem vzdušju se je  

porodila ta vaša odrska 
postavitev?
Bordon je  napisal Zadnje lune le

ta 1993 in takoj požel dve veliki na
gradi; dve leti kasneje je Marcello 
Mastroianni prvi poosebil njegove
ga starčka-protagonista. Že takrat 
sem se navdušil za tekst. Igralcu nu
di namreč možnost preizkusiti se v 
široki ustvarjalni paleti, poleg tega 
odpira taka vprašanja, ki jih  drama
turg ija  navadno ne obravnava. Be
sedilo ostro zareže v tkivo vsakda
njega življenja. Problem ostarelih 
je zelo občuten tudi v Trstu, kjer je 
zanje, baje, 94 domov, a niso zadost
ni. Po nojevsko se vsi odtegujemu 
temu problemu, ki pa neizbrisno 
ostaja. V delo je Bordon vpletel tudi 
problem atiko družine, nerazume
vanje med zakonci in družinskim i 
člani. Podreza! je  v vzgojo m ladi
ne, v zglede, ki jih dajamo otrokom. 
Med študijem igre se mi je  utrnila 
še druga misel: protagonist z gren
kobo v srcu pravi, da je  bil kot otrok 
postavljen v internat. Sam pravi, da 
svojega sina ni hotel dati nikdar v 
zavod, toda sedaj ugotavlja, da je sin 
dal njega v dom. V dram i ni stavka, 
ki ne bi načenjal kakega vprašanja 
in nam dal možnost poiskati odgo
vor. Igri je  predpisal dvojno sceno: 
v prvem delu je  realistično prikazal 
odhod protagonista z doma; sam 
se umakne, da prepusti življenje dru
gim. Ta prizor je  podkrepljen s p ri
sotnostjo žene, ki se prikazuje le nje
mu. Zena mu je umrla, ko je bila še 
zelo mlada; njena sm rt je pustila 
globoko sled tudi pri vzgoji sina, s 
katerim si nista v sozvočju. Drugi 
del je po obsegu in dram atičnosti 
krajši in je  postavljen v dom za os
tarele, kjer starec ob sivih dneh svo
jega življenja goji baziliko, posluša 
Bacha in pregleduje domači spo
minski album. Sporazumno z avtor
jem sem celoto postavil na podstre
šje zavoda, kjer protagonist skrivaj 
goji zapoznele konjičke in kjer se 
mu po naključju sproži misel, ki ga 
vodi nazaj. Pogled v preteklost je 
morda posledica njegovega vročič
nega stanja, kar pokaže tudi scen
ska podoba, ki se preobrača. V deli
riju podoživlja tisti dan, ko je zapu
ščal svoj dom. Ko se vrača v real
nost in razmišlja o domu za ostare
le, se mu sostanovalci zd ijo  kot p ri
kazni, a prav zaradi solidarnosti z 
njim i ne sme zapustiti zavoda, ker 
bi bil kot vojak, ki izda tovariše. Bor
don se je strinjal z m ojo varianto, 
ker sem ga nekako postavil pred 
dejstvo, pa tudi zato, ker je uvidel, 
da teksta nisem spremenil. M o j po
seg sicer postavlja igro na neke dru
ge dramaturške temelje: celota po
stane retrospektiva, ki je  bila verjet
no malce drugačna, kot jo  protago
nist doživlja v spominu.

Ste bili zadovoljni

s končno 
režijsko in 
igralsko 
podobo tega 
svojega 
novega 
gledališkega 
izziva?
Na to vpraša

nje bi morali od
govoriti gledalci, 
vendar se mi zdi, 
da smo napravili 
zanimivo, homo
geno predstavo.
Publika jo  je  v re
du sprejela, kar 
seje odražalo tu
di v tišini, ki seje 
porajala ob dolo
čenih prizorih. Tu
di m ladim je bila 
všeč; očitno so tu
di oni začutili to 
problematiko.

Na katero 
vašo režijsko 
in igralsko 
uresničitev 
vas vežejo 
najlepša 
čustva? Kaj 
bi pa najraje 
spravili v 
najskrivnejši 
kotiček pozabe?
Najraje sem imel komedijo, kar 

se jasno razbira iz mojega opusa. 
Nobena mi sicer ni ostala pretira
no zasidrana v spominu. Zelo rad 
sem postavljal na oder francosko 
komedijo, pa tudi italijanske so mi 
bile pri srcu, ker je v njih tista raz
poznavna mediteranska širina, ki 
seva tudi iz postavitev. Iz spomina 
pa bi rad izbrisal oz. so mi izbrisali 
igro M ajor Barbara dram atika Sha- 
wa - sezona 1963/64 - ,  ki sem jo  
režiral pred odprtjem  Kulturnega 
doma v Trstu. Naštudirali smo jo  v 
dobi, ko gledališče ni imelo lastne 
strehe. Premiero je doživela v Tol
minu, sledili sta ji morda dve pono
vitvi. Po moje je  bila predstava za
nimiva, a se ni ujemala s tedanjim  
repertoarjem.

Imate kakšen posebno lep 
spomin na Gorico?
Gorica mi je  dala veliko zado

ščenj v Kulturnem centru Lojze Bra
tuž ob postavitvi dveh operet, Hmelj- 

| ske princese in Kovačevega študen
ta. Tudi ta gledališko-glasbena zvrst 
je moje veliko veselje. Zelo rad se 
ubadam z glasbo in operete so mi 
všeč. Tudi v Trstu sem imel enkrat 
ali dvakrat priložnost postavljati na 
oder ta veseli žanr. V G oric i mi je 
bilo ustvarjanje z zagnanimi izvajal
ci še posebno v veselje, ker sem 
takrat kot zgodnji penzionist že o- 
pustil redno delo v gledališču. Po
nudba goriške Zveze slovenske ka
toliške prosvete mi je dala spet neki 
elan, neke možnosti, da ustvarjalno 

1 spet zaživim. Sam kraj in ti goriški 
organizatorji so čudoviti v svoji de
lavnosti, v svoji viziji in prepričanju, 
da mora iz načrtovane zamisli go
tovo nekaj nastati. Zaradi tega je 
vse delo steklo zelo dobro, brez ve
likih težav, nerganja in vpitja.

Kaj pa vaše neizpolnjene 
režijske ali igralske želje? 
Igralec je  le šahovska figura, ki
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jo  drugi premikajo na šahovnici de
sno, levo, sem in tja, večkrat pojedo 
kmete in trdnjave; včasih še kralj 
doživi šah mat. Kdaj je  igralec iz
pet? Po vsej verjetnosti nikoli, ker svoj 
poklic nosi v sebi, in če je svojemu 
poslanstvu res predan, ga izpopol
njuje vse življenje. Kot igralec sem si 
včasih želel upodobiti Svejka, tudi reži
ral bi ga rad; dvakrat smo ga odigrali 
v našem gledališču, a nikdar nisem bil 

■ deležen te vloge. Ta dobri vojak je 
nekakšen dvorni norček, ki pove mar
sikatero resnico, zavito v smeh in iro
nijo, in to je moje področje. Zelo rad 
v smehu povem, kar gre.

Ko se ravno pogovarjava o karie
rah, naj povem nekaj osebno nepri
jetnega, in pri tem bom odkrit. Kre- 

i ativnost gledališkega igralca je pod
vržena času; blesti lahko nekaj let, 
v nekem obdobju, ali celo samo v 

j  enem večeru. Vse predstave oz. po
novitve niso enake, vsakič lahko iz 
njih pronikne kanček drugačnosti.
V tej m inljivosti in enkratnosti sno
vanja prideš, po velikih težavah, do 
nekega svojega jubile jnega večera 
in si nekako domišljaš, da bi mora
li ta praznik sprem ljati vsi, ne samo 
domači ali igralci, vpleteni v isti pro
jekt, ampak celotno gledališče. M i
sliš si, da je to praznik celotnega 
gledališča oz. publike. Za svojo ju 
bilejno predstavo sem prejel veliko 
čestitk, stiskov rok, tudi od ljudi, ki 
jih ne poznam, toda pričakoval sem, 
da se bodo tega praznika vsaj z dve- 

| ma vrsticama ali s čimerkoli oglasila 
tudi društva, katerim sem žrtvoval 
dosti ur. M anjkalo je, recimo, Be
neško gledališče, kateremu sem de
set let dajal umetniške smernice. Ja
vili se nista niti, oprostite neskrom
nosti, naši krovni organizaciji. Vem, 
da sta prezaposleni z drug im i ob
veznostmi, toda včasih se vendarle 
spomnita kakega športnika. Kultu
ra ni nič manj žlahtna od športa; ni
sem pričakoval plakete, le skromno 
zahvalo. To so grenki trenutki, v ka

terih se zamisliš, 
kaj ostane od tebe 
in tvojega dela.
V knjižnem daru 
Goriške 
Mohorjeve 
družbe za leto 
2004je  tudi 
vaša knjiga 
spominov in 
razmišljanj 
z  dolge
gledališke poti, 
ki je  nastala 
ob vašem 
življenjskem 
jubileju. Zapisi 
vsebujejo poleg 
izrezov iz 
vašega otroštva 
in doraščanja 
marsikateri 
dragocen 
utrinek
iz ustvarjalnosti 
našega 
gledališča.
Bi želeli tej 
kronološki 
izpovedi še kaj 
dodatii1

Knjiga ni nas
tala za to prilož
nost; moj sin Peter 

je iz mojega arhiva izvlekel in obliko
val vse, kar sem si zapisoval. Jaz bi knji
ge ve rje tno  n iko li ne izdal, tud i 
svojih spominov ne bi nikomur po
nujal. Vse bi ostalo v arhivu. Še zme
raj si sicer vse beležim in zato se moji 
zapisi stalno dopolnjujejo. Napisal 
sem tudi marsikatero igrico za otro
ke; spisane so za radio, a bile bi upo
rabne tudi za oder.

Vsem tistim , ki redno spremljajo 
naše gledališče in jim  ni vseeno, 
kakšna bo njegova nadaljnja usoda, 
je znano, da pestijo SSG razne teža
ve in da je  letošnja sezona nekako 
prehodna. Kaj bi vi z vašo nad štiri
desetletno izkušnjo v našem Taliji- 
nem hramu lahko svetovali za boljši 
ju tri gledališča in kakšno naj bi bilo, 
po vašem, njegovo ustvarjalno po
slanstvo, upoštevajoč skorajšnji vs
top Slovenije v Evropsko zvezo?

O dgovor na to vprašanje ni la
hek. Vse bo odvisno od tistega, ki 
bo v tem času krojil usodo gledali
šča. Letos, kot kaže, nim am o niti o- 
sebe, ki bi stoodstotno odgovarja
la zanj. Kakšno naj bo gledališče? 
Čeprav je imelo mnogo napak (in 
jih  še ima), se mi zdi, da je bilo v 
prejšnjem stoletju, v letih '50 ali še 
prej, most med dvema kulturama, 
med vzhodno, ne samo jugos lo 
vansko, in zahodno. Delovali smo 
na takem ozemlju, da smo lahko se
gali v dve različni stvarnosti. O dkri
vali smo stvari, ki so komaj prihaja
le k nam, ki so bile uspešne na trgu 
zahoda, in smo jih  posredovali ju 
goslovanski sceni. Takrat smo bili 
zanim ivi že zaradi naše ustvarjal
nosti, našega igralskega podajanja 
in tudi zato, ker smo pač spadali v 
svobodno tržaško ozemlje; to je da
ja lo neki pečat našemu gledališču. 
Poleg tega je  vzbujala pozornost 
naša živost, ki se je odražala v skr
bi za vsakdanji kruh, v žilavem u- 
metniškem vzponu vseh nas, ki smo 
skušali dajati čim več od sebe, ker 
so nas strašno preganjali čas in do

godki. Danes pa smo v dobi komer
cialnosti. V Sloveniji je poleg narod
nih gledališč vsaj pet komercialnih, 
ki iščejo taka dela, s katerim i naj
laže privabljajo publiko v svoje hra
me. Vsebinsko so take igre manj kva
litetne, nudijo pa veliko zadovoljst
va. Gledalci očitno radi prihajajo v 
gledališče, da se malce razvedrijo. 
Zalagati jih  z velikim i, težkim i pro
blemi ni ravno najboljše. Toda gle
dališče je  bilo že v starih grških ča
sih in preko Shakespeara do današ
njih dni ogledalo družbe. Zato mo
ramo gledališčniki iskati taka dela, 
ki odgovarjajo našemu času in zah
tevajo razmislek. M islim , da bi mo
ralo SSG stremeti po kakovosti in 
konkurenčnosti. Konkurenčno bi 
moralo b iti glede na ponudbo gle
dališč v Sloveniji, od katere nas lo
čuje le malo kilometrov. Meja bo 
prav kmalu odpadla in težko bo va
biti k nam umetnike iz Celja, M ari
bora itd., če ne bo SSG ponujalo na 
repertoarju izredna, edinstvena de
la. Vsako gledališče namreč rado 
goji svoj vrtiček, načrt, predstave, 
režiserje itd., zaradi tega je prilož
nosti za izmenjave in soočanja z 
d rug im i bolj malo, razen na Boršt
nikovem srečanju. Le-to bi moralo 
b iti takšno, da bi na njem vsa gle
dališča pokazala svojo vrhunsko 
stvaritev sezone. Žal, ni tako. O d
govorni so tako zasukali pravilnike 
BS, da si izbrani selektor ogleda vse 
predstave in jih  p refiltrira  po svo
jem okusu. K sreči je  publika več
krat drugačen sodnik.

Se nekaj bistvenega bi rad pou
daril, SSG ni tržaško, ampak manj
šinsko gledališče, saj je  včasih ime
lo naziv Slovensko narodno gleda
lišče za Trst in Slovensko primorje, 
kar pomeni, da smo imeli tedaj zelo 
obširen delokrog. Prepričan sem, 
da bi tudi Gorica lahko imela svoje 
premierske predstave oz. da bi pred
stave SSG imele dvojne krste, v Tr
stu in Gorici. Dva žegna pač ne ško
dita! V prihodnje bo treba b iti po
zorni predvsem na obisk gledalcev. 
Abonm aji so neki način "prešteva
nja" gledalcev, z njim i gledališče iz
ve, na kolikšno število občinstva lah
ko računa. Toda včasih so abonmaj
ski program i varljivi, saj gledališče 
nekaj ponuja, predstavi, a potem 
naredi čisto nekaj drugega. Na pod
lagi naslovov gledalci računajo na 
dobre predstave, toda zgodi se, da 
jih  odrske postavitve popolnom a 
razočarajo. Posledica tega je, da se 
gledalec začne ozirati drugam in iz
birati po svojem okusu. To pa si lah
ko dovolijo italijanska gledališča, ki 
lahko računajo na številno publiko, 
naše gledališče ne sme dopuščati 
kaj takega. Naši gledalci bi morali 
b iti bolj kritičn i: če niso zadovoljni 
s predstavo, bi morali to povedati, 
ne pa reči, da jih  ne bo več v gleda
lišče. Ne smemo zamolčati dejstva, 
da je v zadnjih dveh sezonah SSG 
izgubilo veliko število abonentov. 
Zato je nujno zavihati si rokave in 
pravilno ukrepati, da se bo to nega
tivno stanje spremenilo na boljše. 
To naj upoštevajo ljudje, ki so na 
vodilnih mestih SSG in so tja postav
ljeni zato, da opravljajo svojo dolž
nost, ne pa zato, da prejemajo do
bro plačo.

Iva Koršič
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KRISTJANI IN DRUŽBA

DSI, 15. marca /  Dr. Rafko Valenčič

Sv. Hieronim naše 
gore list?

Slovenci si lahko štejemo 
v čast, da je eden izmed štirih 
cerkvenih očetov zagledal 
luč sveta na Primorskem Kra
su. Po mnenju zaslužnega pro
fesorja na teološki faku lte ti 
v Ljubljani dr. Rafka Valen
čiča je  bil namreč starodav
ni S tridon , ro js tn i kra j sv. 
H ieronim a, prav v Sloveniji.

Sv. H ieron im  seje najver
je tne je  rodil leta 347 v pre
m ožni družin i, ki mu je pri 
12-13 letih om ogočila  študij 
v Rimu. V njegovih zapisih 
najdem o podatek, da je  bil 
ro jstn i Stridon na meji med 
Dalm acijo in Panonijo. Iz Ri
ma je  odšel v G a lijo  in nato 
v O gle j. Vedno pa ga je  p ri
vlačevalo puščavniško življe
nje in zato se je od ločil, da 
gre na vzhod. Leta 380 je 
prišel na že ljo  papeža Da- 
maza v Rim, da bi mu bil ta j

nik, po papeževi sm rti pa se 
je  dokončno  izse lil v Bet
lehem. V Sveti deželi je med 
drugim dokončal prevod Sve
tega pisma v vulgato. Um rl 
je  leta 420, njegove ostanke 
pa so v 13. sto letju  prenesli 
v Rim.

Lokacija  S tridona  je  še 
danes skrivnost, v s to le tjih  
pa so se izoblikovale štiri te
orije : da lm atinska, istrska, 
panonska in najnovejša, li- 
burnijska. Čeprav je hrvaško 
zgodovinop is je  m očno za
govarja lo dalm atinsko tezo, 
se je  Valenčič u tem e ljeno  
p rib liža l lib u rn ijs k i tez i in 
ovrgel ostale tri, ki so v mno
gih pog led ih  m očno vpra
šljive. Sv. H ieronim  naj bil bil 
to re j dom a v zaledju Kvar- 
nera, na današnji meji med 
Slovenijo in Hrvaško. Vsi nje
govi zapisi, med katerim i so

FO TO  K R O M A

n a jp o m e m b n e jš a  p ism a , 
nas opozarja jo, da so mu bi
le blizu Julijske A lpe in O g 
lej, sploh pa prostor na meji 
rimskega im perija, na stiči
šču ve lik ih  po ti med seve
rom in jugom  ter zahodom in 
vzhodom . Valenčič je  opo
zoril tud i na nekatere mož
ne lokacije, oprl se je  na ar
heološka na jd išča, še po 

m em bnejši od geografske
ga pa je duhovni p rostor sv. 
H ieronim a, je  podčrta l Va
lenčič. Ni namreč dvoma, da 
so svetnika m očno izob liko
vali naši kraji, še posebno 
Oglej.

V kra tkem  bo V alenčič 
izdal svoje izsledke v knjižni 
oblik i.

MR

Aktualno

Nevšečnosti v romunski 
pravoslavni Cerkvi

S h itro  š iritv ijo  gospodar
stva na vzhod iz zahodne Ev
rope postajajo tudi drugi na
rodi nam b liž ji. Tako je  tud i 
z Romuni. Država ima 21,7 
m ilijo n o v  prebivalcev. Kar 
88 o d s to tko v  j ih  p ripada  
pravoslavju. Romunska pra
voslavna Cerkev ima nekaj 
nad 12.000 pravoslavn ih  
duhovn ikov, 3.000 redov
nikov in nekaj nad 2.000 re
dovnic. V času kom unistič
ne d ik ta tu re  je pravoslavje 
uživalo nekaj svobode, ven
dar je  bila velika večina sa
m ostanov sprem enjen ih  v 
ku lturne ustanove, v katerih 
so sicer bivali m aloštevilni 
redovniki, zgradbe pa so bile 
pod nadzorom  države. Ce
rkve, še zlasti samostanske 
posesti, so bile v glavnem 
nacionalizirane in na njih so 
v tistem  času "cvete le" so

c ia lis tične  obdelovalne za
druge  kot m ars ik je  po te
danjem  socialističnem  sve
tu.

S politično otoplitv ijo  seje 
stanje zelo sprem enilo. Pra
voslavni duhovnik i so se za
čeli precej približevati grško- 
katoliškim, ki so bili malošte
v iln i, pa tud i rim skoka to li
škim. Vsekakor se pojavlja jo 
problem i, vendar na splošno 
lahko rečemo, da so odnosi 
med vsemi trem i katoliškim i 
Cerkvami korektni in prihaja 
tu d i do zelo odp rtega  so
delovanja. Na evropskih teo
loških fakultetah je  opaziti 
tako študente teo log ije  bo
disi katoliške kot pravoslav
ne, tako na prvi pogled člo
vek dobi vtis, da pravoslav
na Cerkev želi s top iti č im - 
prej iz zaprtosti, v katero je 
bila ujeta v času Ceauses-

cujevega režima ...
Seveda ne gre brez težav. 

M ed največjim i so gm otne 
razmere, za n jim i pa je na
stal po litičn i problem . Sveti 
sinod rom unske pravoslav
ne Cerkve, ki je  najvišji cer
kveni organ, je  na zadnjem 
zasedanju izoblikoval sklep, 
da naj se pravoslavni duho
vniki ne vključuje jo v po litič 
ne stranke in naj ne v teh ak
tivno sodeloju je jo. D o tega 
so prišli zato, ker so ugoto
v ili, da je kar 40 odstotkov 
vseh pravoslavn ih  du h o v
nikov v Rom uniji včlanjenih 
v katero od strank. Ta poda
tek ni v časti rom unski pra
voslavni Cerkvi, še zlasti ne 
sedaj, ko se je že začel pre
dvo liln i boj za vsedržavne 
volitve, ki bodo na začetku 
poletja.

Ostaja odprto  vpračanje,

ali bodo pravoslavni duhov
niki upoštevali sklep Svete
ga sinoda rom unske pravo
slavne Cerkve. O  tem so še 
ve likokrat govorili in spreje
m ali različne sklepe, k ljub  
tem u danes v parlam entu  
sedijo  š tirje  duhovn ik i kot 
pos lanc i ra z ličn ih  strank. 
Pravoslavna Cerkev do sedaj 
ni uvedla nobene sankcije 
p ro ti duhovnikom , ki delu
je jo  v po litik i, čeprav so že 
leta 1999 spreje li posebni 
sklep o prepovedi po litične
ga delovanja  pravoslavnih 
duhovnikov v Romuniji. Po
novno pa je cerkveno vod
stvo naglasilo, da naj bi se 
duhovniki od politike distan
cirali in usmerili svojo deja
vnost v karita tivno delova
nje, saj veliko vernikov pesti 
resna eksistenčna kriza. Po
tegu je jo  pa se tud i za č im 
prejšnjo vrn itev cerkvenega 
premoženja, da bi tako Cer
kev razpolagala s čim  večji
mi m ožnostm i za področje 
sociale in gospodarstva.

Ambrož Kodelja

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
p. Mirko Pelicon

ODKRITI BOGA 
V ŽIVLJENJU

"M oj sin ima gastritis, bo
li ga želodec, je  živčen in 
stresiran... Ne vem, kaj ima. 
Je tako mlad, zdi se mi čud
no, da ima pri teh letih (23) 
takšne probleme." - "M oja 
hči ima močne glavobole, 
Bog ve, če bo ozdravela..."

Zakaj imajo mladi takšne 
ali drugačne psihosomatske 
probleme? Poznam veliko 
mladih, ki živijo tako, da se 
mrzlično ukvarjajo z glasbo, 
se intenzivno družijo s prija
telji in se pozno vračajo do
mov; starši so zaskrbljeni za
radi tega nereda, mame pa 
nadpovprečno zaščitniške 
do o trok . Posebno fantje 
znajo b iti do tak ih  m ater 
zelo ostri, obenem pa čutijo  
potrebo se zatekati k njim, 
ker jim  vse nudijo in jih  šči
tijo . Taki otroci se bojijo živ
ljenja in ne bodo zlahka spo
sobni zanj, če se ne predra
mijo in če jih  kdo ne nauči 
hod iti odgovorno  po živ
ljenjski poti. Taki otroci pod
zavestno potrebujejo mamo, 
čeprav jo  obenem tudi so
vražijo, ker jim  je v napoto. 
Kaj se dogaja v življenju tak
šnih otrok, kasneje doraslih 
fantov? Njihova poroka ni 
stvar odločitve, kakršna bi 
bila: "Poročim se, da bom v 
življenju srečen, ker to doživ
ljam kot nnklir, da sp bom 
razdajal družini, ki si jo  bom 
ustvaril," ampak: "Poročil se 
bom (podzavestno), ker po
trebujem mamo, ki mi bo še 
naprej prala perilo in obleke 
ter kuhala..." Sporočilo je: 
mamo potrebujem  še na- 
prej.

Sedaj se, drag i bra lc i, 
vprašajmo: zakaj toliko raz- 
porok? V Liguriji je na cer
kvenem sodišču največ pro
šenj za priznanje ničnosti za
kona zaradi nezrelosti part
nerjev, ki pravzaprav ne ve
do, kako se je potrebno pri
praviti na zakon. Zal mislijo, 
da se z ženo lahko obnašajo 
kot z mamo in v njej sploh 
vidijo drugo mamo. Posledi

ca tega je, da se bosta za
konca kregala in žalila kot 
sin z enim ali d rug im  od 
staršev, kar je usodno; žena 
namreč mora biti žena, ne 
pa mama ali tata.

Prejšnji teden sem imel 
priložnost poslušati veliko 
staršev, ker sem vodil duhov
ne vaje v neki italijanski žup
niji na Tržaškem. Veliko ma
ter je stopilo k meni in mi re
klo, da se bojijo za otroke, za 
njihovo versko vzgojo, ker jih 
Bog ne zanima. Kmalu se za
veš, da so ti otroci zelo ma
lokrat izkusili besedo "ne". 
Starši jim  nudijo vse. Če star
ši ne razumejo pomena pra
ve ljubeče vzgoje, bo tudi 
Bog samo lepa teorija. Toli
kokrat slišim duhovnike, ki 
ene pare hvalijo, drugih pa 
ne. Sprašujem se, zakaj naj 
bi bil par "zelo krščanck'"- 
ker hodi k maši? Ker eden iz
med otrok ministrira? Ker ga 
starši uvajajo v petje na ko
ru? "Poglej, kako ta par go
vori, kako se oblači, kaj si do
voli v zasebnem življenju in 
kakšni so odnosi v družini..." 
Potem pa: "Par je zelo dober, 
zgleden, krščanski..." Morda 
ker pomaga v cerkvi in ne 
vem še kaj... Večkrat se za
dovolju jem o z "estetskim  
krščanstvom" in si kar ne 
moremo razložiti, kako v ta
ko dobrih družinah se poja
vlja jo  osamljenost, nerazu
mevanje, ločitve itd. Če ne 
odkrijemo Boga v življenju, 
bo Bog ostal lepa zgodbica 
za mnoge otroke.

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

ŽLAH TEN  IZBO R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL I  _  .  ____
5. POSTNA NEDELJA - 
TIHA

Iz  43,16-21; Ps 126,1-6; Flp 3,8-14;Jn 8,1-11

Vse postne nedelje nas je evangelist Luka vabil k spreobr
njenju. Danes pa nas apostol Janez opom inja, naj bomo 
usmiljeni. Prihodnjo nedeljo pa nas bo zopet evangelist Luka 
popeljal v evangelij trp ljenja našega Gospoda.

Že v začetku posta nam Cerkev daje v premišljevanje 
zgled in moč hoje za Kristusom. Saj smo obloženi s križem 
skušnjav, slabosti in greha. Toda v romanju skozi življenje 
nismo sami, ozirom a se ne osamimo, da ne pademo med 
razbojnike nevere (Lk 10,30). Z vero v Jezusa, ki je vedno z 
nami, je Emanuel (Iz 7,14), zapuščamo duhovno egiptovsko 
suženjstvo, vztrajam o v veri v Boga v puščavi skušnjav in 
vseh slabosti človeškega življenja. Če pozabljamo na zavezo 
z Bogom, nas tolaži zavest, da nas Bog nikoli ne zapusti, mar
več ostaja zvest (2 Tim 2,13). Tudi marsikateri človek Stare 
zaveze nam je za zgled neomajne ljubezni do nevidnega, 
zlasti Abraham in Mojzes (Heb 11,8.27). Tudi apostoli, še po

sebej trojica: Peter, Jakob in Janez, četudi sami grešni, doživ
ljajo Božjo bližino. Ob Jezusovem spremenjenju so sicer pre
strašeni, toda polagoma spoznavajo dar razodetja veličast
va Boga, ker ne omagajo sredi trpljenja. Saj se brez prestanka 
vrstijo nesreče za nesrečo, teror z uboji in grozo svetovne 
razsežnosti. A Bog vse to spremlja tako, da se on sam ude
ležuje strahotne procesije s pohabljenim i na duši in na tele
su; na viden način stopa s križem na poti proti G olgoti. Če
prav mi tega ne razumemo popolnoma, vendar z njim  dobi
va vse trpljenje predokus veličastnega vstajenja iz kraljestva 
smrti. Kar trikra t je bil napovedal svojo smrt, a s posebnim 
poudarkom vstajenja. Zaradi tega nas psalmi silijo, da že 
vnaprej pojemo Bogu Alelujo za odrešenje duše in telesa.

Postali smo nova stvaritev v Kristusu (2 Kor 5,17). Zato 
naj ne kraljujeta več ne greh in ne smrt. V vsem naj vladajo 
ljubezen ter odpuščanje in usmiljenje. M olitev naj izproša 
Svetega Duha (Lk 11,13). Ž ivim o in delajmo za spravo (2 
Kor 5,19-20). Naj se veselimo brez očitkov sestram in bratom, 
ki jim  smemo pomagati zopet k Očetu. Ker se zavedamo 
bruna v svojem očesu (M t 7,3-5; Lk 6,41 nss) ter da je dober 
samo eden (M r 10,18). Zato naj bom o vsi med seboj kot 
sestre in bratje, ki jih  druži ljubezen (Jn 13,34 nss; 15,17).

Tiha nedelja nas vabi, naj v duhu zakrijemo razpela in 
podobe, ki jih  hranimo po naših cerkvah, da jih  lahko bolje 
razumemo, kako so zakrita nevernim ljudem in bi se mogla 
razodeti v dušah vseh, da bi živeli. Gremo vase. Sv. spoved, 
premišljevanje trpečega prijatelja Jezusa, sv. obhajilo telesa

in krvi, ki ju je on daroval za nas vse, obnovljena molitev v tišini 
domov in v cerkvi nas bodo tesneje zbližali z našim stvarni
kom in odrešenikom. Dovolimo mu, da obnovi vso našo notra
njost, saj pravi: "Da, speljal bom pot skozi puščavo in reke sko
zi pustinjo" (Iz 43,19). Vera pa naj nam daje spoznati "njega in 
moč njegovega vstajenja ter svoj delež pri njegovem trpljenju", 
da tako postajamo podobni njegovi smrti in bi kako mogli 
priti do vstajenja od mrtvih (Flp 3,10-11). 25. marca se smemo 
že vnaprej veseliti učlovečenja Boga v telesu Device Marije, 
ker nas bi prepustil mrzlim zakonom človeških src, ki ne poznajo 
usmiljenja do grešnikov in ne veselja nad odpuščanjem.

Edinole Jezus izkazuje potrpežljivost do grešnikov. M o
žu, ki ga je bil ozdravil ohromelosti, pravi: "N e greši več!" 
(Jn 5,14); prav tako grešnici v današnjem evangeliju (Jn 8,11). 
Sodil bo in, kjer bo potrebno, bo tudi obsodil, ob smrtni uri 
in ob koncu časov. Tedaj bo potrd il našo izbiro življenja ali 
smrti v času življenja (M t 25,31 -46). Pismoukom in farizejem, 
ki izsiljujejo kamnanje grešnice, Jezus odgovarja z molkom. 
Skloni se in piše s prstom po tleh. Kaj je pisal, nam ni znano, 
a najverjetneje je le prisilil tožitelje k razmišljanju o lastni 
človeški sodbi, ki je podobna m inljivemu prahu zemlje, ker 
ji manjka ljubezni, ki edina ostane za vedno, z njo pa tudi 
usmiljenje. Jezus rešuje človeka in ne zakona, ki je potre
ben, a je in ostane mrzel. Zato so tudi tožite lji grešnice odšli 
proč z mrzlim  srcem (Jn 8,9).

Dobra dela pa naj bodo skrita, da bodo vidna le Očetu, 
ki vidi na skrivnem (M t 6,4).
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Govor na Prešernovi proslavi v Boljuncu 12.3-2004

Kaj imata skupnega Prešernov 
praznik in post?

Naša sodelavka Nadja Maganja ( na s lik i)  je imela v Boljuncu na Prešernovi proslavi 
govor, ki je za postni čas zanimiv, ker skuša kulturna delavka odgovoriti na vrsto 
dnev nih in tudi splošnih vprašanj, ki se tičejo tako posameznika kot vse naše skupnosti.

F O T O JM P

Kaj imata skupnega Pre
šernov praznik in post, bi se 
lahko kdo izmed prisotn ih  
upravičeno vprašal. Kako usk
laditi postni čas, ki zahteva 
odpoved, samozatajevanje, 
omejevanje s prešernostjo, 
radoživostjo, z umetniškim 
užitkom, ki jih prinaša s seboj 
vsak doživeti kulturni dogo
dek?

Živimo v času, ki ni naklo
njen ne kulturi ne postu, če
prav ju sodobni človek še ka
ko potrebuje. Vse okoli nas 
govori le o nasilnih dejanjih, 
o krvavih atentatih, o smrti, 
o nespoštovanju človeškega 
življenja. Kultura se nam nudi 
v raznih plehkih televizijskih 
oddajah z razkošnim bliščem, 
ki omamlja in pregovarja lju
di, da je treba uživati sleher
ni trenutek našega življenja.
V središču vsega je že skoraj 
shizofreno tekanje za tem, 
kar bi napolnilo naš občutek 
samote in dalo smisel naše
mu zemeljskemu bivanju. Več
krat pa je to tekanje za vo
zom, ki ne prinaša sreče.

Vloga kulture pa je prav v 
tem, da nas opozarja na vse 
lepo, dobro, resnično, odrešu
joče, ki se skriva v slehernem 
izmed nas. Pomaga nam, da 
se v nas sproscajo duhovne 
sile, ki nas opredeljujejo kot 
ljudi. V tem se človek razlikuje 
od vseh drugih živih bitij.

V ku ltu rn ih  dosežkih se 
sprošča človekova svobodna 
ustvarjalna energija, ki teži po 
preseganju samega sebe in ki 
hlasta po absolutnem.

Post pa je čas (naj spom
nim, da je post prisoten sko
raj v vseh verah), ki človeku po
maga, da gre vase, da poišče 
v sebi bivanjski smisel in nove 
sokove za svojo duhovno in 
versko rast.

Praznik slovenske kulture

pa nam nudi tudi priložnost, 
da se spominjamo naših du
hovnih velikanov: v prvi vrsti 
našega največjega pesnika, 
Franceta Prešerna, letos tudi 
Srečka Kosovela, čigar stolet
nico rojstva praznujemo.

Za slovenski prostorje zna
čilno, da so v času zgodovine 
v najpomembnejših trenutkih 
spregovorili p isatelji in pe
sniki. Oni so bili pravi kažipot 
za slovenski narod na poti kul
turnega in duhovnega zore
nja. Medtem ko je  politika do
ločala obstoj drugim narodom, 
smo se Slovenci konstituirali 
kot narod prav preko književ
nosti. Na to smo lahko upravi
čeno ponosni. Med mečem in 
knjigo smo Slovenci vselej raj
ši izbrali knjigo. Segali smo po 
orožju le takrat, ko so nam tu
ji osvajalci stregli po življenju 
in nas zapisali smrti. Naša zgo
dovina pa je  žal že od vsega 
začetka zaznamovana tudi in 
predvsem z bratomorilskim  
kajnovstvom: "Slovenec že 
mori Slovenca, brata. Kako 
strašna slepota je  človeka!" 
Prešernovi verzi so aktualni tu
di za najbolj krvavo stoletje v 
zgodovini človeštva in tudi slo
venskega naroda. To stoletje je, 
vsaj upamo, za vselej za nami.

Prav zadnje čase smo pri
ča sprevrženemu, neverjetno 
izkriv ljenem u prikazovanju 
slovanskega imperializma in 
ekspanzionizma, in to iz ust 
najvišjih italijanskih političnih 
predstavnikov, od katerih bi 
pričakovali, da poznajo vsaj 
svojo zgodovino.

Pustimo ob strani italijan
skega premiera Berlusconija, 
ki je  izjavil, da so bila fašisti
čna koncentracijska taborišča 
in konfinacije  letoviščarski 
kraji, kar kaže na (ne)kulturni 
nivo najvišjega predstavnika 
italijanske oblasti, nesprejem

ljivo pa je dejstvo, do so prista
li na potvarjanje zgodovine 
naših krajev tudi predstavniki 
tistih strank, katerim so slo
venski volivci ves povojni čas 
zaupali veliko svojih glasov.

Zato je tako važno, da poz
namo svojo preteklost, da go
jim o  svoj zgodovinski spo
min, iz katerega črpamo moč 
za prihodnje dni. Ce vemo, kaj 
smo in kdo smo, bomo znali 
tudi bolj samozavestno gle
dati svojemu sogovorniku v 
oči, a tudi začrtati smernice 
za naš nadaljnji razvoj.

Naš zgodovinski spomin 
pa naj bo istočasno tudi od
p rt do bolečine drugih. Spo
ročilnost znanega dokumen
ta zgodovinsko-kulturne ko
misije slovenskih in ita lijan
skih zgodovinarjev gre prav 
v to smer. Eni in drugi mora
mo sprejeti tud i ne preveč 
svetle dogodke iz preteklosti, 
če želim o vzpostaviti spro
ščen, odprt in zaupljiv odnos 
med tu živečima narodoma.

Kakšna bo prihodnost, pa 
je odvisno v prvi vrsti od nas 
samih. Kot pravi pregovor: 
Kdor zaničuje se sam, podla
ga je tujčevi peti.

Kdor je sledil letošnji osre
d n ji Prešernovi proslavi v 
Cankarjevem domu v Ljublja
ni, se bo globoko zamislil nad 
našo zrelostjo in pripravljeno
stjo za vstop v skupni dom 
evropskih držav in narodov.
V kulturnem delu proslave v 
osrednjem hramu slovenske 
kulture, ne v govoru Florija
na Lipuša, je poslušalec zaz
nal predvsem vznejevoljen, 
skoraj odvraten odnos do 
Prešernovih verzov, kot da bi 
slovenski umetniki ne bili več 
dovzetni za globlje univerzal
no občečloveško sporočilo  
Prešernove poezije. Dr. Ma
tija O grin z Inštituta za slo

vensko literaturo in literarne 
vede pri Slovenski akademiji 
znanosti in um etnosti je  z 
grenkobo zapisal, da so letos 
v Cankarjevem dom u ubili 
Prešerna. Citiram: "V  resnici 
je njihovo delo globoka odtuji
tev ne samo temu, kar se je  v 
krhki kontinuiteti izoblikovalo 
kot slovenska kultura, ampak 
umetnosti nasploh. Pretrga
nje s poetično resnico in z u- 
metniško lepoto pomeni pred
vsem padec v nihilizem. Pre
šerna, ki pooseblja vrednote 
lepote, resnice in hrepenenja 
po sreči (kar je  pesniško izra
ženo stremljenje po najvišjem 
dobrem), je zato treba ubijati. 
Je kakor podoba očeta, ki je 
izkoreninjen človek ne prene
se. Tak je naš lepi novi svet."

Hvala Bogu, da v naši sre
di še obstajajo ljudje, ki trd 
no verjamejo v moč sloven
ske besede, v bogastvo ljud
ske kulturne dediščine in so 
vanju zaljubljeni.

Na Valentinovo se nas je 
na domu starejših prijateljev 
zbrala skupinica, da bi malo 
pabrkovala o tem in onem, o 
pom em bnosti slovenskega 
jezika za obstoj našega naro
da, o prijaznem licu, ki nam 
ga ponuja naš sosed, ko na 
Goriškem padajo meje (na 
Tržaškem ni o tem ne duha ne 
sluha), o vzhičenosti nekate

rih ob skoraj
šnjem vstopu 
Slovenije v Ev
ro p sko  zve 
zo... Kmalu se 
je  skup in ica  
sprem enila v 
pravi literarni 
krožek. Gosti
teljica je  pre
brala nekaj po
glavij s krtač- 
n ih  o d tis o v  
knjige o zgo
dovini nekega 
kraja na Kra
su, kije na tem, 
da izide, nek
do drug je za
čel re c it ira t i 
neobjavljene 
poezije 85-let- 
ne gospe, ki 
so nas popol

noma prevzele. Dvomim, da 
bi ta poezija s svojo neposre
dno sporočilnostjo o smislu 
življenja, o ljubezni, trpljenju, 
lepoti, ki je mestoma vsebo
vala že predokus večnosti, 
zadovoljila umetniške zahte
ve letošnjih oblikovalcev os
rednje Prešernove proslave. 
S kakšnim  nasmeškom na 
ustih bi ti moderni kulturniki 
spremljali našega gostitelja, 
ko je pripovedoval zgodbice 
o M arjuti in Pepiju v pravem 
beneškem narečju ali radoži
vo posnem anje Županove 
Micke, v čemer se je na ome
njenem srečanju preizkušala 
starejša gospa, ki si želi še 
vedno tople pozornosti svo
jega moža.

S tistega večera sem odha
jala potešena, obhajal me je 
občutek neizmernega veselja. 
Tudi mi Slovenci znamo biti 
srečni, zadovoljni, spravljeni 
s sabo in z drugimi. Naša ljud
ska kulturna dediščina je do
volj bogata, da zna potešiti na
ša najbolj intimna hrepenenja.

Naj končam s Prešernovo 
Zdravljivo, ki je oda bratstvu, 
ljubezni, lepoti in bivanjski 
harmoniji: "Nazadnje še, pri
jatelji, kozarce zase vzdigni
mo, ki smo zato se zbrat'li, ker 
dobro v srcu mislimo. Dokaj 
dni naj živi Bog, kar nas do
brih je ljud i!"

Predavanje nadškofa Franca Rodeta

Poslanstvo katoliške 
šole v Cerkvi (4)

“Slovenci brez meja”, 
vabilo zamejskim 
študentom

Skupina študentov iz dru
štva SKAM (Skupnost katoliške 
mladine) in Slovenska izseljen
ska matica vabita študente iz za
mejstva (Italija, Avstrija, Hrva
ška, Madžarska) na 5-dnevno 
srečanje v Slovenijo (Adergas), 
ki bo potekalo od 27. aprila do 
2. maja 2004. Srečanje nosi na
slov Slovenci brez meja. Skozi 
razprave, predavanja strokov
njakov in delavnice se bodo do
taknili naslednjih tem: slovenski 
jezik v zamejstvu, manjšinska 
problematika, povezovanje za
mejskih Slovencev v društva, 
ohranjanje slovenske kulture v 
zamejstvu... Glavni namen sre
čanja pa je poglabljanje stikov 
in iskanje možnosti za sodelo
vanje. Srečanje si bodo pestrili 
s slovensko kulturo, priredili 
bodo večer folkomega plesa in 
ljudskih pesmi, kuhali tradicio
nalne slovenske jedi in se ude
ležili slavnostnega kresovanja 
ob vstopu Slovenije v EU.

Prispevek znaša 65 evrov ali
15.000 SIT. Rok prijave: najka
sneje do 15. aprila 2004. Za 
prijave in druge informacije: 
med.skupinavdrustvo-skam.si.

Rimski dokument podaja 
nato zanimivo podobo sodo
bne mladine, ki se v teh pet
najstih letih ni bistveno spre
menila in je veljavna tudi za 
slovenski prostor. "Večina ka
toliških šol," pravi Kongrega
cija za katoliško vzgojo, "se na
haja v okolju z globokimi spre
membami v mišljenju in življe
nju. To so velike mestne četr
ti z bogato ponudbo porab- 
nih dobrin, s številnimi mož
nostmi izobraževanja, z zaple
tenimi sistemi komuniciranja. 
Mladi pridejo v stik z mediji že 
v prvih letih življenja. Sezna
njeni so z vsakovrstnimi mne
nji. O  vsem so informirani zelo 
zgodaj, ko še niso zmožni la
stne presoje. Manjka jim  mo
ralna in kritična sposobnost, 
da bi razlikovali med tem, kar 
je resnično in dobro, in med 
tem, kar ni. Pogosto jim manj

ka tud i verska in m oralna 
orientacija, da bi samostojno 
presojali ideje, ki prevladujejo 
v nekem prostoru. Pojem re
sničnega, dobrega in lepega 
je tako zamegljen, da mladi 
ne vedo, kam bi se obrn ili."

Mnogi mladi živijo v veliki 
negotovosti. Po eni strani živi
jo v svetu, ki jemlje resno sa
mo to, kar se zdi koristno in 
prinaša takojšnje rezultate, 
po drugi strani pa bi se radi 
rešili iz tega ozkega sveta. 
M ladi danes zelo pogrešajo 
pravih človeških odnosov in 
trp ijo  zaradi osamljenosti in 
pom anjkanja ljubezni. Bolj 
kot v preteklosti so izpostav
ljeni depresijam, kar pričuje 
o veliki bedi človeških odno
sov v družini in družbi.

Dobršen del mladih je v 
skrbeh zaradi prihodnosti, saj 
niso gotovi, da bodo dobili

primerno zaposlitev, veliko šte
vilo ločitev pa jim  vliva dvom 
o možnosti, da ustvarijo trd
no in lepo družino. Vse to 
povečuje težnjo po zapiranju 
v zasebnost in hkrati skušnja
vo po nasilju. Ker ne vid ijo  
smisla v svojem življenju, se 
v želji, da se rešijo samote, 
vdajajo alkoholu, mamilom, 
erotizmu, ezoterizmu itd. Ta 
mladina težko sprejema traj
ne in trdne odločitve.

Mnogi mladi se oddaljijo od 
vere in opustijo versko življe
nje. Vzrok je lahko sovražno 
razpoloženje do Cerkve, dvom 
ali odklanjanje verskih resnic 
in moralnih načel krščanstva. 
Ti primeri so posebej pogosti 
v deželah, kjer je šola laična 
ali celo ateistična. Oddaljenost 
od Cerkve pa se pogosto kom
penzira z vedenjem, ki kaže 
na notranjo praznino: pogan
ski kult telesa, beg v mamila, 
kolosalni množični obredi s 
hrupno glasbo in podobno.

To je samo ena plat resnič
nosti. V šolah naletimo tudi 
na m lade, ki so zg ledn i v 
svojem verskem in moralnem

življenju. In teh ni malo. Zo
pet drugi iščejo bolj osebno 
vero, se resno sprašujejo o 
smislu življenja in v evange
liju odkrivajo odgovor na svo
ja vprašanja. Dosti je tud i 
takih, ki se po pretresani krizi 
brezbrižnosti ali dvoma vra
čajo h krščanskemu življenju.

Po tem opisu duhovne si
tuacije, v kateri se g ib lje jo  
mladi, vatikanski dokum ent 
spregovori o značilnem ozra
čju, ki naj bi vladalo v katoli
ških ustanovah. "O d  prvega 
dneva po prihodu v katoliško 
šolo mora imeti gojenec vtis, 
da se nahaja v novem ozra
čju, ki ga ožarja luč vere." Že 
II. vatikanski koncil je govoril 
o ozračju, ki ga prežema evan
gelijski duh ljubezni in svobo
de. V katoliški šoli bi morali 
vsi začutiti živo navzočnost 
Jezusa - Učitelja, popolnega 
človeka, v katerem so vse člo
veške vrednote polno ovred
notene. Evangelijski duh se 
mora odražati v načinu razmi
šljanja in življenja, ki prežema 
vzgojno ustanovo. Križ v učilni
ci spom inja na navzočnost

Mesečna konferenca 
v Nabrežini

Izkušnje 
prostovoljke

Nabrežinsko župnjisko dvo
rano je tokrat obiskala Brika Te
reza Srebrnič, sicer naša stara 
znanka, ki je tokrat govorila o 
svojih izkušnjah v Izraelu kot 
prostovoljka. Srebrničeva, učite
ljica po poklicu, se je odpove
dala tukajšnji službi in se od
ločila, da bo ob študiju na ljub
ljanski univerzi svoj prosti čas 
posvečala prostovo ljnem u 
delu v pomoč potrebnim. Od
pravila se je v Izrael, kjer je v dr
žavnem zavodu za otroke s po
sebnimi potrebami, ki ga oprav
ljajo sestre sv. Vincenca, dobi
la mesto med prostovoljci raz
ličnih narodnosti, ki skrbijo za 
potrebe otrok. To je izredna iz
kušnja, ki človeka neizmerno o- 
bogati, saj se tam srečuješ z 
otroki, ki so jih  v glavnem za
vrgli starši, to so otroci popol
noma odvisni od sočloveka. 
Kjlub težkim telesnim in um
skim razmeram teh otrok je de
lo z njimi zelo bogato in te nji
hov pogled, izraz ali posebna 
kretnja poplača za ves trud, ki 
jim  jga iz dneva v dan nudiš.

Človek v takem okolju spo
zna ne le potrebe otrok, ki so 
za veliko od nas nepojmljive, 
ampak tudi tovariše iz raznih 
delov sveta, ki so se odločili, da 
del svojega časa posvetijo po
trebnim, in to prav v duhu sve
topisemskega naročila "po 
magaj svojemu bližnjemu".

Srebrničeva nam je govori
la o svoji zaposlitvi in tudi o 
življenju med Judi in Palestinci 
ter o svojih tovariših ter o sa
mem zavodu, kjer ne obstaja 
nobena razlika med raznimi ver
stvi ali narodnostmi. Zelo za
nimivi so bili tudi diapozitivi, 
v katerih smo lahko občudo
vali edinstveni puščavski svet, 
ki ga Izrael skuša preurediti v 
rodovitno zemljo, ter prelepe 
cerkve, ki nas spominjajo na 
Jezusovo življenje in trpljenje.

Predavateljico je še kar šte
vilna publika nagradila s plo
skanjem in se ji zahvalila za 
neposredno pričevanje teh 
zanimivih izkušenj.

Antek

Njega, ki nam je na križu po
dal svoj najvišji nauk o ljubez
ni do človeka.

Prvo odgovornost za ust
varjanje pravega krščanske
ga ozračja na šoli nosijo vz
gojitelji. Po njihovih besedah 
in vedenju, po njihovi prija
teljski navzočnosti bodo go
jenci razumeli izvirnost oko
lja, v katerem preživljajo svo
jo  mladost.

Prav je, da gojenci čutijo 
šolo kot razširitev svojega do
ma. Sola bi morala imeti ne
kaj tistih značilnosti, ki delajo 
življenje v družinskem krogu 
domače in prijetno. To na dru
gačen način poudarja tudi II. 
vatikanski koncil, ko govori o 
šoli kot skupnosti. Šolo-skup- 
nost sestavljajo vodstvo, pro
fesorji, upravniki, uslužbenci, 
starši in dijaki. Šolska skup
nost, kjer ima vsak svojo na
logo, vsi pa delajo za isti cilj, 
je občestvo ljubezni in svobo
de, kjer rastejo in se vzgajajo 
prave krščanske osebnosti, 
kjer se harmonično skladajo 
vera, kultura in življenje.

/  dalje
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Sedemdesetletnica Osemdesetletnica
Jožeta Snoja

Vsestranski literarni ustvar
jalec Jože Snoj je v sredo, 17. 
t.m., praznoval svojo sedem
desetletnico. V svet književ
nosti je  Snoj vs top il sredi 
petdesetih let. Najprej se je 
razvijal kot pesnik, kot pripo
vednik pa se je začel uveljav
ljati šele po letu 1970 in tako 
sodi med najbolj reprezenta
tivna imena slovenskega mo
dernističnega romana. Jože 
Snoj je napisal tudi številne 
knjige za otroke, deloval pa 
je tudi na področju literarne 
kritike. Kot publicist se je sko
raj tri desetletja posvečal so
dobnim  vprašanjem v pove
zavi s književnimi in kulturno
političnim i temami; slednje je 
obravnaval tudi v esejistični 
obliki. Jože Snoj je  za svoje 
delo prejel več nagrad, med 
njim i Tomšičevo nagrado za novi
narsko delo, dve Levstikovi nagradi 
za m ladinsko lite ra turo, nagrado 
Prešernovega sklada za roman Ne
gativ Gojka Mrča in Rožančevo na
grado za eseje Med besedo in Bo
gom. Živi in dela v Ljubljani.

Njegova družina je  morala leta 
1941 pred Nemci pobegniti iz Ma
ribora v materin rojstni kraj M okro
nog na Dolenjskem, od koder so, 
tokrat pred komunisti, spet morali 
pobegniti v Ljubljano. Snoj je diplo
miral leta 1960 na Filozofski fakul
teti iz slavistike in primerjalne književ
nosti. Od 1961 do 1971 je bil časni
kar v kulturni redakciji Dela, od 1971 
do 1993 pa urednik pri tedanji Drža
vni založbi Slovenije.

Pri pesnjenju je Snoj izšel iz inti- 
mizma ter črpal iz izročila sloven
ske m oderne in ekspresionizm a. 
Toda že za zbirko Konjenica sloven
skih hoplitov in za njegovo poezijo 
druge polovice šestdesetih in se
demdesetih let je značilen prehod 
v modernizem. Tematsko je njego
va poezija najizrazitejša v izražanju 
moške erotike, eksistencialne stiske 
ter metafizičnega protesta in upora 
proti konvencijam. Modernistična 
načela pesnjenja dopolnjuje jo m it
ske aluzije. Na začetku sedemdese
tih je Snoj z navezavo na izročilo slo
venskega ljudskega pesništva postal 
mračnejši, bolj baladen, medtem ko 
pomeni zbirka Lila akvareli herme
tičen vrhunec modernistične faze. 
V osemdesetih in devetdesetih letih 
je  v njegovi poeziji zaznati odm ik 
od strogo modernističnega pesni
štva.

Kot pripovednik je Snoj najprej ob
javil modernistično oblikovane nove
le (Gospa z mentolom) z aktualno so- 
cia lnokritično in in tim no eksisten-
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cialno tematiko. V romanih Hodnik 
in Negativ Gojka Mrča je pri obrav
navi moralne problematike intelek
tualca in njegovega položaja v so
dobni slovenski družbi nadaljeval 
izročilo eksistencialistične književ
nosti, p rip o ve d n o te h n ičn o  in v 
jezikovnem slogu pa se je zgledoval 
pri modernem romanu. Konec se
demdesetih let je v romanu Jožef ali 
zgodnje odkrivanje srčnega raka v 
ospredju moška erotika, posebnost 
pa je tudi vpeljava svetopisemskih 
motivov za prikaz intimne bivanjske 
in moralne ter aktualne družbeno
kritične problematike.

V romanih iz osemdesetih let je 
Jože Snoj obravnaval travmatična 
protis lovja slovenske polpretekle 
zgodovine in skušal osvetliti tragič
no ujetost posameznikov v brato
m orno vo jno iz drugačne etične 
perspektive oziroma iz več perspek
tiv: v Gavžen hribu predvsem iz 
otroške, v romanu Fuga v križu pa 
iz perspektive blazneža. V obeh de
lih so podaljški eksistencializma pre
pleteni s prvinami modernizma. V 
romanu Noetova bajta je prek od
mevov vojne tematike spet prešel k 
sodobnosti in zasebnemu dogaja
nju v kriznih časih osamosvajanja 
Slovenije. Snoj je svoj zadnji roman 
Gospod Pepi ali zgodnje  iskanje 
imena napisal leta 2000.

Snojeve knjige za otroke so zvoč
no in ritm ično razgibane in temeljijo 
na besedni igri, prozna besedila pa 
so po vsebini večinoma pravljična.

Med Snojeva pomembnejša ese
jistična dela sodijo Simbolizem Josi
pa Murna, Handkejev paradoks, Med 
besedo in Bogom ter Ubijanje zem
lje. V slednjem se kaže Snojevo brez
pogojno priznanje svetosti življenja.

(prirejeno po STA)

Ivana Minattija
Pesnik in p re va ja le c  

Ivan M in a tt i je  v pone
deljek, 22. marca, prazno
val 80 let.

Ivan M ina tti se je  rodil 
leta 1924 v Slovenskih Ko
n jicah , od zače tka  le ta  
1944 je  b il ude leženec 
NOB, leta 1952 pa je  d i
p lom ira l na slavističnem  
oddelku ljub ljanske Filo
zofske fakultete.

O b tem, da je ves čas 
pesnil in prevajal, je  bil od 
leta 1947 pa do upokojitve 
leta 1984 urednik pri za
ložbi Mladinska knjiga. Od 
leta 1991 je  redni član Slo
venske akademije znanosti 
in umetnosti. Najširši slo
venski javnosti je Ivan M i
n a tt i poznan  po pesm i 
Nekoga moraš imeti rad, v 
kateri se pesnik obrača k naravi kot 
ed in i sopo tn ic i tegobam  osam 
ljenega posameznika, hkrati pa so 
omenjeni verzi značilni za ves pe
snikov opus - narava je  Ivanu M i
nattiju  vselej služila kot izhodišče 
za tragično premišljevanje o člove
škem bivanju. Pesem Nekoga mo
raš imeti rad je imela in ima izje
men uspeh pri različnih slojih slo
venskega bralstva, skorajda bi lah
ko rekli, da je  tako poznana, da je 
že skorajda ponarodela.

Po mnenju literarnih zgodovinar
jev se po poročanju STA M ina t- 
tijeve zrele pesmi loč ijo  od lirike 
starejših predstavnikov socialno- 
realistične poezije po večjem pou
darku individualnosti: posameznik 
se ne čuti več kot del družbenega do
gajanja, pač pa se zateka v svet na
rave, v katerem mu je dovoljeno ži
veti. Kljub temu da narava v njem 
vzbuja melanholične občutke, pred
stavlja ta pesniku simbol človeške 
čistosti, pravice, ljubezni in prepro
stosti.

Ivan M inatti, ki je ec en najvid
nejših predstavnikov prvega povoj-

C

fi

nega rodu slovenskih pesnikov, je 
izdal vrsto pesniških zbirk: S poti 
(1947), Pa bo pomlad prišla (1955), 
Nekoga moraš im eti rad (1963), 
Veter poje (1963), Bolečina nedoži- 
vetega (1964), Vse beži z oblaki in 
pticami (1966), Pesmi (1971), Obraz 
(1972), Ko bom tih in dober (1973), 
Pesmi - objavil jih  je  z Janezom Me
n a rto m  in Lo jze tom  Krakarjem  
(1977), Pesmi (1980) in Prislušku
jem  tišini v sebi (1985). M inattijeva 
poezija je  v tiskani ob lik i izšla tudi 
v srbohrvaščini, makedonščini in 
albanščini.

Ivan M in a tti je  za svoje delo 
prejel številne nagrade in priznanja, 
med drugimi nagrado Prešernovega 
sklada za zbirko Nekoga moraš ime
ti rad (1964), Sovretovo nagrado za 
prevode iz pesniškega dela Koče Ra
cina in Izeta Sarajliča (1971) in 
P rešernovo nag rado  za zb irko  
Prisluškujem tišini v sebi (1985).

Izbrana lirika pa je naslov pesni
ške zbirke, ki je te dni izšla pri M la
dinski knjig i ob M inattijevem  viso
kem življenjskem  jub ile ju .

(slika: arhiv M ladinska knjiga)

Avtobiografski roman Franeta Tomšiča, Moje sledi
Založba Branko v Novi Gorici, ki je zelo dejavna pri izdajanju knjig 

pretežno demografske narave in pomena, je  izdala in založila svoje devet
indevetdeseto delo. To je roman pisatelja Franeta Tomšiča, ki mu je dal 
naslov M oje sledi. Gre za pretežno avtobiografsko delo, v katerem pisa
telj na privlačen način prek pogovora z drugo osebo opisuje svoje živ
ljenje od rane mladosti v začetku druge svetovne vojne pa do zrelega 
obdobja, saj je nedavno praznoval svoj osemdeseti rojstni dan. Na pred
stavitvi Tomšičevega romana v dvorani Goriške knjižnice Franceta Bev
ka, je pisatelja in njegove stvaritve ocenil Bojan Bratina, odlomke iz nove 
knjige pa je prebrala Marijana Remiaš. Podobo na ovitku knjige, ki pri
kazuje pisatelja v naravi v Ilirski Bistrici, kjer se je rodil, je zasnoval in 
napravil njegov sin Primož Tomšič. Sicer pa je Frane Tomšič svoje novo 
delo posvetil sinovoma Jadranu in Marku. M oje sledi so peto samostojno 
knjižno delo pisatelja iz Nove Gorice. M.

Naslov - po slovensko bi rekli 
zelo dobro - je  iz primera, ki ga v 
svojem članku v športni prilogi Pri
m orskega dnevn ika  (9 .3 .2004) 
navaja Ivan Bajc. Na smučarskem 
prazniku v Kranjski Gori seje zbra
lo na desetine gostov, organiza
torjev, smučarjev in časnikarjev. 
Tržaški novinar ugotavlja, da slo
venske kolege razume vedno težje, 
saj je v njihovem jeziku vse preveč 
tu jk , predvsem angleških, ali pa 
njihovih slovenskih spačenk. Zanje 
v članku navaja več primerov. O b

pripom bi slovenskega kolega, da 
so zamejci "bo lj za arhaično sloven
ščino", se naš novinar najbrž ni po
ču til nelagodno, saj je bilo to, kar 
je  tam slišal, hujše kot naša "arhaič
na" slovenščina. Vemo, da tudi pri 
nas ni vse prav in da so se pod vpli
vom neslovenskega okolja, sredi 
katerega živimo, popačeni tu ji izra
zi že kar udomačili. Vsekakor je bolj 
zaskrb lju joče dejstvo, da se tuje 
jezikovne prvine v takem obsegu 
in tako nemoteno širijo v popolno
ma slovenskem svetu.

Pisatelj in prevajalec Janez Gra
dišnik, vnet zagovornik "lepe do
mače besede", na področju jezikov

ne kulture na Slovenskem pa glas 
vpijočega v puščavi, v svoji knjigi 
Slovensko ali angleško (1993) piše, 
da je postalo vdiranje tu jk  n̂ sploh 
tujega izražanja v današnje sloven
ščino "že tako očitno, da ga tudi po
vršen opazovalec ne more v ;č  pre
zre ti". Po desetih in več le ih se je 
stanje še poslabšalo, saj je r aš jezik 
vse bolj ogrožen: v gospodarstvu 
(napisi, imena pod je tij, izdelkov 
itn.), v šolstvu, v ku ltu ri in še kje. 
Sirjenje angleškega vpliva j ; seve
da opazno tudi v pogovornem je
ziku. Zdi se, da velik del mlaiše ge
neracije in prem nogi posamezniki 
v raznovrstnih poklic ih  ne morejo

več brez spakedranih angleških 
besed.

Vprašujemo se, ali je  te jezikov
ne ksenofobije kriv kak manjvred
nostni občutek ali pom anjkanje 
nacionalnega ponosa in samoza
vesti? M orda pa sta bili v tem po
gledu domača in šolska vzgoja ne
zadostni?

Združena Evropa pričakuje Slo
venijo kot državo s pristno, na svo
je korenine oprto  in pokončno na
rodnostno skupnostjo in ne kot na 
pol anglofono družbo, ki nima pra
vega odnosa do svojega jezika in 
ga celo podcenjuje.

L.B.

2 5-letnica 
revije Log

O b izidu stote številke revije za 
m ednarodno lite ra turo  Log, ki iz
haja v nemščini na Dunaju, je  izšla 
posebna anto log ija . V njej so ob
javljeni prispevki prib ližno  120 av
to ric  in avtorjev, ki so v reviji Log 
od leta 1978 naprej objavljali svoje 
literarne tekste.

Zastopani so najrazličnejši kul
tu rn i krogi v Evropi in po svetu ter 
vsi kontinenti. M ed avtorji an to lo 
g ije so tud i Slovenci, pokojna pe
snika Edvard Kocbek in Valentin 
Polanšek, p roza is t Boris Pahor, 
Peter Semolič, M ilena M erlak De
tela in soizdajatelji in urednik re
vije Log in pričujoče antologije Lev 
Detela.

V te j duna jsk i rev iji za m ed
narodno lite ra turo  so bili že v času 
n ekdan je  b lokovske  ideo loške  
razcepljenosti predstavljeni neka
teri avtorji - oporečn ik i iz vzhod
noevropskih držav, a tud i besedni 
eksperim entatorji in mlajši avtorji 
iz Nemčije, Avstrije in Švice, pred
s tavn ik i na rodn ih  ali je z ikovn ih  
manjšin ter narodov in ljudstev iz 
držav v razvoju, a tud i priznane pi
sa te ljice  in p isa te lji iz A vstrije , 
Am erike in od drugod (npr. M ar
gare t Atvvood, Lavvrence Ferlin- 
ghetti, V lad im ir Makanin, Bela Ah- 
m adulina, Luis Bunuel, Gyula II- 
lyes, Pier Paolo Pasolini, Ismail Ka- 
dare, Friederike Mayrocker, M ilo  
Dor, Andreas O kopenko in drugi).

V vsaki številki revije Log so 
poleg tega objavljeni literarni eseji 
in kritike o novih knjigah predvsem 
iz manjših in a lternativn ih založb, 
ki jih  veliki časopisi ve likokrat ne 
opazijo

Revija Log, ki jo  že petindvajset 
let urejata Lev Detela in VVolfgang 
M ayer Konig, izhaja š tir ik ra t na 
leto, občasno izidejo tud i poseb
ne publikacije  v knjižn i ob lik i v o- 
kviru zbirke Log-Buch (do zdaj 26 
izdaj, vendar so nekatere že raz
prodane).

Naslov uredništva: Log, Donau- 
stadtstrasse 3 0 /16 /16 , A - 1220 
VVien.

NAPOVEDNIK
R A D IO  S PA ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE S 
(O D  12.12. D O  18 .12 .2003 )

Radijska postaja iz V idm a od
daja na u ltrakratkem  valu s frek

vencami za Goriško
RAOtOSPAZtO r  . . .  „  . . .•i |  97.5, 91.9, M hz; za
K  J ~1 F u r la n i jo  1 0 3 .7 , 

103.9 Mhz; za Kanal
sko do lino  95.7 M hz; za spodnjo 
do lino  Bele 98.2 M hz; za Karnijo 
97.4, 91, 103.6 M hz). Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, od 
ponedeljka do petka, od 20. do 21. 
ure. Spored:

- Petek, 26. marca (v studiu An
drej Baucon): Glasbeni desert iz 
diskoteke 103. - Šopek narodnih 
viž. - Zborovski kotiček. - O bvesti
la.

- Ponedeljek, 29. marca (v stu
diu Andrej Baucon): Glasbeni li
stiči z Andrejem : zanim ivosti in in
form acije.

-Torek, 30. marca (v studiu M a
tjaž Pintar): A li veste, da... glasbe
na oddaja z Matjažem .

- Sreda, 31. marca (v studiu Da
n ilo  Čotar): Pogled v dušo in svet: 
Pilat si je um il roke. - Izbor melo
dij- „

- Četrtek, 1. aprila (v studiu N i
ko Klanjšček): Zvočni zapis: Po
snetki z naših ku ltu rn ih  prireditev. 
- Glasba iz studia 2.
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Praznovanja ob 100-letnici rojstva Srečka Kosovela

“Jaz bi rad hodil v majhnem plašču besed...”
Letos p raznu jem o 100. 

o b le tn ic o  ro js tva  pesnika 
Srečka Kosovela. Največ do
godkov, povezanih z osebo 
pesnika Srečka Kosovela, je 
bilo in bo prav okoli njego
vega rojstnega dneva, ki je 
bil 18. marca.

Že v sredo, 17. t.m., je aka
demik dr. Boris Paternu v dvo
rani Slovenske akademije zna
nosti in um etnosti predaval 
na temo H Kosovelu po dru
gi poti, v knjigarni založbe 
Mladinska knjiga Konzorcij v 
Ljubljani pa je v sredo med 
9. in 20. uro potekal Kosovelov 
maraton, v okviru katerega je 
ameriška izobraženka Eriča 
Johnson Debeljak predstavi
la knjigo Srečko Kosovel: pe
snik in jaz. Na t.i. Kosovelo
vem maratonu so slovensjki 
pesniki, a tud i kritik i in lite 
rarni zgodovinarji od 9. ure 
z ju tra j brali Kosovelova in 
svoja dela do 20. ure zvečer.

Tudi Društvo slovenskih pi
sateljev seje spomnilo Srečka 
Kosovela z vrsto branj in ve
čerov, prav tako tudi Združe
nje primorskih književnikov.

V Sežani, kjer se je pesnik 
tudi rodil, je bil na ta dan v 
Kosovelovi knjižnici celodne
vni simpozij z naslovom Ž iv
ljenja željnost Srečka Koso
vela ali kaj sporoča pesnik 
današnjemu bralcu, v klubu 
Cankarjevega doma pa se je 
23. marca ob 19.30 Manca 
Kusir o isosoveiovi poeziji po
govarjala z ljubljansko župa

njo Danico Simšič, novinar
ko Blažko M ueller in televi
zijskim  vodite ljem  M ariom  
Caluničem.

Osrednja državna slove
snost ob Kosovelovi obletn i
ci bo 27. marca v Kosovelo
vem domu v Sežani, kjer se 
je Kosovel rodil.

Pokrajinski odbor Sloven
ske ku ltu rno-gospodarske  
zveze za Tržaško, šoli z O p
čin in iz Dutovelj in Javni sk
lad Republike Slovenije za 
ljubiteljsko kulturo so na dan 
pesnikovega rojstva ob 10.30 
na Kosovelovem grobu v To
maju priredili spominsko slo
vesnost in na pesnikov grob 
tudi položili vence.

Pesnik Srečko Kosovel je 
v Tomaju preživel otroštvo, 
nato pa je  v Ljubljani študi
ral slavistiko in romanistiko. 
Tam je okrog sebe zbral mla
de izobražence, ki so se naj
večkrat družili v najemniških 
sobah in se posvečali razno
likim  vprašanjem s področja 
umetnosti in družbe. Sodob
niki se Kosovela spominjajo - 
njihova pričevanja so zbrana 
tudi v monografiji Ikarjev sen, 
ki je  nedavno izšla pri M la
dinski knjigi in so jo  m inuli 
teden predstavili tud i v Trstu
- kot sam ozavestnega pe
snika, ki je  s trastno sledil 
vsem tedan jim  svetovn im  
um etn iškim  tokovom , Lju
bljana se mu je zato zdela 
vse manjša, Pariz pa, deni
mo, vse bolj vabljiv. A zado

vo ljiti se je moral le s poroči
li, ki so mu jih  iz evropskih 
prestolnic prinašali prijatelji.

Srečko Kosovel 
je bil velik iskalec 
moralnih vred
not, kar ga 
je  p rip e 
lja lo  v 
skla-

naboj in je obsojal vsako, tudi 
proletarsko diktaturo. Sodob
no slovensko družbo in kultu

ro je razlagal kot me
ščansko, z laga

no in neetič
no , nove 

m oralne
— in soci-

a I n e

du s 
časom 
po p rv i 
sve tovn i 
v o jn i  na 
stran takratne 
p o lit ičn e  in ku l
turne levice, pa čeprav je imel 
v sebi pesnik s Krasa vedno iz
jemno visok krščanski moralni

v re d 
note pa 

bi lahko 
po njego

vem prepri
čanju prinesel 

edinole le nov ev
ropski človek, o katerem je 
veliko pisal. V svojih zgodnjih 
impresionističnih pesmih je

Srečko Kosovel opisoval pred
vsem Kras, mater in slutnjo 
smrti. N jegovi pesniški m o
tivi imajo večkrat izrazito sim
boličen pomen, ki ga je Ko
sovel dodatno izostril v svo
j ih  e ksp re s io n is tičn ih  pe
smih. V teh je čutne in ču
stvene impresije zamenjal z 
opisovanjem etičnih doživ
ljajev; harm onijo in ubranost 
je  nadomestil s patosom, vi
zionarstvom in abstraktnim i 
miselnimi simboli. Najboljše 
Kosovelove ekspresionistič
ne pesmi tem atizira jo oseb
no in kolektivno apokalipso.

Svoj radikalni pesniški iz
raz je  Srečko Kosovel stopnje
val v tako imenovane konse, 
kot je  imenoval svoje kon
struktivistične pesmi. Ta po
ezija je  m otivno sicer še ved
no blizu ekspresionizmu, ob
likovno pa spominja na lep
ljenke, namerno neestetske 
in polne matem atičnih fo r
mulacij. Takratni in tudi kas
nejši predstavniki literarne 
vede so Kosovelove konse 
zavračali in jih  označevali za 
neresno igračkanje, ljubše 
pa so jim  b ile  njegove i m - 
presionistične pesmi. Čas je 
pokazal, daje bilo tako gleda
nje na to Kosovelovo pesniško 
ustvarjanje zgrešeno in še 
danes je veliko ljubiteljev Ko
sovelovega pesniškega dela, 
ki se zavzemajo, da bi se na 
novo pregledal njegov pesni
ški opus in se tudi na novo pre
uredili tud i Kosovelovi Inte

grali, ki jih  je  sicer z velikan
sko časovno zamudo uredil 
dr. Anton O cvirk. Prav zara
di izjemne zamude pri izdaji 
le-teh, za takratne čase in 
mestoma tudi za današnji čas 
nevsakdanjih Kosovelovih 
pesmi je  tudi sama slovenska 
poezija  iskala druge po ti, 
med drugim  tud i take, kakr
šne je bil sam Srečko Koso
vel že pred desetletji pokazal 
in zato še danes ostaja odpr
to vprašanje, kakšna bi bila 
vsa slovenska poezija, če bi 
bili Kosovelovi Integrali objav
ljeni takoj po pesnikovi smr
ti. Srečko Kosovel za ž iv lje 
nja - umrl je  pri dvaindvajse
tih  letih - na žalost ni izdal 
pesniške zbirke. Za izid je  si
cer p rip rav lja l zb irko  Ž la ti 
čoln, s katero je  bil, sodeč po 
nekaterih n jegovih pism ih 
prijateljem, več kot zadovo
ljen, a knjigo so nato po sple
tu okoliščin umaknili iz založ
niškega programa in se je za 
njo tud i izgubila sled. Koso
vel je  kmalu zatem umrl za 
meningitisom.

Poezija Srečka Kosovela 
je  odtle j doživela že mnoge 
knjižne izdaje in je  bila pre
vedena v večino svetovnih 
jezikov, med njim i tudi v ita li
janski jez ik . Po m nenju slo
venskih lite rarn ih  zgodov i
narjev sodi raznolika Koso
velova - in glede na starost, 
v kateri jo  je  pisal, izredno 
zrela - poezija v sam vrh ev
ropskega pesništva.

FO TO  KR O M A

Življenja željnost 
Srečka Kosovela

Precej reduktivno bi izzve
nelo, ko bi o Srečku Kosove
lu dejali, da je bil genij. Če 
upoštevamo, da je  v svojem 
kratkem življenju (umrl je, ko 
je bil star komaj dvaindvaj

set let) kro jil stotine verzov, 
ki so b ili odraz med seboj 
različnih takratnih evropskih 
literarnih tokov, napisal šte
vilna besedila, tako politične
ga kot narodnostnega nav
diha, posredno in neposredno 
vzpostavljal stike s somišlje
niki in drugim i intelektualci, 
p re b ira l o g ro m n o  š tev ilo  
knjig  in bil tako na tekočem 
s tedan jo  evropsko avant
gardno tendenco ter prero
koval trag ično  p rihodnos t 
stare celine, je menda kra- 
škega pesnika bolje enačiti z 
neko drugo lastnostjo, ki zaz
namuje rahločutni in m istič
ni ženski svet: to je skrivnost.

Težko bi si drugače razla
gali najrazličnejše posege, ki 
jih  je na četrtkovem simpo
ziju in ki seje odvijal v sežan
ski knjižnici - simpozij sta pri
redila v sodelovanju s kraško 
kulturno ustanovo še Bralno 
društvo Slovenije in Bralno

društvo Primorske - imel res 
široki krog literarnih kritikov, 
prevajalcev, kulturn ih delav
cev, ki so vsak s svojega zor
nega kota poskušali orisati 
večplastne aspekte Kosovelo
ve osebnosti ob stoletnci nje
govega rojstva.

Sežanski dan se je  pričel 
najprej s polaganjem šopa 
cvetja v sobi, kjer se je pesnik 
rodil. Sledil je nato pravi sim- 
pozijski m araton, po kate
rem so udeleženci krenili v 
Kosovelovo vas, Tomaj, kjer 
so se po kosilu zatopili v Sre
čkov m ikrokozm os z ogle
dom domačije Kosovelovih.
V popoldanskih urah je bila

v prostorih sežanske knjižni
ce - poimenovane prav po 
pesniku - na program u še 
predstavitev knjige Sonce na 
Krasu, namenjene m lajšim 
bralcem in v kateri so, kot je 
povedala sourednica publi
kacije Polona Abram, "zbra

ni najbolj sonč
ni verzi, kar jih  
zm ore Kosove
lova p o e z ija " . 
Publikacijo bo
g a tijo  še fo to 
grafije in vložki, 
ki ponazarjajo v 
k ra šk i kam en 
vklesane m o ti
ve, za katere je 
poskrbe l Polo
nin soprog, u- 
metnik Peter Ab
ram.

Sledila je še 
predstavitev za
jetne m onogra
fije  o Kosovelu, 
Ikarjev sen, k ije  

nastala na podlagi sodelo
vanja literarnega kritika in u- 
rednika Mladinske knjige A- 
leša Bergerja ter publicista in 
prevajalca avstrijskega po
rekla Ludvviga Hartingerja, ki 
se je v kraškega pesnika pr
vič zaljubil s knjigo njegovih 
poezij, ki jo  je  v francoskem 
prevodu dobil na neki pariški 
stojnici. Pri pisanju knjige sta 
sopisca skušala orisati Koso
vela "ne kot ikono moderne 
poezije, temveč bodrilo  naju 
je  na tanko op isa ti n jegov 
obraz", sta dejala. Ikarjev sen 
se deli na tri dele. Prvi sloni 
na fotografskem gradivu, iz 
katerega je razbrati okolje,

v katerem je 
pesnik dora- 
ščal in nato  
zaživel, drugi 
izsek pa za
ob jem a  150 
pesmi v izvir
ni faksimilira- 
ni obliki, med 
ka te rim i sta 
kar dva duca
ta še neobjav
lje n ih  Koso
velovih bese
d i l .  Z a d n ji  
sklop k n jig e  
je  obarvan s 
p r i č e v a n j i  
Srečkovih so
d o b n iko v  in 
sorodnikov ter s pogovorom, 
ki ga je Boris Pahor imel s pe
snikovima sestrama.

Niz ju tran jih  posegov se 
p riče l s pozd rav i p r ire d i
teljev, katerim je sledil nago
vor C irila Zlobca, ki je natr
pani č ita ln ic i orisal vedno 
nove afirmacije, ki jih  je Ko
sovelova osebnost doživlja
la v različnih časovnih raz
m ikih: od elegično impresio
nističnega pesnika Krasa je 
Srečko postal glasnik revolu
cionarnega obdobja sloven
ske povo jne  s tva rnos ti in 
nato, z ob javo Integra lov, 
dokončni m it slovenske a- 
vantgarde.

Ostali posegi so se osre
dotočili na posebne aspekte 
Kosovelove miselnosti in od
nosa današnje literarne tra
dicije do kraškega pesnika, v 
katero gre vključiti tudi pre
vajalsko strujo, ki pa je žal 
ostala pristo jnost izključno

obm e jn ih  dvo jez ičn ih  slo
venskih književnikov, kot je 
opozorila  mag. M ilica  Kra
vos. V slednji skupek priče
vanj gre om eniti tudi poseg 
prof. Darje Betocchi, ki se je 
poglobila v težave in kočlji
va vprašanja, s katerim i se 
spopada prevajalec Kosove
lovih verzov, predvsem ko 
gre za posodabljanje njego
vih konsov in integralov. Prof. 
Marija Pirjevec je obrazložila 
pesnikov odnos do ključne
ga vprašanja narodnosti, pri 
čemer je odločno razlikoval 
med nacionalizmom, ki gaje 
imel za nekaj materialnega, 
saj je  v tem videl skupnost 
organizirane sile, in narod
nostjo, ki jo  je  imel za vsoto 
vseh elementov narodne du
ševnosti, skratka za duhovno 
vrlino. Prof. Zoltan Jan je iz
razil grenko misel, da naši 
zahodni sosedi bolj malo ob
čutijo  Kosovela kot svojega,

Marko Kravos je prikazal lik 
kraškega pesnika prek njego
ve prve zbirke in Dušan Je
linčič se je v čustveno oseb
nem posegu zatopil v pomen 
Kosovelove kulturne in mo
ralne zapuščine.

Posegi večine zgoraj ome
njenih predavateljev, pa tudi 
večine ostalih izvedencev, ki 
so občuteno sodelovali na 
simpoziju, so bili objavljeni 
v reviji Primorska srečanja št. 
273, ki je  skoraj v celoti po
svečena kraškemu pesniku, 
ki je  b il v svojem ž iv ljen ju  
navsezadnje vedno "življenja 
željan", saj kot je  nekdo po
vedal, je  Srečko pustil nekje 
napisano, da naslednjega 
dne odhaja v Pariz. A to je 
bila le srčna želja, saj do fran
coske presto ln ice , žarišča 
evropske kulture, ni nikdar 
dospel.

Odšel je le v mit.
Stran pripravila JUP in IG
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DSI /  Peterlinova dvorana

Romarska pot od Pirenejev 
do Santiaga de Compostella

G ost zadnjega ponedeljkovega večera v sklopu preda
vanj DSI je  bil bralcem našega Novega glasa dobro pozna
ni slovenski časnikar Nace Novak, ki se je  pred časom od
pravil na romarsko pot "C am ino frances", ki pelje od fran- 
cosko-španske meje prek Pirenejev, nato po čudoviti špan
ski pokra jin i do znanega galicijskega svetišča v Santiagu 
de Compostella, ki je b ilo  v zgodovin i romarsko središče 
vernikov iz vse Evrope in tudi iz Slovenije.

Prijatelj Nace Novak je  svoj potopis že objavil v Novem 
glasu; občinstvo Peterlinove dvorane pa je  b ilo  navdušeno 
nad obrazložitvam i mladega časnikarja, ki so spremljale dia
pozitive. "Vsak rom ar se za to  izkušnjo odloči na podlagi 
različnih razlogov", je obrazložil. "O sebno sem se na pot od
pravil zaradi duhovnega razloga, čeprav se nim am  za reli
g iozno osebo", je med drug im  dejal. Povedal je  tud i, da se 
je na poti veliko naučil.

V soboto, 20. marca

Finalno tekmovanje 
za Cankarjevo priznanje

V soboto, 20. marca, je  
potekal finalni del vsesloven
skega tekm ovanja za Can
karjevo priznanje. Tudi naj
boljši med tekmovalci iz Trsta 
in Gorice so odpotovali v Ljub
ljano, da so se pomerili med 
najboljšim i iz Slovenije.

Za letošnja tekmovanja v 
Trstu in Gorici se je prijavilo 
91 tekmovalcev, 50 v Trstu in 
41 v Gorici, kar je  razveselji
vo število, in spodbudni so 
tudi rezultati tega šolskega 
tekmovanja, saj je  doseglo in 
preseglo zahtevanih 65 točk 
veliko število tekmovalcev. Ti 
bodo prejeli bronasta Can
karjeva priznanja na posebni 
slovesnosti, ki bo v drugi po
lovici maja.

Tokrat naj navedemo ime
na tistih najboljše ocenjenih, 
ki so si prislužili udeležbo na 
finalnem tekmovanju in ki za
stopajo Trst in Gorico. Za pr
vo stopnjo, to  so dijaki tretje 
nižje in prvih razredov višje 
srednje šole, so se uvrstili: Pa- 
trizia Jurinčič in Valentina O b
lak (C iril in Metod, Trst), Ju
lija Berdon in Tina Križmančič 
(Srečko Kosovel, Opčine), Si
mon Malmenvall (Ivan Can
kar, Trst), Jana Zupančič (Kla
sični licej F. Prešeren, Trst), 
Aljaž Srebrnič, A lbert Vonči
na in Jerica Klanjšček (Ivan 
Trinko, Gorica), Ivana Nanut, 
Marlenka Petejan in Anja Pe
trovčič (P.Trubar, Gorica), To
maž Pahor in Marko Castel- 
lani (S.Gregorčič, Gorica).

Na tre tji s topn ji tekm o
vanja so se uvrstili Jan Anto
ni, Metka Pucer, Jasna Pan
gerc, Daniel M ilano in Vero
nika Carli (Licej F.Prešeren, 
Trst), Irene Ferro Casagrande, 
Tereza Pertot, Dana Čandek

in Ivan Jevnikar (Klasični licej 
F.Prešeren, Trst), Marta Lom
bardi, Marija Ferfolja in M i
rjam Spazzapan (Klasični licej 
P.Trubar, Gorica), Ivana Čer
nič in Caterina Quinzi (S.Gre
gorčič, Gorica).

Dijaki zadnjih dveh razre
dov višjih srednjih šol tekmu
jejo na četrti stopnji in med 
njim i so se uvrstili za finalno 
tekm ovanje : Tjaša Korelc, 
Jelena Šaina in Andreja Koren 
(F.Prešeren, Trst), Alja Štur- 
man, M itja  O blak in Darja 
Kodrič (F.Prešeren, Trst), Tja
ša Nanut in Tanja Zorzut (Kla
sični licej P.Trubar, Gorica), 
Ana Domeniš, Domen Slovi- 
nič, Cristina Marussi in Nata
ša Tomanovič (S. Gregorčič, 
Gorica). Na tej stopnji tekmu
jejo posebej dijaki strokovnih 
in poklicnih šol in tudi med 
temi sta se dobro uvrstila di
jaka Ivana Sobani in M atija 
M orelj s šole DTTZ Žiga Zois 
v Trstu.

O rgan iza tor vsakoletnih 
tekmovanj je Slavistično dru
štvo Trst-Gorica-Videm ob so
delovanju m entorjev, ki so 
poleg rednega dela pripravili 
dijake. To so profesorji: Sonia 

! Caste llani, Lučka Peterlin, 
Lučka Abram, Sonja Zupan- 
cich, Luciana Budal, Karen 
Cossutta, Elizabeta Košuta, 
Neva Zaghet, Tanja Rebula,

| Majda Cibic, Slava Starc, Bar
bara Z lobec, Nadja Rebec, 
Dam jana Devetak, Adrijan 
Pahor, Majda Artač in Duša 
Gabrijelčič. Vsem gre iskrena 

; hvala za požrtvovalno delo,
! obenem  pa se društvo za
hvalju je tud i koord ina tork i 
tekm ovan ja  p ro f. A n d re ji 
Duhovnik.

Vera Tuta
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Praznik otroškega...
Drugi del sporeda je uve

del repentabrsk i župn ijsk i 
OPZ Zvonček , ki so se mu 
pridužili tudi učenci OS Alojz 
Gradnik s Cola. Zbor vodi Sa- 
mantha Mazziero, pri klavirju 
pa gaje spremljal Paolo Bian- 
cuzzi, medtem ko so sami u- 
čenci vzorno igrali tud i na 
O r ff instrumentarij. Sledil je 
nastop Otroške vokalne sku
pine Glasbene matice - Sola 
Marij Kogoj iz Trsta, ki ga vodi 
Irena Pahor, pel pa je ob kla
virski spremljavi Dine Slama. 
Nastopili pa so še OPZ Bara
ga, ki povezuje otroke iz Sv. 
Križa, s Proseka, Kontovela in 
iz Barkovelj, vodi pa jih  s. An
gelina Šterbenc, medtem ko 
je zbor pri klavirju spremljal 
Andrej Pegan, OPZ celodne
vne osnovne šole Albin Bub
nič iz M ilj pod vodstvom s. 
Karmen Koren in ob klavirski 
spremljavi Nede Sancin, M laj
ša mladinska pevska skupina 
Vesela pomlad z Opčin, ki jo  
vodi M ira Fabjan, nastopila 
pa je a capella in tudi ob kla
virski spremljavi Axela Furla
na ter celo malega ansambla. 
Klarinet je  igrala Taisija Cesar, 
trobento Gregor Žnidarčič, 
kitaro Veronika Carli, harmo
niko pa Mikela Šimac, izvedli

pa so orig ina lno verzijo Ma- 
ličeve pesmi Sinku, ki jo  je 
leta 1971 prvič izvedel ansam
bel Glalebi na festivalu narod
nozabavne glasbe v Stever- 
janu. Nastopil je še stal
ni gost revije OPZ Fran 
Venturini od Domja, ki 
ga vodi Suzana Žerjal, ob 
klavirski spremljavi Nede 
Sancin, eno pesem pa sta 
sprem lja la  na to lka la  
Damjan Štolfa, na flav
to pa Federica Filincieri, 
samo revijo pa je  zak
ljučil, Mladinski pevski 
zbor katinarskega od
delka nižje srednje šole 
Sv. Ciril in M etod, vod i
la gaje Rosanda Kralj, pri 
klavirju pa ga je sprem
lja l Paolo B iancuzzi. 
Knjižni dar, pesmarico 
Razgibano in nagajivo 
raznih slovenskih skladate
ljev, ki jo  je za naše zbore po
daril JSKD republike Sloveni
je, je delila v krasno kraško na
rodno nošo oblečena Petra 
Križmančič.

Naštevanje sodelujočih se 
bo marsikomu zdelo nesmi
selno, a ni tako. Časopis nam
reč ohrani v spominu seznam, 
ki je  že sam po sebi zelo pove
den, saj potrjuje, da je otro
ško petje razvito na celotnem 
tržaškem ozemlju od M ilj do 
Devina in da povezuje izred

no veliko otrok in njihovih star
šev ter učiteljev. Nastopajoči 
so v glavnem izbirali pesmi 
sodobnih slovenskih avtorjev, 
med njim i tudi nekaj zamej-

Ijamo tudi vprašanje nadalj
njega razvoja. Otroško petje 
je  lepa stvarnost, ki pa se iz
gubi, ko otroci odrasejo in bi 
morali prestopiti v mladinske
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skih, a tudi nekaj pesmi iz tuje 
literature. Izbor je  bil sesta
vljen smiselno in v glavnem 
tako, da je  opaziti tudi peda
goške cilje, ki jih  zasledujejo 
posamezne zborovodkin je. 
Zavedajo se namreč velikega 
vpliva besedil in glasbe na ču
tenje otrok, pa tudi da petje 
razvija jezikovne sposobnosti, 
kot sta izgovarjava in dihanje, 
da omenimo le tiste vidike, ki 
so ob socialnem, po našem 
mnjenju, najbolj pomembni. 
Ob vsem tem lepem si postav-

sestave. Potrebno bi bilo, da 
se zborovodje opogum ijo in 
nadaljujejo delo tudi z naj
stniki, starši pa naj bi jih v tem 
podpirali. Da so med nami 
ljudje, ki se zavedajo vloge in 
pomena delovanja otroških 
zborov, pa je potrdil radodar
ni mecen, predsednik Slo
venske m a tice  dr. M arko  
Udovič, ki je  vsakemu nasto
pajočemu zboru namenil f i 
nančni prispevek, za kar so 
mu o rgan iza torji pri ZCPZ 
izrazili veliko hvaležnost.

Boris Pahor, Narodni dom 
in Srečko Kosovel. Večer, ki je 
potekal v petek, 19. marca, na 
sedežu Visoke šole za tolmače 
in prevajalce v Trstu je  razčle
nil ta trip tih  argumentov. Sre
čanje je bilo nadvse praznič
no, saj so se govorniki poleg 
stoletnice rojstva našega pesni
ka spomnili tudi, da je  natan
ko pred sto leti zaživelo poslo
pje Narodnega doma, ki bi po
stalo nato v naši zavesti simbol 
začetka fašističnega nasilja.

Srečanje, ki ga je priredilo 
združenje TriesteProgetti v 
sodelovanju z Odborom  So
dobni Trst, Visoko šolo za to l
mače in prevajalce in zdru
ženjem Chromas, je bilo na
menjeno pretežno italijanski

Poklon Kosovelu

Kraški pesnik 
Italijanom

publiki in je zato tudi v ita
lijanskem jeziku potekalo.

Po uvodnih besedah pred
sednice združenja TriestePro
getti, Cristine Benussi, ki je 
opozorila, da mora Trst biti 
ponosen na "svoje" pisatelje 
Sabo, Sveva, Borisa Pahorja in 
Srečka Kosovela prav v tre
nutku vstopa Slovenije v Ev
ropsko unijo in po pozdravu 
vicekonzulke RS Tanje Mljač, 
je bilo na vrsti najprej zajet
no in izčrpno poročilo o slo
venski književnosti od začet

kov prek Prešernove lirike in 
moderne poezije Murna - Ket
teja - Župančiča vse do Koso
velovega podviga, ki je slone
lo na globokem poznavanju 
tedanjih filozofskih razmiš
ljanj in prepričanju, da mora 
v osnovi vsakršnega pesniške
ga sistema b iti človek, ust
varjalec s svojo osebnostjo.

Boris Pahor je v svojem go
voru opozoril, da si je velik del 
Kosovelove občutljivosti mo
goče razlagati s travmami, ki 
jih je doživljal kot pripadnik

slovenskega naroda, pa tudi 
z dejstvom, da je bila bojna 
linija za časa prve svetovne 
vojne v neposredni bližini pe
snikovega domačega okolja. 
O  Kosovelu kot osebi je pisa
telj dejal, da je mladenič rad 
zahajal v naravo, ki jo  je  brid
ko ljubil v svojem verzih. Ti 
so v prvi Kosovelovi zbirki neiz
bežno dokazali, da ima tudi 
majhen narod visoko pesem 
in "da lahko ohrani svoj obraz".

Drugi del srečanja je  zaži
vel v glasbenem znamenju, 
saj sta p ian is t A leksander 
Rojc in sopranistka Manuela 
Kriscak interpretirala skladbe 
Giampaola Čorala, ki je ugla
sbil Kosovelove pesmi.

IG
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Petek, 19. marca

Obnovljeni prostori Marijinega doma
Verski in kulturni pro

gram je zaznamoval pet
kov večer, 19. marca, v 
prostorih Ul. Risorta 3, 
ko so ob p ris o tn o s ti 
škofa Evgena Ravigna- 
nija in škofovega vikarja 
Franca Vončine predali 
namenu obnovljene pro
store Marijinega doma. 
Večerje začel msgr. Ma
rij Gerdol, ki je  predv
sem poudaril požrtvo
valno delo vseh tistih, ki 
so se za to  obnovitveno 
delo trudili, s posebno 
hvaležnostjo je omenil 
g. Borisa Slamo, katere
mu je ob zaključku slovesno
sti gospod škof podelil tudi 
srebrno medaljo sv. Justa kot 
priznanje za vse zasluge. V 
preddverju Marijinega doma 
je g. škof najprej blagoslovil 
nove p ros to re  in prerezal 
trak, za njim pa sta g. Vonči
na in Igor Švab prebrala dva 
odlomka iz Sv. pisma. Temu

najbolj slovesnemu delu je 
sledil še kulturni spored, saj, 
kot je dejala povezovalka spo
reda Marija Kerže, "vsak Ma
rijin dom ima dvorano za pred
stave, tu je pesem - tako kot 
molitev - vedno doma." Kul
turni program je bil osredo
točen na dve pomembni ob
letnici rojstva: kraškega pe

snika Srečka Kosovela in tr
žaškega skladatelja Stanka 
M aliča. Sopranistka M arta 
Fabris je zelo prisrčno in ek
spresivno zapela dva samo
speva, zbor Žveze cerkvenih 
pevskih zborov pa je pod vod
stvom Edija Raceta še oboga
til slavnostni večer. Obe gla
sbeni točki je spremljal prof.

Tomaž Simčič. Kot poklon Ko
sovelu pa je  s led il rec ita l 

njegovih poezij, ki so ga 
poda li M a jda  C ib ic , 
Jadranka Cergol in Ma
rijan Kravos.

O b zaključku kultur
nega programa je pri
sotne pozdravila tudi 
prednica Marijine dru
žbe N orm a Jazbec - 
Jež, ki je na kratko ob
novila zgodovino druž
be in stavbe v Ul. Risor
ta, kjer imajo sedež tu
di Slovensko pastoralno 
središče, skavti in zbor 
Novega sv. Antona, tu 
se srečuje tudi zakonska 
skupina, v stanovanjih 
M arijinega  dom a pa 

živi še sedem družbenic. Pri
sotne sta pozdravila še g. škof 
Evgen Ravignani in dr. Žorko 
Harej, ustanovitelj in dolgo
letni predsednik ŽCPZ. Sre
čanje v dvorani se je zaključilo 
s pesmijo Marija skoz življenje, 
kateri je sledila družabnost v 
spodnjih prostorih stavbe.

JC
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Odgovor na vpraša
nje, kaj vsega rabijo ljud
je, ki prebivajo na podro
čjih bivše razkosane Ju
goslavije, je preprost: ra
bijo konkretno pomoč s 
strani širokodušnih lju
di. Pomemben kamen
ček v ta veliki mozaik je 
postavila tržaška škofij
ska Karitas s tridnevnim 
obiskom v Mostarju 27.,
28., 29. februarja letos, 
ki je obrodil tudi pomem
bne zametke nadaljnjega 
sodelovanja med tržaško 
škofijsko ustanovo in 
raznimi organizacijami, 
ki deluje jo na tam kaj
šnjem področju.

Kot nam je povedal odgo
vorni tržaške Karitas, Mario 
Ravalico, ki se je v bosansko 
mesto odpravil s škofovskim 
delegatom g. Pier G iorgiom 
Ragazzonijem in drugim i so
delavci, se je  na tak način 
okrepila vez med tržaško in 
m ostarsko Karitas. G lavni 
namen potovanja je  bila izro
čitev humanitarne pomoči v 
obliki jestvin, zdravil in dru
gih pripomočkov (med kate
rimi gre omeniti 200 kg kave 
in poln kamionček testenin, 
darovi družbe llly in tovarne 
Pasta Zara 2) Centru za reha
b ilitacijo  škofijske Karitas v 
Mostarju, ki nosi ime "Sacra 
Famiglia - Sveta O b ite lj", pa 
tudi docela spoznati težavno, 
včasih srh ljivo stvarnost, v 
kateri živi mostarsko prebi
valstvo, med katerim je po
trebnih res veliko.

Center "Sveta O b ite j" je  
edina struktura na celotnem

Tržaška Karitas /  Konkretna solidarna pobuda

Pomoč potrebnim v Mostarju
S

REHABILITACIJSKI CENTAR

SVETA OBITELJ

bosanskem področju, uspo
sobljena za zdravljenje bol
nikov s cerebralnini težavami. 
Center, v katerem je zaposle
nih devetnajst oseb, gostuje 
pet otrok in sedem odraslih 
oseb. To je  velikega pomena, 
saj bolniki nimajo možnosti, 
da bi jim  kdo sledil na domu 
ali v kakšnih drug ih  javnih 
strukturah. Poleg celodnev
nega bivanja nudi center po
moč še tridesetim otrokom, ki 
se poslužuje jo  fiz ia tričn ih , 
logopedskih in d idaktičn ih  
uslug centra v dnevnih urah.

Položaj, v katerem ž iv ijo  
družine pacientov, ni najbolj 
rožnat, saj se v tem zrcali de
jansko stanje bosanskega go
spodarstva in njegove social
ne zaščite. Stroški za bivanje 
v takem centru lahko pred
stavljajo zato za sorodnike pre
veliko breme. Sestanki med 
tržaškimi in mostarskimi pre
dstavniki Karitas so stekli tudi

v luči prizadevanja, da bi trža
ška škofijska organizacija v 
sodelovanju z drugimi cerkve
nimi ustanovami v Trstu pre
vzela nase stroške v višin i
4.080,00 evrov in tako poma
gala za leto dni osmim otro
kom. Obenem je bila izreče
na tudi možnost, da bi tržaška 
Karitas krila tudi mesečno pla
čo specializirane operaterke 
(logopedinje), kar bi v enem 
letu znašalo šest tisoč evrov.

V širši načrt sodelovanja 
sodi tudi možnost, da bi sku
pina mladih iz Mostarja v na
slednjem šolskem letu ob i
skovala tečaj za poklicno us
posabljanje v centru Villaggio 
del Fanciullo na Opčinah, ta
ko da bi si nabrali znanje ter 
ga nato uporabljali v doma
čem okolju; seveda je treba 
prej preveriti vse jurid ične in 
tehnično ekonomske aspek
te. Taki projekti lahko dejan
sko pripomorejo predvsem k

izb o ljša n ju  p o k licn ih  
možnosti mladih, saj je 
brezposelnost v Bosni 
izredno visoka.

Z župnikom župnije 
Sv. Ivana Evangelista, 
Kresom Puljičem, je  bil 
tudi govor o načrtu, ki bi 
v naše mesto pripeljal v 
mesecu ju liju  osem mo
starskih mladeničev, ki 
bi v salezijanskem ora
toriju sodelovali pri pro
jektu o animaciji "polet
na ponudba", ki bi jo  na
to lahko ponovili v svojih 
mostarskih župnijah.

M o s ta r pa je  tu d i 
kraj, ki za celotno trža
ško skupnost predsta

vlja vrata, skozi katera je voj
na v bivši Jugoslaviji neposre
dno zajela našo stvarnost, saj 
so v bosanskem mestu pred 
desetimi leti izgubili življenje 
operaterja RAI Saša Ota, Da- 
rio D'Angelo in časnikar Mar- 
co Lucchetta. Ravalico in nje
govi so kraj umora obiskali, v 
spomin na tri padle pa so rav
natelj mostarske Karitas in g. 
Ante Komadina ter g. Ragaz- 
zonija darovali sv. mašo. O- 
benem je tržaška Karitas izra
bila potovanje kot priložnost, 
da izroči centru "Sveta O bi
te lj" denarno nabirko Funda
cije Lucchetta, Ota, D'Angelo, 
Hrovatin za nakup dragocene 
ga zdravniškega aparata.

Tržaška Karitas se v duhu 
solidarnosti neposredno ob
rača na širokodušnost some
ščanov, ki bi lahko s prispev
kom pripomogli k izboljšanju 
položaja potrebnih v Mostarju.

Igor Gregori

Opčine /  Hospice Adria Onlus

Monoteistične vere o življenju
in smrti

Združenje Hospice Adria 
Onlus je v četrtek, 11. marca, 
priredilo v dvorani Zadružne 
kraške banke na Opčinah za
nim ivo srečanje Med življe
njem in sm rtjo : kako 
razne veroizpovedi gle
dajo na evtanazijo oz. na 
podaljšanje življenja za 
vsako ceno. Pri okrogli 
mizi so sodelovali Du
šan Jakomin, katoliški 
duhovn ik , A rie l Had- 
dad, glavni rabin za Slo
venijo, in Nevzet Porič, 
profesor islamske zna
nosti in tajnik islamske 
skupnosti v Sloveniji. V 
p o zd ravn ih  besedah 
p redsedn ice  d ruštva  
Branke Sulčič je pred
njačila misel o odnosu, 
ki ga imamo danes do 
sm rti. Smrti danes ne 
sprejemamo, ni več del 
življenja, pred njo bežimo in 
se hočemo za vsako ceno za
pisati m ladosti in lepoti, je 
ugotavljala Sulčičeva.

Društvo Hospice želi zato 
nuditi bolniku in družini ce
lostno oskrbo, kakovostno 
življenje do zadnjega dne v 
družinskem krogu. "Tak bol
nik ne stremi po evtanaziji. 
Evtanazija je  torej problem

zdravih, ki morajo b iti ob bol
n iku."

Jakomin je poudaril, da se 
posmrtno življenje začenja že 
na tem svetu, v večnosti se bo

v veri, ki reši tesnobe in strahu 
pred smrtjo.

Haddad, ki se slovenščine 
uči in je zato njegove besede 
prevajala Silva Valenčič, je

I *

FO TO  K KOMA

le izob likova lo . Evtanazijo 
katoliška cerkev popolnoma 
zavrača, ker je edino Bog go
spodar človeškega življenja. 
Cerkev torej ne priznava ne 
aktivne ne pasivne evtana
zije, tudi terapevtske zagrize
nosti ne, o paljativni medici
ni pa je Jakomin dejal, da je 
dovoljena, saj ni rečeno, da 
mora človek trpeti. Rešitev je

najprej izpostavil dve judov
ski načeli. Prvič: življenje je 
sveto, ker nam ga je podaril 
Bog, zato pa smo dolžni, da 
skrbimo za zdravje. Drugič: 
zdravniki morajo zdraviti, bol
niki pa morajo pristati na zdrav
ljenje. Judovska vera torej ne 
priznava evtanazije, pa niti tr
pljenja (fizičnega in psihične
ga). Trdovratno terapevtsko

vztrajanje je  torej napak, ker 
je dolgotrajna terapija dovo
ljena le, če je učinkovita. Pot 
do smrti pa mora nujno ime
ti predznak dostojanstva in 
človečnosti. Problem pa pred
stavlja v judovstvu presajanje 
organov: dovoljeno je  le pre
sajanje iz mrtvega, nikakor pa 
ne iz živega človeka. S tele

som namreč ne razpo
lagamo, ker je del Boga.

"M u s lim a n i ve rja 
memo, da svet ni večen, 
da je vse prehodno," je 
začel Porič in poudaril, 
da islam uči o smrti kot
o preselitvi oz. ločitv i 
duše od telesa. Duša je 
del Allaha, ki jo  vdahne 
človeku, ob smrti pa jo 
p o k liče  naza j. Duše 
čakajo na dan sojenja v 
berze-ju. Aktivna evta
nazija je pri islamu stro
go prepovedana, ker je 
Allah lastnik življenja in 
smrti, pasivna evtana
zija pa je prepuščena 
posameznikom. Neka

teri islamski učenjaki pravijo, 
da je zdravljenje obveza vsa
kega vernika, drugi pa, da je 
boljše sprejeti trpljenje.

Vse tri monoteistične ve
roizpovedi opozarjajo, da je 
življenje sveto, dano od Najvi
šjega, in da moramo torej nuj
no spoštovati telo in truplo in 
potek zemeljskega bivanja.

Matjaž Rusija

OBVESTILA

UDELEŽENCE POTOVANJA z 
Novim glasom v Španijo, San- 
tiago in Kastilijo, ki bo od 20. 
do 28. aprila, naprošamo, da 
poravnajo celotne stroške 
potovanja najkasneje do 2. 
aprila.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev v Trstu, Donizet

tijeva 3, vabi v ponedeljek, 29. 
marca, ob 20.30 na srečanje 
Kaj pa sprava med Slovenci? 
Gosta večera bosta zgodovi
narja, časnikar na Televiziji Slo
venija Jože Možina in višji mu
zejski svetnik v Gorenjskem 
muzeju v Kranju Jože Dežman. 
Na ogled bo Možinov doku
mentarec Zamolčani - moč 
preživetja, sledil bo razgovor.

Književnost in televizija

Prijeten večer v Devinu
Neutrudni člani devinskih 

zborov so nas v nedeljo poz
no popoldan presenetili s pri
srčn im  skrom n im  p ro g ra 
mom, ki pa je povsem zado
vo ljiv  številno pub liko . Na 
sporedu je bila, zaradi slabe
ga vremena odložena, pred
stavitev Dolharjevih Izbranih 
listov ter posnetek, ki ga je 
oddajala koprska televizija o 
delovanju devinskih zborov.

Marija Brecelj je predsta
vila avtorja ter knjigo, kjer naj
demo vsakega nekaj, kar pri
vlači tako politika, kot vsake
ga, ki se zanima za dogajanja 
zadnjih dveh-treh desetletij 
pri nas, kot tudi ljubitelja na
rave ter leposlovja. Sam Dolhar 
je povedal, da je knjiga sad iz
branih listov, ki med velikim 
številom zapisov ležijo v nje
govem "arhivu".

Sledil je  prikaz oddaje ko
prske televizije SLEDI, ki pred
stavlja delovanje od vsega za
četka treh devinskih zborov: 
Fantje izpod Grmade, ženske
ga zbora Devin in otroškega

zbora Ladjica. Prisotni so z za
nimanjem sledili zanimivi od
daji Branke Predan Avsenik, ki 
je izčrpno prikazala ne le delo
vanje zborov, ampak tudi nji
hov nenadomestljivi pomen 
za razvoj in ohranitev sloven
ske kulture v tem narodnostno 
ogroženem kraju. To so pose
bej cenili tis ti, ki te oddaje 
niso videli, bodisi ker niso bili 
seznanjeni ali ker se še ved
no povsod ne vid ijo  oddaje 
slovenske televizije, kot tudi 
ne naše deželne televizije. Čas 
bi bil že enkrat, da bi na celot
nem ozemlju, kjer živi naša 
manjšina, videli tako televizijo 
Slovenije, Kopra in seveda slo
venske deželne oddaje!

Ob koncu smo si še ogledali 
posnetek oddaje Moja vas, ki 
jo  je M artina Kafol posvetila 
Devinu in je bila posneta 1998.

Večer se je končal kot obi
čajno z družabnostjo ob do
mačem prigrizku in kozarčku, 
za kar so poskrbeli skrbni 
domačini oz. domačinke.

Antek

15. Primorski slovenistični dnevi
Slavistična društva Trst-Gorica-Videm, Koper, Nova Gorica 

in Zavod RS za šolstvo, OE Koper in OE Nova Gorica, prirejajo 
v dvorani Zadružne kraške banke na Opčinah v petek, 26. 
marca, celodnevni seminar, na katerem bodo slovenisti Boris 
Paternu, Miran Košuta, Danica Filipčič, Marija Pirjevec, 
Kajetan Gantar, Igor Škamperle, Jože Horvat, Nada Djukič, 
Zoltan Jan, Diomira Fabjan Bajc in Jolka Milič imeli preda
vanja - eseje o literarnem opusu Srečka Kosovela in knjiž
nem delu Alojza Rebule.

Problem Sesljanskega zaliva
V Predsedstvu 4. deželne komisije je deželni svetovalec Slo

venske skupnosti M irko Spazzapan sprožil problem Sesljan
skega zaliva, o katerem je prav, da se deželni svetovalci dobro 
dokumentirajo. Prejšnja deželna uprava je  namreč po zelo nizki 
ceni prodala mnogo zemljišča v zalivu, pred kratkim pa je se
danja uprava dovolila zelo velik izkop materiala, ki dejansko pred
stavlja začetek posega v urbanistične namene. Temu se upira 
velik del prebivalstva devinsko - nabrežinske občine iz naravo
varstvenih organizacij, v prvi vrsti VVVVF in LIPU, v teku je tudi 
proces, ki bo verjetno pripeljal do referenduma glede bodočih 
posegov v Sesljanskem zalivu. Skratka, je vztrajal Spazzapan, 
kateremu seje pridružil tudi zeleni Metz, o takem zapletenem 
problemu je nujno, da se izreče tudi deželna komisija za okolje.

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV IZ TRSTA in 
PEVSKO DRUŠTVO SVETI ANTON NOVI ter 

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV -  TRST, 
GORICA, VIDEM, ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE 

PROSVETE IZ GORICE in ZVEZA PEVSKIH ZBOROV  
PRIMORSKE

vabijo na zborovsko revijo

P R IM O R SK A  PO JE 2 0 0 4
v soboto, 3. aprila, ob 20.30 

v Marijinem domu v ul. Risorta 3 v Trstu.

NASTOPILI BODO:

■ MoPZ Srečko Kumar - Kojsko
■ MoPZ Lopar
■ Ženska vokalna skupina Breginj
■ MoPZ Sv. Nazarij - Koper
■ DePZ Radost • Godovič
■ MePZ Lipa -Šempas
■ Goriški oktet Vrtnica - Nova Gorica
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GORIŠKA

Oder 90: Gospa poslančeva

Uspešna premiera!

NOVI GLAS /  I t . 11 2004

S premiero komedije Gospa poslančeva je Oder 90 prejšnjo 
nedeljo spet zablestel na odrskih deskah. Več prihodnjič.
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Slovenska skupnost - sekcija za Števerjan

Čas obračunov
Dne 18. marca se je štever- 

janska sekcija SSk zbrala na 
družabnosti v gostilni Koršič. 
Člani stranke so se pomenili 
o opravljenem delu ter hkra
ti začrtali smernice za naprej.

Po pozdravu predsednika 
sekcije Branka Terčiča je  ta j
nik Ivan Vogrič orisal nekaj 
točk, okrog katerih se je vne
la debata. Ena od teh so ob
činske volitve, ki bodo 12. in 
13. junija. Nato je  župan Ha
drijan Corsi orisal devetletno 
upravno obdobje. V javnih 
delih je bilo posredno in ne
posredno porabljenih 5 m ili
jonov evrov: urejenih je  bilo 
več zemeljskih usadov; trenu
tno so dela osredotočena na 
sanacijo še nekaterih. Vse ob
činske stavbe so bile prilago
jene varnostnim predpisom. 
Veliko moči je bilo porablje
nih pri številn ih popravilih  
občinskega vodovoda. Občin
ska uprava je bila tud i najva
žnejši člen pri združitvi treh 
služb (vodovod, greznice in 
smeti) v družbo Arni, kjer je 
tudi sama delničar. Župan se 
sprašuje, ali bo združitev z 
goriškim  Irisom žela vedno 
iste pozitivne učinke.

Občinska uprava nima po
sebnih pooblastil na podro
čju gospodarstva, ravno tako 
pa mu mora slediti ter pola
gati pozornost njeni specifič
nosti, v našem primeru kme
tijstvu, usmerjenemu v mo
nokulturo. Vse to pripomore

k razvoju celotnega teritorija 
in drugih dejavnosti, ki so pri
sotne v vasi, upoštevajoč se
veda vedno nove izzive. Obči
na je glede oskrbe ostarelih 
in osamljenih občanov pristo
pila k službi za socialno oskr
bo goriškega področja. Zdi 
se, da se bliža trenutek kon
ca del v socialnem centru, ta
ko da bo dom za ostarele čim- 
prej predan namenu.

Ves povojni čas je bila ena 
glavnih skrbi občinskih uprav 
ta, da se ohranja značaj slo
venske občine in da se obe
nem ne zanemarjajo občani 
italijanske narodnosti. Zato je 
občinska uprava sledila vsem 
fazam do dokončne odobri
tve zakonov št.482/99 in št. 
38/01. Tkali so se vedno po
gostejši in plodnejši stiki s so
sednjo občino Brda, s katero 
so bile izpeljane važne pobu
de. V trenutku, ko se je Slove
nija približevala vstopu v EU 
in ko so se pojavljala nesogla
sja glede vinskih con, sta obe 
upravi pritiskali, da bi se neje
volja ugladila tako, da danes 
lahko gledamo na 1. maj spo
dbudno in vstopamo v novo 
obdobje bolj odkritega sode
lovanja.

O b kozarčku in dobri volji 
je tekla beseda pozno v noč. 
Po razvidnem napredku obči
ne in neštetih del, ki se zaklju
čujejo v vasi, pa čakajo občin
sko upravo novi izzivi.

MD

Odbor proti goriškemu upepeljevalniku

Zadovoljni z dogovorom
O d b o r p ro ti goriškem u 

upepeljevalniku v tiskovnem 
sporočilu izraža zadovoljstvo 
nad spre jem om  dogovora  
glede odvažanja smeti v Trst, 
ki ga je  goriška pokrajina s 
predsednikom Brandolinom 
na čelu dosegla s tržaško po
krajino in podjetjem Acegas. 
Sedaj je jasno razvidno, da 
odpadejo tud i ugovori, po 
katerih bi odvažanje smeti v 
Trst povzročilo znatno povi
šanje cen v vsej goriški pokra
jin i. Dogovor namreč predvi
deva zelo primerno ceno, za
gotavlja dolg obstoj odlaga
lišču pri Krminu, ne postavlja 
om ejitev glede na ko lič ino 
smeti, ki jo  je treba preusme
riti v Trst, kar omogoča razvoj 
močnega ločenega zbiranja 
odpadkov po gospodinjstvih, 
ter zagotavlja goriški pokraji
ni osem letno m irno spanje 
pred izrednim stanjem glede

smeti. S tem je jasno in neiz
podbitno dokazano, da je go
riški upepeljevalnik nepotre
ben, poleg tega pa še, da je 
postavljen na zgrešeno me
sto, kjer že 30 let ogroža o- 
kolje in zdravje ljudi.

Delo, ki ga je opravila go
riška pokrajina, odbor oce
njuje za zelo dobro in hkrati 
upa, da ga bodo tako ocenili 
tudi vsi pokrajinski svetoval
ci, ko bodo volili pokrajinski 
načrt za uničevanje smeti. 
Delen ali popoln propad do
govora zaradi ideoloških ali 
osebnih razlogov bi bil vsem 
občanom težko razumljiv. Za
to odbor zaupa v odgovor
nost pokrajinskih svetovalcev, 
da priznajo pravilno usme
rjenost poti, ki jo  je ubral pre
dsednik Brandolin. V drugač
nem primeru bodo odgovor
ni za vse upravne in politične 
posledice.

ZAHVALA 
K Bogu je odšla naša draga mama

MARIČICA GORJUP vd. KORŠIČ
Vsem, ki ste jo  posprem ili na zadnji poti in ste nam bili 
b lizu ter se je spom nili v m o litv i, se iskreno zahvaljuje
mo. Posebna zahvala p. M irku Peliconu za obred, msgr. 
Cvetku Žbogarju  za prisrčne poslovilne besede, so- 
maševalcem msgr. O skarju Simčiču, dekanoma Jožku 
M arkuži in M arijanu M arkežiču, g. Stanku Jericiju in g. 
Karlu Bolčini, organistu Hermanu Srebrniču, v io lin is tu  
Frančišku Tavčarju in organistu Simoneju Perazu ter 
vsem pevcem.

Marilka, Verena in Iva 
Gorica, 22. marca 2004

Ob 7. obletnici smrti Bogomila Špacapana
Prosvetno društvo Podgora vabi na vsakoletno mašo 

zadušnico za pokojnim Bogomirom Špacapanom ob 7. oblet
nici smrti. Sveta daritev bo v podgorski župnijski cerkvi v ne
deljo, 28. marca, ob 15. uri, maševal bo domači župnik Janko 
Hajšek. Med obredom bo MePZ Podgora izvajal peto mašo 
"Za očeta Bogomira" in postne pesmi pod vodstvom dirigen
ta in pokojnikovega sina dr. M irka Spazzapana. Priložnostno 
misel o pomenu cerkvenega petja in pokojnikovem liku bo 
poda l dr. D am jan Paulin, predsedn ik Zveze slovenske 
katoliške prosvete. Sledil bo koncert postnih pesmi v izvedbi 
zborov CPZ Miren, MoPZ M irko Filej, ŽPS Sovodenjska dek
leta, MoPS Akord in domačega otroškega zbora. Vabljeni vsi 
ljub ite lji cerkvenega petja ter seveda vsi, ki so s pokojnim 
M irkom  delili življenjsko in pevsko pot.

Annamaria Ducaton razstavlja 
svoj poklon Mahlerju

V četrtek zvečer, 18. t.m., 
so v goriški likovni galeriji Ars 
na Travniku odprli likovno raz
stavo tržaške slikarke Anna- 
marie Ducaton, ki se predsta
vlja z najnovejšimi likovnimi 
stvaritvami, ki jih  je poimeno
vala O  Zem lji in vesolju. O d
prtje razstave je bilo svojevr
sten kulturni dogodek, saj sta 
ga s svojim nastopom pope
strila mezzosopranistka Ro- 
mina Basso in pianist David 
Giovanni Leonardi, ki sta izve
dla Poklon Gustavu Mahlerju. 
Leonardi je  zaigral na sto let 
starem klavirju, ki gaje izdelal 
goriški izdelovalec klavirjev in 
orgel Anton Kacin na bližnji 
Placuti, kjer je imel delavnico. 
Znana goriška novinarka in 
pub lic is tka  D orica Makuc, 
hčerka mojstra Antona Kaci
na, je  klavir poklonila Sloven
skemu centru  za glasbeno 
vzgojo Emil Komel; le-ta pa ga 
je dal na razpolado združenju 
Ars, ki prireja kulturne veče
re in razstave. Že samo ta do- 
godek-koncert in predstavi
tev klavirja sta bila vredna po
zornosti.

Umetnico in njena likovna 
dela v mešani tehniki na roč
no izdelan pap irje  predstavil

kustos goriških Pokrajinskih 
muzejev Saša Quinzi.

Annamaria Ducaton, ki se 
je pred leti že predstavila v ga
leriji Ars na Travniku, seje ro
dila v umetniški družini v Tr
stu, kjer je študirala slikarstvo 
v ateljeju Aliče Psacaropulo in 
v znani slikarski šoli Nina Pe- 
rizija v muzeju Revoltella. Nje
no slikarstvo 
se pogosto 
n a v d ih u je  
ob avtorskih 
besedilih ali 
m ito lo š k ih  
delih, pred
vsem pa je 
D uca tono - 
va izjem na 
lju b ite ljic a  
glasbe in tu
di zato tes
no poveza
na z glasbe
niki, sklada
te lji in gla
sbenimi po
ustvarjalci.

Razstava 
v galeriji Ars 
je nastala kot 
poklon trža
ške umetni
ce M ahler-

jevi uglasbitvi Li Tai Poja v 
delu Pesem o Zemlji. Slikarka 
je na odprtju razstave tudi pri
srčno nagovorila prisotne in 
se zahvalila za gostoljubje, še 
posebej pa izvajalcema za 
izreden glasbeni poklon.

Njeno slikarstvo je, kot je 
v priložnostni dvojezični raz
stavni lis t zapisal dr. Saša

Quinzi, zasidrano v svet oni- 
ričnih podob in svojevrstne
ga magično-fantazijskega re
alizma, slike so "polim ateri- 
čne", slikarsko ustvarjanje ni 
improvizirano, ampak zori ob 
notranji podobi, ki se naslanja 
predvsem na črto. Pri likovnih 
delih Annamarie Ducaton je 
tudi viden vpliv dunajske se
cesije, barvna paleta je pestra, 
izrazito sredozemsko živa.

Razstava bo v galeriji Ars 
na ogled do 16. aprila 2004.

ZCT

no. Označil ga je kot genija, 
ki " je  bil razpet med zelenjem 
rodnega Krasa in slutnjo smr
ti", mladeniča, ki se je  ves z« 
pisal literarnemu ustvarjanju. 
Pahorje še posebej poudaril, 
da se na Kosovela ne more 
gledati samo kot na pesnika 
konstruktivnih pesmi in inte
gralov, ampak celovito , po 
njegovem pa se predvsem v 
osrednji S loveniji prem alo 
poudarja njegova mehka, iz
razito sredozemska duša, ki 
so jo  "označevali morje, od
prtost in sprejemanje druge
ga, a tudi zavezanost lastne
mu jeziku in slovenski kultu
ri, narodu".

Pisatelj Boris Pahor je v 
svojem dolgem posegu, v ka
terega je vnesel tud i svoja 
srečevanja s sestrami Srečka 
Kosovela in spomine, uvrstil 
pesnika med prve znanilce 
novega evropskega človeka, 
"pa čeprav se je Kosovel prvi 
zavedel, da bo Evropa propa
dla, ker je slutil drugo svetov
no vojno." Izpostavil je tudi 
Kosovelovo večno iskanje re
sničnega novega človeka, ev
ropskega človeka in njegovo 
odklanjanje vsake diktature. 
Izrecno je poudaril, da si prav 
zato Slovenci v Italiji ne smejo

dovoliti, da bi se potvarjala 
zgodovina in bi se Italija do 
n jih in dom ovine Slovenije 
obnašala, kot da fašizma nik
dar ni bilo. Pri tem seje Pahor 
naslonil na svoj zapis, ki ga 
prav na stoti rojstni dan Ko
sovela objavil tržaški dnevnik 
II Piccolo; v njem je Pahor opi
sal prijateljevanje Srečka Ko
sovela z italijanskim častni
kom Carmelom Curciom iz 
Neaplja, ki je  slonelo na vza
jem nem  spoštovanju. Prav 
tak odnos mora biti po Pahor
jevem  m nenju tud i danes 
vzor kulturnega in mednaro
dnega sodelovanja na vseh 
ravneh.

Tržaški pisatelj je zaključil 
z mislijo, da je bil Kosovel ve
likan svojega časa prav zato, 
ker je ostal zvest svojemu je
ziku in narodu in je zato lahko 
bil pravi svetovljan, kot je  pi
satelj tudi večkrat izrecno po
udaril Kosovelovo tem eljno 
odklanjanje vsake diktature.

Rumitarski večer v zname
nju Srečka Kosovela se je pre
vesil dolgo v noč, lep poda
tek pa je tudi veliko število di
jakov, ki se gaje udeležilo, kar 
priča o tem, da je Srečko še 
vedno živ med nami.

JUP

Galerija Ars na Travniku

VJeremitišču pri Gorici

Slovesno ob stoletnici 
Kosovelovega rojstva

V znanem slovenskem za
selku Jeremitišče, ki je postal 
simbol slovenskega trdožive
ga vztrajanja proti raznarodo
vanju in razlaščanju sloven
ske zemlje na Goriškem v Ita
liji, so v četrtek, 18. t.m., prire
dili slovesnost ob stoti oblet
nici rojstva Srečka Kosovela. 
Ta je bila tudi osrednja gori
ška prireditev na rojstni dan 
velikega pesnika s Krasa.

Pod naslovom Ekstaza, vse 
je  ekstaza... so domačini pri
redili izjemno dobro obiskan 
kulturni večer, na katerem je 
ansambel Gallus Consort iz 
Trsta izvajal skladbe Dine Sla
me na literarne tekste Srečka 
Kosovela. D om ačin  Oskar 
Pavletič in igralec Slovenske
ga narodnega gledališča iz 
Nove Gorice Ivo Barišič sta si 
večer zamislila, Barišič pa je 
po pozdravu domačinke prof. 
Vande Srebotnjak pesmi Sre
čka Kosovela intepretiral in 
večer tudi zelo lepo režiral.

Slavnostni gost večera je

bil tržaški pisatelj Boris Pahor, 
ki je  spregovoril o Srečku Ko
sovelu, svojem pogledu nanj 
in na njegovo literarno delo. 
Kosovela je  umestil v sam vrh 
evropskega literarnega us
tvarjanja in opozoril, da se 
premalo govori o tem, kako 
je tudi Srečka Kosovela, ki je 
imel šestanjst let, ko so fašisti 
zažgali Narodni dom v Trstu, 
zaznamoval fašizem in je tudi 
zato odšel na študij v Ljubija-
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SCGV Emil Komel /  Enajsto srečanje z glasbo 2003-04

Harmonika kot izziv
Na enajstem koncertu cik

la Srečanja z glasbo smo v 
sredo, 10. marca, v mali dvo
rani KC Lojze Bratuž prisluh
nili harmonikarju Marku Hat- 
laku iz Idrije. Bili smo deležni 
še ene promocije glasbila, ki 
ga je posvojila narodno-zaba- 
vna glasba, v svoji srčiki pa 
skriva veliko umetniških po
tencialov. Harmonika je v re
snici nenavaden instrument. 
Vanjo je bilo namreč vloženih 
toliko preprostih in simplifici- 
ranih tonov, da poslušalci re
sne glasbe do nje gojijo ne
kakšen strah, češ, to glasbilo 
v svojem bistvu nima visokih 
umetniških razsežnosti, kar 
delno drži, istočasno pa nam 
dober izvajalec lahko nakaže 
obilo presežkov in izrednih iz
raznih možnosti. Zven je re
sda "trd ", "ljudski", na trenut
ke "km ečki", a kombinacija 
"dober skladatelj in iskriv iz
va ja lec" lahko ob rod i tud i 
drugačne sadove. Tokrat je bil 
sadež najslajši ob izvajanju 
genialnega dela Sofie Guba- 
dulina De Profundis. Umetni
na je nastala leta 1978, v svo-

FO TO  BU M BAC A

jem  bistvu pa je brezčasna. 
Gre za primarni, avtistični u- 
m etniški pristop, ločen od 
smernic splošnih trendov in 
zaprt v svet čiste izraznosti. 
Umetnost je  subjektivno sta
nje duha, nedvomno, po de
fin iciji pa presega "jaz" in po
seduje elemente splošnega, 
občega. V omenjeni skladbi 
smo lahko dojeli strašno moč 
takšne "pripovedi" in sklada- 
teljičine inventivnosti. Podob
no je bilo z M ozartom, ki je v 
svojem urejenem, determ ini

ranem okolju učinkoval kot 
avtist, nekakšen "bo ln ik" in u- 
metnik zgolj-za-sebe, pa četu
di je  umno in spretno upora
bljal vse muzikalne dosežke 
časa, v katerem je ustvarjal. 
Bil je posebnež, ki je prerasel 
trenutek in bil je tiste vrste ge
nij, ki je glasbo gradil iz vse
bine, iz zvoka ne glede na na
vade, zakonitosti in okus po
slušalstva. Danes je  gotovo 
pogumna koncertna provo
kacija vključiti Mozarta v zvo
čni milje harmonike in ga po

ljubno interpretirati, v neka
terih okraskih celo "prekom- 
ponirati". Slednje je bil drugi 
pol Hatlakovega koncertnega 
izziva: z Mozartom seje "spo
padel" na način zdajšnjega 
trenutka, ga "zreduciral" na 
material in obdelal po svoje. 
Čisto spontano, da ne bo po
mote. Skozi (ali čez) partitu
ro Sonate v C-duru KV 545 
(prav tiste, seveda, ki jo  v štu
d ijskih letih izvaja sleherni 
glasbenik) se je  pretipal na 
način rahlega dotika, nekako 
v slogu tehnologije "softtač", 
jo  skiciral in ji mimogrede do
dal nekaj svojih tonov. Reak
cija poslušalca, ki v detajle za
sleduje variante izvajanj veli
kega skladatelja, je  najprej 
odklonilna, v nadaljevanju pa 
vendarle vsaj delno prepriča 
godčev izviren pristop, njego
va iskrena želja po (re in te r
pretaciji in zanesljiva tehnika, 
podkovana z odlikami mno
gih šol. Hatlakov koncertni 
večer je bil torej živ. Najbolj 
prepričljivo so učinkovale skla
dbe sodobnikov, dodatek, im
provizacija na Piazzollo, pa je 
glasbenika predstavil tud i v 
luči vročekrvnega in sprošče
nega umetnika, ki bo zaneslji
vo še rasel in se dvigoval.

Jože Štucin

I N  M E M O R I A M

Maričica 
Gorjup
Koršič

Dne 19. marca 2004 je v 
9 ; .  ie lu  p rem in ila  zgledna 
družinska mati Maričica Go
rjup vd. Koršič. Rodila se je v 
Avčah nad Kanalom 24. ok
tobra 1913 v družini sedmih 
otrok (tri sestre in štirje bra
tje) kot drugorojenka. Že v 
otroštvu je okusila trpkost ži
vljenja, saj je kot mala dekli
ca morala v begunstvo naj
prej v Avšek na stričevo do
mačijo, nato v Cerkno. Oče 
je bil na ruski fronti v Karpa
tih, umrl pa je leta 1944. Čla
ni njene družine so bili dolgo 
dobo cerkveni k ljučarji. To 
delo je kot poslanstvo oprav
ljal tudi njen brat Janko, sko
raj do svoje smrti leta 2001. 
Med drugo svetovno vojno je 
tudi njeno družino prizadela 
tragedija slovenskega naro
da; brata Leopold in Štefan 
sta namreč padla pod roko 
nasprotujočih si taborov proti 
koncu vojne. Kljub temu ni 
nikdar nikogar obsojala, osta-

la pa je vedno zvesta Bogu in 
narodu. Sedemletna je odšla 
iz rodne vasi v Gorico k ma
mini teti Nežki Kovačič, ki je 
gospodinjila dr. Antonu Gre
gorčiču v njegovem stano
vanju v Šolskem domu, pa 
tudi na Dunaju, ko je tja mo
ral zaradi poslanskih obvez
nosti. Že v mladosti se je nav
dušila nad cerkvenim petjem, 
kar se je še okrepilo po spreje- 
tju  v M a rijino  družbo leta 
1927. Rada je prepevala po 
korih raznih goriških cerkva 
v ranih jutranjih urah, v sveto- 
gorskem svetišču in v M ariji
ni cerkvi na Kostanjevici. Tu

sta večkrat v hudih časih fa
šističnega nasilja med cerkve
nim obredom  pela sama v 
duetu z Jožkom Bratužem. 
Na splošno jo  je petje tesno 
povezovalo z glasbeno na
darjenim i člani družine Bra
tuž. Poleg petja jo je ob šivi
ljskem poklicu, ki se ga je iz
učila v Malem domu v Gori
ci, privabljal čar slovenskih 
gora. Preplezala je Julijce v 
raznih letnih časih, večkrat v 
skupini z msgr. F. Setničar- 
jem, nadškofijskim kancler
jem in vnetim alpinistom. V 
n jihovi družbi je  bil v letih 
1936-38 tudi deček Karlo Bo- 
nutti. Pred leti je dr. Bonutti, 
tedaj veleposlanik pri Svetem 
sedežu, obiskal gospo Mariči- 
co in njeno družino. Prijetne
ga srečanja in obujanja spo
minov je bila zelo vesela. Nje
no šiviljsko delo jo  je vezalo 
tudi na škofijo pri šivanju cer
kvenih oblačil in opreme. Fe
bruarja 1946 se je v travniški 
cerkvi poročila s Cirilom Kor
šičem in v zatišju sledila vne
mi, s katero se je zavzemal za 
ku ltu rno  ž iv ljen je  povojne 
Gorice, predvsem ob zidavi in 
kasnejšem upravljanju Katoli
škega doma.

Cerkvenega petja ni opu- 
j stila niti po rojstvu treh hče
ra. Ostala je zvesta pevka v 
cerkvi sv. Ivana, že ko je skrb 
zanjo prevzel prof. M irko Fi- 
lej, dokler niso ukinili jutranje 
maše ob osmih, nato pa se je, 
dokler so ji moči dopuščale, 
vračala na travniški kor, kjer 
je pela že v najhujših predvoj
nih letih. Ko so bile hčerke še 
majhne in so na nedeljo zaha
jale v M arijin vrtec na Placu- 
ti, je večkrat pela tudi v tam
kajšnji cerkvi sv. Vida in Mo- 
desta.

Po sm rti dragega moža 
Cirila je preživljala svoje dni 
v Zavodu sv. Družine pri šol
skih sestrah, ki so skrbno be
dele nad njo in ostalim i osta
relim i varovankami. Po dveh 
mesecih bolezni je  odšla k 
Bogu prav na dan sv. Jožefa, 
kateremu se je v m olitv i po
gosto priporočala za srečno 
zadnjo uro. Tako je odšla v 
večnost še ena verna in za
vedna  g o riš ka  S lovenka, 
pričevalka davnih dni. Naj v 
m iru počiva pri Bogu.

Hčeram M arilk i, Vereni, 
Ivi, njihovim  družinam in o- 
stalim  sorodnikom  naše is
kreno sožalje.

Volčiči in volkuljice 
spoznavajo organizacijo

V soboto, 13. marca, je 
slon Hati - poglavar džungle 
(načelnica Slovenske zamej
ske skavtske o rgan izac ije  
Gorica) obiskal krdelo volči
čev in volkuljic (VV) iz Gori
ce. Skupaj so se odpravili v 
Pevmski park, kjer so VV pa
z ljivo  posluša li zgo d b o  o 
strahu v džungli in o tem, 
kako njeni prebivalci lahko 
živijo složno in v miru. Med 
pripovedovanjem so volčiči in 
v o lku ljice  s pom oč jo  igre 
spoznali strukturo SŽSO in 
njeno delovanje.

Moja meja v Podgori
V ponedeljek, 29. marca, 

bo ob 20.30 v obnov ljen i

župnijski dvorani v Podgori 
predstavljen film  M oja meja 
N adje  Velušček. P rire ja ta  
k ra jevna  sku p n o s t in PD 
Podgora.

Dve knjigi v Krminu
Otroški vrtec, osnovna in 

srednja šola iz Krmina v so
delovanju s krajevno občin
sko upravo in d idaktičn im  
ravna te ljs tvom  slovenskih 
šol vabi v ponedeljek, 29. 
t.m., ob 17. uri v občinsko 
dvorano v Krmin (palača Lo- 
catelli, trg  24. maja), kjer bo
sta predstavljeni knjigi "I fru- 
ts a contin ", ki jo je uredila 
Sandra Bregant, in "Terre e 
voci del G oriziano", trojezi- 
čna antologija, ki jo  je sesta
vil in uredil Janko Toplikar.

Attemsov park v Podgori prijaznejši otrokom
Člani krajevne skupnosti Podgora so v lanskem finanč

nem letu odobrili nakup gugalnice in tobogana, ki so ju 
nedavno postavili delavci podjetja  Legnolandia iz Tolmeča. 
"S tem se bodo o troc i gotovo veselili, še posebno ob kon
cu letošnje mrzle in dolge z im e," je  po trd il predsednik 
krajevne skupnosti VValter Bandelli in dodal: "V  b liž in i gu- 
gulnice pa bo potrebno pom is liti še na popravilo košarkar
skega koša," nad katerim  se neznanci žal redno znašajo.

SKPD MIRKO FILEJ GORICA - ODER 90 

Tone Partljič

GOSPA POSLANČEVA
KOMEDIJA V 10 SLIKAH 

r e žija  Jože Hrovat 
PONOVITEV: sobota, 27. marca 2004, ob 20.30 

Kulturn i center Lojze Bratuž, Gorica
POD POKROVITEL/STVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

M :k T O T O DAROVI

UDELEŽENCE POTOVANJA z 
Novim glasom v Španijo, San- 
tiago in Kastilijo, ki bo od 20. 
do 28. aprila, naprošamo, da 
poravnajo celotne stroške po
tovanja najkasneje do 2. aprila.

V ŽUPNIJSKI dvorani Anton 
Gregorčič v Štandrežu bo v pe
tek, 26. t.m., ob 20. uri Mate
rinski dan. Nastopajo otroci, ki 
obiskujejo župnijski verouk.

ŽUPNIJASV. Florijana in Mari
je Pomočnice v Števerjanu in 
SKPD F. B. Sedej vabita na sla
vje ob sprejemu med pripravni
ke za diakonat in prezbiterat 
(mašništvo) farana Alessia Sta
sija, ki bo v nedeljo, 28. t.m., ob
16. uri v župnijski cerkvi v Šte
verjanu. Slovesnost bo vodil 
nadškof msgr. Dino De Anto
ni. Vsi prav toplo valjeni!

ŽUPNIJSKI SVET sv. Ivana v 
Gorici in Slovenska Vincenci- 
jeva konferenca vabita na pred- 
velikonočno srečanje starejših, 
bolehnih in upokojencev, ki bo 
v sredo, 31. t.m., v Zavodu sv. 
Družine. Ob 15. uri bo maša, 
pred njo priložnost za spoved, 
po njej razgovor ob čaju in pe
civu. Če kdo potrebuje prevoz, 
naj to javi na tel. št. 0481 
530924 (prof. Kranner) ali 0481 
536455 (SSO). Naprošeni ste, 
da obvestite še druge!

ŽUPNIJA LURŠKE Matere Bo
žje (Madonnina) v Gorici prire
ja od 22. do 26. aprila izlet-ro- 
manje na Dunaj, v Lienz in 
Mauthausen. Za informacije in 
vpisovanja je na razpolago žup
nijski urad vsak dan ob uri kosi
la (0481 391995). Vabljeni!

ŽUPNIJA ŠTANDREŽ vabi na 
romanje-izlet po Slomškovih 
stopinjah. Obiskali bomo Celje, 
Ponikvo, Olim je, Maribor in 
druge znamenitosti štajerske 
dežele. Odhod 12. aprila ob 
6.30 iz Štandreža, vrnitev 13. 
aprila v večernih urah. Cena 
130€. Vpisovanje in informacije 
v župnijskem uradu.

PD RUPA-Peč vabi na izlet v 
deželo Emilijo in srednjeveško 
Lucco od 25. do 29. avgusta. O- 
gledali si bomo rojstni kraj Ver
dija, Leonarda Da Vincija in gra
dove Napoleonove soproge. In
formacije: 0481 882285.

V KULTURNEM centru Bra
tuž razstavlja David Faganel. 
Razstava je na ogled do 18. 
aprila vsak dan od 17. do 19. 
ure, ob sobotah in nedeljah pa 
tudi od 10. do 12. ure.

V GALERIJI Ars na Travniku 
razstavlja Annamaria Ducaton. 
Razstava je odprta vsak dan od 
ponedeljka do petka po urniku 
uradov.

V SPOMIN na drago mamo 
Maričico Gorjup vd. Koršič hče
re z družinami: 100 € za Zavod 
sv. Družine, 100 za cerkev sv. 
Ivana, 100 za cerkev v Avčah, 
50 za cerkev sv. Ignacija, 100 
za slovenske misijonarje, 100 za 
Novi glas, 100 za SCGV Komel.

V SPOMIN na Marico Gorjup 
vd. Koršič daruje Bruna 50,00 
za cerkev sv. Ivana in 50,00 € 
za lačne v misijonih.

Ostali darovi prihodnjič.

Ob izgubi drage mame Ma- 
ričice izrekamo člani uredni
štva in uprave Novega glasa is
kreno sožalje zvesti in dragoce
ni sodelavki Ivi Koršič, sestra
ma Marilki in Vereni, njihovim 
družinam in svojcem. K izrazom 
sožalja se pridružujejo člani 
Zadruge Goriška Mohorjeva.

Člani upravnega odbora Ka
toliškega tiskovnega društva 
izrekajo družini Koršič obču
teno sožalje ob izgubi drage 
mame Maričice.

Ob smrti drage mame Ma
ričice se Kulturni center Lojze 
Bratuž klanja njenemu spomi
nu in izreka vsem članom dru- 

j žine iskrene sožalje.
Zveza slovenske katoliške 

prosvete izreka družini Koršič 
globoko sožalje ob izgubi dra
ge mame Maričice.

Pevke in pevci mešanega 
pevskega zbora Lojze Bratuž 
sočustvujejo z Marilko, Vereno 
in Ivo Koršič ter vsemi svojci ob 
smrti matere Maričice.

Svet slovenskih organizacij 
izreka Marilki, Ivi, Vereni Kor
šič in njihovim družinam iskre
no sožalje ob smrti mame Ma
ričice.

M O JCA
je  pom nožila  d ružino  

Manuele, M artina, 
Aljaža, Veronike in  

Žive Srebrnič. Z  
veseljem in  najlepšim i 
že ljam i jo  sprejema

mo v svojo sredo. 
KOMELOVCI

JAVNI SKLAD RS ZA KULTURNE DEJAVNOSTI 
ZVEZA PEVSKIH ZBOROV PRIMORSKE 

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV 
ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV 

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

35. PRIMORSKA POJE
■ Gorica, nedelja, 28. marca 2004, ob 17. uri 

Kulturni center Lojze Bratuž
NASTOPAJO: Vokalna skupina Rihemberk, ŽPZ 
Poljubinj, MoPZ Fran Venturin i - D om jo, Mešani 
m ladinski pevski zbor Trst, MePZ Igo Gruden - 
Nabrežina in MePZ Jacobus Gallus - Trst 
SOPRIREDITELJA: MePZ Lojze Bratuž in MoPZ M ir
ko Filej

■ Štandrež, nedelja, 4. aprila 2004, ob 17. uri 
Župnijska dvorana Anton Gregorčič
NASTOPAJO: ŽPZ Večernica - A jdovščina, MoPZ 
Šimen Golja - Kneža, Vox Ecumenica-Trst, MePZ 
Ign is - Posto jna, Lovski PZ D ekani in M ePZ 
O bal'ca - Koper
SOPRIREDITELJ: Prosvetno društvo Štandrež
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Pri četrtem otroku preosta
ne malo besed, ki bi celostno 
izrazile naše neizmerno veselje 
ob rojstvu čudovite Mojce; Ma- 
nueli in Martinu iz srca čestita
mo, Aljažu, Veroniki in Živi pa 
želimo, da bi sestrico obdaro
vali s poljubčki. SD Sončnica.
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Koroška in Primorska sta zapeli na Trbižu

Dragi Gerti Schnabl 
v hvaležen spomin
Občinski kulturni center na 

Trbižu je v nedeljo, 21. t.m., za
živel s pesmijo primorskih in 
koroških zborov. V tem trojezi-

čnem kraju sta se srečali zbo
rovski prireditvi Primorska in 
Koroška poje ter se skupno 
predstavili številni publiki, ki je 
pobudo  sprejela z ve lik im  
odobravanjem. Poleg kultur
nih ustanov, ki organizirajo

omenjeni reviji, sta za trbiški 
koncert poskrbela Slovensko 
kulturno središče Planika iz 
Kanalske doline v sodelovanju

z odborništvom za kulturo in 
uradom za jezikovne skupno
sti in mednarodne odnose pri 
trbiški občini ter občina Na- 
borjet-Ovčja vas.

Celoten spored je izzvenel 
v hvaležen spomin na Gerti

Schnabl, tragično preminulo 
pevko Višarskega kvinteta v 
lanskem neurju v Kanalski do
lini. Novonastala skupina, v 
kateri so ostale štiri pevke kvin
teta, je v novi zasedbi (na sliki) 
uvedla nedeljski program s pe
sm ijo Srce je  žalostno. Pod 
vodstvom Anne Missoni so se 
ženskemu kvartetu prvič pri

družili štirje mladi fantje; skup
no sestavljajo novo skupino - 
Višarski oktet -, ki ima sedež v 
Ukvah. Krstni nastop je bil za 
vse prisotne pravo preseneče
nje, ki so ga navzoči nagradili 
z dolgim aplavzom. Pevke in

pevci so bili v idno ganjeni. 
Uvodne pozdravne besede je 
posredoval predsednik SKS 
Planika Rudi Bartaloth, ki je 
tudi povezoval celoten pro
gram. Trbiški župan Franco 
Baritussio je tudi v slovenščini 
zaželel prireditvi velik uspeh in 
se zahvalil organizatorjem in 
nastopajočim za prizadevanja 
na zborovskem področju, ki 
bogatijo medsebojno spozna
vanje. Srečanje je pozdravil 
tudi naborješki župan Alek
sander Oman, ki je v svojem 
dvojezičnem posegu poudaril 
veliko solidarnost, ki spremlja 
prizadeto prebivalstvo Kanal
ske doline od lanske naravne 
katastrofe; ravno tej solidarno
sti seje treba zahvaliti, da živ
ljenje teče naprej in se počasi 
normalizira. Pozdravom in če
stitkam sta se pridružila tudi 
Nužej Tolmajer za Krščansko 
ku ltu rno  zvezo in Damjan 
Paulin za Zvezo slovenske ka
toliške prosvete in ostale sopri- 
reditelje revije Primorska poje.

Koncert so oblikovali vokal
na skupina Vinika iz Medane 
pod vodstvom Franke Žgavec, 
pevska skupina Akord iz Pod- 
gore (Mirko Spazzapan), kvar
tet bratov Smrtnik, moški pe
vski zbor Vaščani pojo (Joško 
Kovačič), komorni zbor Iskra 
iz Bovca (Ambrož Čopi) in Ok
tet Suha (Matevž Fabijan).

Pomlad je pokukala tudi na 
Koroško. Po dolgi zimi in obil
nih snežnih padavinah je konč
no sonce pokukalo nad Kara
vankami in oznanilo, da prihaja 
vigred. Idilično pomladno sliko 
pa so pokvarile volitve. Vse 
stranke se nad njimi hudujejo 
kot s snegom. Lanskim in leto
šnjim. Sneg je vendar sneg, prav 
tako pa politika - in še zlasti ti
sta, ki jo doživlja (in ne izvaja...) 
slovenska manjšina na Koro
škem.

No, nekaj novega, v sozvočju 
s pomladjo, pa so letošnje voli
tve vseeno prinesle. Zelenim je 
uspel zgodovinski preboj v de
želni zbor, in sicer s kar dvema 
svetovalcema. A kot nas uči pre
govor, ena lastovka še ne oz-

Volitve na Koroškem

Politični 1. april
nanja pomladi. Kljub dejstvu, da 
je Zelenim uspelo priti v deželni 
zbor, in to kljub visokemu volil
nemu pragu, ki so ga leta 1979 
določili socialisti, ljudska stranka 
in svobodnjaki ( glede razlogov 
za t.i. tristrankarski pakt bi mor
da omenili le „naključno" dej
stvo, da je dr. Apovniku, kandi
datu na slovenski listi, na volit
vah zmanjkalo le za nekaj sto 
glasov, da bi bil izvoljen v dežel
ni zbor v tisti mandatni dobi...).

A kaj, ko se pomladi prebu
dijo tudi medvedi!

Po dolgem (političnem) spa
nju je na Koroškem ponovno vse

v znamenju politike deželnega 
glavarja in veleposestnika v Ba- 
rentalu (po naše Medvedji doli
ni). Že med volilno kampanjo se 
je vsaka stranka morala soočati 
z vprašanjem, kako bo v bodoče 
ravnala s Haiderjem. Komunisti, 
Zeleni, a tudi ljudska stranka in 
socialisti so svojim volilcem sve
to prisegali, da s Haiderjem 
nočejo imeti več opravka. Volil- 
ci ljudske stranke so to izjavo ra
zumeli kot grožnjo ter zato gla
sovali ZA deželnega glavarja ter 
razpolovili volilni rezultat lju
dske stranke, socialistični (in 
tudi številni slovenski volilci!!) pa

so glasovali PROTI Haiderju in 
podprli politiko, ki naj bi jo so
cialistična stranka izvajala po 
volitvah... A kaj! Ideali so ideali, 
ker so pač neuresničljivi, politika 
pa je kot sneg - dejstvo! Nekate
ri se lahko tudi načelno huduje
jo nad snegom, a ko ga zapade 
nekaj metrov in imamo v bližini 
hotele in žičnice, bomo iz njega 
napravili business.

No, nekako takole so razmi
šljali - sicer na kratko - voditelji 
koroške socialistične stranke in 
v času, ko so se v ljudski stranki 
še vedno spraševali, kako in s 
kom pravzaprav naprej, in skle
nili s svobodnjaki dogovor o 
sodelovanju.

/  stran 13 
Peter Rustja

Jurij Paljk GLOSA

0 “kosovelčkih”
Najbrž zelo malo bralcev 

ve, kaj so 'kosovelovčki', ker 
tudi sam tega nisem vedel, 
dokler nisem minuli teden na 
stoti rojstni dan našega pesni
ka Srečka Kosovela v lepi knji
garni Konzorcij na Slovenski 
cesti v Ljubljani vstopil in od
šel v prvo nadstropje, kjer je  
v knjigarni lep prostor za kul
turne prireditve, branja in pre
dstavitve knjig in me je  tam 
pričakalo plavolaso mlado  
dekle z majhnim košem kru
ha.

" Boste tud i vi poskusili 
naše 'kosovelovčke'?"

Seveda sem vzel rezino do
brega kruha in z njo sem, kot 
so to naredili drugi, sedel in 
prisluhnil branju Kosovelove 
poezije, ki smo ga v knjigami 
imeli ves dan slovenski pesni
ki, pisatelji in tudi tisti ljudje, 
ki se s Kosovelovo književno
stjopoklicno ukvarjajo.

Sele popoldan sem na poti 
p ro ti G oric i m ed posluša
njem slovenskega radia izve
del, da je  ajdovsko podjetje 
Mlinotest ob stotem prazni

ku rojstva Srečka Kosovela pri
pravilo troje hlebcev posebne 
vrste, ki so jih  poimenovali 'ko
sovelovčki', in to tud i zato, 
ker so hlebčki (polnozrnati, ko
ruzni in rženi kruh) tako nareje
ni, da jih  ni potrebno rezati, 
ampak jih  lahko v družbi lomi
mo. Med vožnjo po avtocesti 
sem se pri Postojni nasmehnil, 
ko sem pomislil, kako b i b il 
Srečko Kosovel gotovo vesel, 
da so poimenovali vrste hleb
cev po njem, in se obenem ta
koj zavedel, da pravzaprav no
beno drugo živilsko podjetje 
kot le ajdovsko ni moglo dati 
na trg 'kosovelovčkov', saj je  
Ajdovščina bila od nekdaj sre
dišče 'kosovelovcev', kot smo 
domačini imenovali in še ime
nujemo pevce moškega pev
skega zbora Srečko Kosovel, ki 
so ga bili naši očetje prekomor- 
ci ustanovili pod vročim afri
škim soncem med drugo sve
tovno vojno. Spominjam se, da 
sem kot otrok vedno s spošto
vanjem gledal na moške, za ka
tere so rekli, da so 'kosovelov- 
ci', ker je  to pomenilo, da znajo 
peti. Kot mladenič, k i je  odšel 
v svet, sem vedno z obžalova

njem gledal na dejstvo, da ni
sem ostal doma in se tako, kot 
so storili moji vrstniki, pridružil 
temu nekdaj odličnemu mo
škemu zboru, ki je  na b il Pri
morskem v moji mladosti pra
vi pojem.

Kosovel torej, razpet med 
ubrano petje in odličen kruh. 
V lepem pomladanskem son
cu m i je  bilo prijetno pri srcu, 
ko sem se vračal po Vipavski 
dolini na Travnik v Gorico, ker 
sem se spomnil še ene navidez
ne malenkosti, ki je  v Ljubljani 
vsem, ki smo se pesniku s Kra
sa poklonili z branjem njego
vih in svojih pesmi, privabila 
pred oči in v srce Srečka Koso
vela. Organizatorka Kosovelo
vega maratona, kot so v Kon
zorciju poimenovali branje Ko
sovelovih in drugih slovenskih 
pesmi, tudi sama dobra pesni
ca, gospa Majda Kne, je  vsake
mu od nas, ki smo kaj prebrali 
na Srečkov stoti rojstni dan, ob 
slovesu poklonila majhno bo
rovo vejico.

Gledal sem, kako so književ
niki sprejemali to darilce, niti 
enega ni bilo med njimi, ki se 
ne b i nasmehnil in se ne bi tudi 
toplo zahvalil gospe Majdi za 
navidez majhno stvar, pravza

prav nepomembno borovo 
vejico, ki pa je  vsem takoj 
p re d  oč i prinesla  kraško 
gmajno in Srečkov melanho
lični obraz nad njo, Kosove
lovo pesem Bori, Kosovelovo 
slutnjo smrti in Kosovelovo 
brinjevko, ki še danes enako 
lepo, a tudi usodno leti zad
njemu cilju naproti. V avtu na 
po ti pro ti Gorici sem razmi
šljal o vraščenosti Srečka Ko
sovela v primorsko in vseslo
vensko dušo in nas vseh v 
njegove pesmi in b il vesel bo
rove vejice, hlebčka kruha - 
'kosovelovčka', k i sem ga 
imel v torbi zraven Kosovelo
vih poezij.

"Jaz b i rad hod il/ v majh
nem plašču besed./ A pod  
njim naj se skriva/ topel, sve
tal svet/" sem si polglasno v 
avtu zrecitira l začetek ene 
meni najbolj ljubih Srečkovih 
pesmi. In sem bil v trenutku 
povezan s Pesnikom samim, 
z očetom, ki je  v Afriki priso
stvoval ustanovitvi zbora s 
Pesnikovim imenom, z vsemi 
tistimi, ki nam nekaj Srečko
va pesem pomeni.

In seveda s kruhom in bo
rovo vejico v torbi!

paljk @noviglas. it

Ugibanja o razlogih terorističnih atentatov

Zakaj? Zakaj? Zakaj?
Poslej nič več ne bo kot 

prej! Ta fraza, ki je  že precej 
oguljena, seje udomačila po 
atentatu na ameriške nebo
tičnike. Res je  bila to neka 
prelomnica v svetovnem do
gajanju, predvsem pa mož
nost povzročanja velike ško
de neki državi, ki se je zdela 
zaradi svoje strateške moči 
in izolacije nedotakljiva. A- 
tenta t na ameriške nebotič
nike je  dokazal, da ozemelj
ske nedo tak ljivosti, kar se 
tiče atentatov, ni. Tudi najve
čja svetovna velesila je ranlji
va. Ves svet je ostrmel ob no
vem neizpodbitnem dejstvu. 
Vendar je  ta atentat, zaradi 
svoje pošastnosti, imel v sebi 
neko posebnost. O b vsej 
svoji grozoti se je  zdel en
kraten, neponovljiv. M orda 
tudi zato, ker se zdi, da je le
talski prom et zaradi sedaj še 
b o lj poostrenega nadzora 
mogoče obvarovati pred no
vim i atentati.

Toda to, kar se je  zgodilo 
v Madridu, je  čisto nekaj dru
gega. Predvsem se je zgodi
lo v sosedovi hiši, torej bi se 
lahko zgodilo tudi pri nas do
ma. In zgodilo  se je na po
pularnem prom etnem sred
stvu, prim estnem  vlaku. In 
takih vlakov je  na svetu, in 
seveda tudi pri nas doma, v 
Evropi, na stotine, nad zem
ljo in pod zemljo. Z n jim i se 
dnevno vozijo m ilijon i ljudi. 
In ta prometna sredstva je pri 
najboljši volji nemogoče nad
zorovati. Torej je  ponovitev 
takih ali podobnih atentatov 
mogoče pričakovati povsod. 
Angleži, ki naj bi b ili po na
povedih tistih, ki so si pre
vzeli odgovornost za madrid
ski atentat, naslednji na vrsti, 
so že dejali, da za take aten
tate ni več problem, če se bo
do zgodili, temveč kdaj. To
rej je  jasno, da smo v luči mo
žnosti a tentatov na civ ilno 
prebivalstvo vsi na isti barki, 
ali točneje, na istem splavu, 
ki je prepuščen na m ilost in 
nemilost viharjem terorizma.

In kakšne izjave smo sli
šali od odgovornih oblasti in 
varnostnih služb? Da se bo 
poostril nadzor nad skupina
mi možnih storilcev atenta
tov, kakor da bi ne vedeli, da 
so varnostne službe ta nad
zor tudi z infiltriranim i agenti 
že sedaj izvajale. Pa atenta
ta, v katerem naj bi, po oce
nah strokovnjakov, sodelova
lo vsaj nekaj desetin s toril
cev, ni jim  uspelo preprečiti.

Vse to se mi zdi podobno 
zd rav ljen ju  s im ptom ov ali 
bolezenskih znakov, ne pa 
vzrokov bolezni same. Na to 
me je spomnil letak, ki mi je 
ostal v spominu in ki so ga 
nosili neki dem onstranti po 
atentatu na madridskih u li
cah. Na njem je bilo zapisa
no preprosto vprašanje: Za
kaj? Zakaj? Zakaj?

Da, Zakaj? Ker, če je jasno, 
da bom o v bodoče, k ljub  
vsem policijskim  nadzorom, 
teroristične atentate le s te
žavo preprečili, morda bi ne 
b ilo napačno, če bi se vpra
šali, zakaj do njih pride. Da 
ne bo nesporazumov. Tero
rističnih atentatov nikakor ni 
mogoče opravičiti, morda pa 
se lahko poglobim o v razlo

ge, ki jih , s še tako sprevrže
no utem eljitv ijo, v nekaterih 
glavah povzročijo. M orda bi 
bilo koristneje ukrepati pre
ventivno kot pa represivno.

M orda je  najbolj prav, če 
najprej pogledam o, kje so 
tradicionalna žarišča terori
stičnih atentatov. In pred oč
mi imamo takoj Izrael, Čeče
nijo, zdaj tudi Baskijo in se
veda Irak.

O sebno sem prepričan, 
da se v vseh teh deželah do
gajajo krivice na račun neka
terih prebivalcev. Obnašanje 
Izraelcev do Palestincev se 
mi ne zdi pravično, in če je 
celo Šaron prišel do težke 
odločitve, da se izraelski ko
loni umaknejo iz nekaterih 
delov palestinskega ozemlja, 
je  oč itno  do te ugotovitve 
prišel tudi on. Da se Čečen- 
ci po razpadu Sovjetske zve
ze b o rijo  za sam osto jnost 
svoje domovine, je vsem zna
no in bi Rusi gotovo temu ne 
nasprotovali, če bi tam ne 
bilo bogatih ležišč petroleja. 
Tudi Baski se borijo  za večjo 
samostojnost pri upravljanju 
svoje dežele in kaže, da špan
ska policija z n jim i ne ravna 
prav v rokavicah.

Poglavje zase predstavlja 
zasedbena vojna v Iraku, ki 
so jo  Američani s svojimi za
vezniki izvedli s pretvezo, da 
imajo Iračani za ves svet ne
varna sredstva za množično 
uničevanje. O teh pa, kot ka
že, ni ne duha ne sluha. Ta 
težn? pretveza bi bila že sko
raj odnesla Angleža Blaira, 
sedaj pa je odnesla Španca 
Aznarja. Novi španski pred
sednik Zapatero pa je že naz
nanil um ik svojih čet iz Iraka, 
če Združeni narodi ne prev
zam e jo  nadzora  nad p o 
ložajem. Če bo lažna pretve
za odnesla tudi Busha, bomo 
pa videli letošnjega novem
bra. Za zdaj se Američani to 
lažijo z m islijo, da je svet po 
odstranitvi Sadama Huseina 
varnejši, Iračani pa da so bili 
rešeni diktatorskega režima. 
Seveda je na svetu še m no
go nič manj diktatorskih reži
mov, ki bi bili vredni odstra
nitve, le da vsi ne sm rdijo po 
petroleju kot nekdanji iraški 
režim. V vseh krizn ih  žari
ščih, ki sem jih  omenil, so na 
nek način prizadeti muslima
ni in zato ni čudno, da se na 
okoliščine odzivajo na podo
ben način. Če pom islimo po
sebej na samomorilske aten
tate m ladih fantov in deklet, 
menim, da ni mogoče ležer
no oceniti ta dejanja kot de
janja zgolj verskega fanatiz
ma, ampak verjetno tudi kot 
znak nemoči in obupa.

Dejstva, ki sem jih omenil, 
seveda nikakor ne opraviču
je jo  brezglavega in krvoloč
nega terorizma, toda spričo 
dejstva, da mu zahodni svet 
ne bo z lahkoto ušel, morda 
velja pomisliti, ali ni krivda za 
to, kar se na svetu sedaj do
gaja, tudi pri tistih, ki so pre
pričani, da im ajo vso resni
co v zakupu. M orda resnica 
in pravica nista vse na eni 
strani in bi b ilo ob tem spoz
nanju in ustreznem ukrepa
nju mogoče preprečiti m no
go gorja v prihodnosti.

Kafko Dolhar
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Tedenski pregled pomembnejših dogodkov

Po merilih svetovne banke je Slovenija razvita država
Skoraj vse, kar se pomemb

nega dogaja v Sloveniji, jede l 
kampanje političnih strank za 
evropske volitve v jun iju  in za 
jesenske državnozborske vo
litve. Za fasado gospodarske, 
družbene in demokratične raz
vitosti in prepričljivosti služijo 
uspešne priprave in laskanje 
Sloveniji pred bližnjim 
vstopom v članstvo zve
ze NATO in v Evropsko 
zvezo oz. unijo. To bo
sta zagotovo dogodka 
zgodovinskega pome
na in razsežnosti, ki pa 
so zanju poleg politike 
prispevali svoj delež 
Slovenci in tudi tisti pri
seljenci iz drug ih  ob
močij nekdanje skupne 
države, ki so lojalni do 
nove domovine.

Priznanje Sloveniji za 
njene dosežke in razvoj 
v dvanajstih letih samo
stojnosti je 17. t.m. dala 
tud i Svetovna banka, 
ena najpomembnejših 
finančnih ustanov na svetu. 
N jen predsednik James D. 
VVolfensohn je  na posebni 
slovesnosti slovenskemu fi
nančnemu ministru izročil pi
smo o podelitvi časti (gradua- 
ciji), ki Slovenijo razglaša, da 
je prestopila v skupino razvi
tih držav. Seveda to po meri
lih Svetovne banke, vsekakor 
zelo važne in vplivne na po
dročju mednarodne finančne 
urcJitve. Z omenjeno uvrsti
tv ijo  v skupino razvitih držav 
bo Slovenija lahko sodelova
la tudi pri urejanju vprašanj 
globalnega (celostnega) po
mena.

O b priznanjih in prestižu 
v tu jin i pa naš notranji razvoj 
ogrožajo težave in stiske, na

katere v p redvo lilnem  ob
dobju opozarjajo zlasti opo
zicijske stranke. Doslej sta se 
v kampanjo najbolj dejavno 
vključili LDS, vodilna stranka 
vladne koalicije, in največja 
opozicijska stranka, SDS pred
sednika Janeza Janše. V pole
mikah med njima, soočata se

kajk'rat presegajo najbolje pla
čane univerzitetne profesor
je, znanstvenike in tudi plače 
predsednikov države in vlade.

Opozicija je za zdaj uspe
šna in prepričljiva, tudi spri
čo raznih afer in finančnih go
ljufij, ki še nobena ni bila ob
ravnavana na sodišču. Pred

predvsem Anton Rop, sicer 
tudi predsednik vlade, in Ja
nez Janša, prevladujejo vpra
šanja, ki so zunaj t.i. visoke 
politike. Predsednik SDS, de
nimo, ni dobil odgovora na 
vprašanje, zakaj se premier že 
nekaj tednov ukvarja pred
vsem z vprašanjem, kako za
gotoviti 5 tisoč tolarjev (bru
to) poviška plač najbolj priza
detim delavcem, ne ureja pa 
plačnega sistema v javnem 
sektorju, za kar je  vlada pri
stojna. Ob tem Janez Janša o- 
pozarja, da v javnem sektor
ju nekateri direktorji ali direk
torice lekarn, živalskih vrtov 
ali delavskih univerz, s samo 
nekaj zaposlenimi, dobivajo 
večmilijonske plače, ki za ne-

dnevi so opozicijski svetniki 
v ljubljanskem mestnem sve
tu ugotovili, da je bil proračun 
slovenskega glavnega mesta 
v letu 2002 oškodovan za o- 
koli 10 milijard tolarjev. Zara
di negospodarnega trošenja 
denarja, začelo naj bi se v man
datu prejšnje županje V ik
torije Potočnik in se nadaljuje 
tudi sedaj, je opozicija v me
stnem svetu zahtevala odstop 
županje Danice Simšič. Le-ta 
pa je zahtevo zavrnila in deja
la, da ne misli odstopiti, "ker 
je bila izvoljena za štiri leta".

Morda se bo ugled SDS v 
naslednjih javnom nenjskih 
raziskavah še povečal, upo
števaje pričakovana izida re
ferenduma o izbrisanih, ki bo

v nedeljo, 4. aprila, in še ene
ga o istem vprašanju, ki bo 
nemara v poletnem času. Us
tavno sodišče naj bi kmalu 
odločalo tudi o tem, ali naj 
dovoli referendum  o izb iri 
zemljišča za morebitno grad
njo džamije v Ljubljani.

V začetni fazi predvolilne 
kampanje seveda še ni 
moč napovedati, kak
šen bo volilni izid za po
samezne stranke. LDS 
si bo zagotovo posku
šala povrn iti vp liv  in 
privržence, ki jih je iz
gubila v zadnjem času. 
Popolna neznanka os
tajajo vloga in možno
sti manjših strank na 
volitvah, denimo stran
ke Slovenija je naša, ki 
jo  ustanavlja koprski 
župan Boris Popovič, 
in stranke oz. gibanja 
lokalnih volilnih list, ki 
ga snuje nekdanji po
slanec Ivo Hvalica. Na 
volilne rezultate bi u- 

tegnil vplivati tudi t.i. Forum 
21, ki ga ustanavlja bivši pred
sednik države M ilan Kučan.

PARLAMENT SPREJEMA 
ZADNJIH DEVETNAJST 
ZAKONOV IZ EVROPSKEGA 
PRAVNEGA REDA

Državni zbor bo zasedal 
ves ta teden, in morda tudi na
slednji ponedeljek in torek. 
Poslanci obravnavajo mnoga 
vprašanja in se odločajo o za
devah, ki so velikega pome
na za Slovenijo. Sprejeli naj bi 
tud i devetnajst novih zako
nov iz svežnja t.i. evropske za
konodaje. Z njim i bo pravni 
red Slovenije v celoti prilago
jen zakonodaji oz. pravnemu 
redu Evropske zveze.

Marjan Drobež

Zaposleni bodo na prehodih za maloobmejni 
promet z Italijo

Cariniki bodo postali 
policisti

Tudi na slovenski meji z I- 
ta lijo  predlagajo sprostitev 
oziroma om ilitev režima pre
hodov potnikov, kar bi bilo 
skladno z vzdušjem, nasta
lim  po vstopu S lovenije v 
povezavo. O  podrobnostih so 
razpravljali na nedavnem se
stanku lokalnih organov mej
ne kontrole iz obeh držav, v 
pogovoru za Novi glas pa jih  
je  predstavil Jakob Ceferin, 
d irektor policijske uprave v 
Novi Gorici.

S lovenski p redstavn ik i, 
pristojni za izvajanje Videm 
skega sporazuma o m aloob
mejnem potniškem prom e
tu med Slovenijo in Italijo, so 
se zavzeli za podaljšanje ur
nikov obratovanja nekaterih 
prehodov. Za podaljšanje se 
zavzemajo tud i posamezne 
občine, najbolj občina Brda. 
Tako naj bi bil prehod Solkan 
od 1. maja dalje, torej od vs
topa Slovenije v povezavo, 
odprt neprekinjeno, dan in 
noč. Prek tega prehoda nam
reč poteka pom em bna ce
stna povezava med Solka
nom ozirom a Novo Gorico 
in G orico. Prav tako predla
gajo podaljšanje urnikov ob
ratovanja na mejnih preho
dih v Neblem (v Brdih) in v 
Gorjanskem na Krasu.

Na sestanku delegacij ob
mejnih organov iz obeh dr
žav v Novi G oric i so obrav
navali tudi predloge za pre
hajanje državne meje med 
Slovenijo in Ita lijo  na malo
o bm e jn ih  p rehod ih  tud i z 
osebno izkaznico in ne samo 
z o b m e jn o  p re p u s tn ic o ,

7. mednarodno zborovsko tekmovanje

V Mariboru letos 
v znamenju Gallusa

Oddelek za slovenistiko na Politehniki v Novi Gorici

Poimenovan bo po patru 
Stanislavu Škrabcu

V M ariboru bo po poro
čanju Slovenske tiskovne agen
cije med 23. in 25. aprilom v 
organizaciji Javnega sklada Re
publike Slovenije za ljubiteljske 
dejavnosti potekalo 7. medna
rodno zborovsko tekmovanje 
Maribor 2004. Strokovna komi
sija je za bienalno tekmovanje, 
ki se časovno izmenjuje z re
publiškim tekmovanjem Naša 
pesem, ki prav tako poteka v 
Mariboru, izbrala 12 zborov, ki 
se bodo merili v obveznem in 
prostem programu za veliko na
grado tekmovanja in druga raz
pisana priznanja, podeljena pa 
bo tudi nagrada občinstva za 
nastop na koncertu ljudskih pe
smi. Zbori prihajajo letos na tek
movanje iz Latvije, Nemčije, 
Madžarske, Srbije in Črne go
re, Italije, Estonije, Danske, s 
Filipinov in iz Slovenije.

Prireditev bo razdeljena na 
netekmovalni in tekmovalni 
del. Netekmovalni del bo ob
segal otvoritveni koncert vseh 
zborov, ki se bodo predstavili 
z izvedbo ljudskih pesmi iz 
dežele, iz katere prihajajo, ter 
priložnostni nastop tistih zbo
rov, ki se ne bodo uvrstili v fi
nalni del tekmovanja. Samo 
tekmovanje bo potekalo v treh 
etapah: v obveznem progra

mu, ki obsega skladbo Jacobu- 
sa Gallusa po lastni izbiri, sklad
bo iz obdobja romantike po la
stni izbiri ter sodobno sloven
sko skladbo; v prostem progra
mu, v katerem se bodo zbori 
predstavili z izborom umetnih 
skladb, sklepna etapa pa bo tek
movanje za veliko nagrado, ka
mor se bo uvrstilo pet zborov 
z najvišjim skupnim rezultatom 
iz obeh tekmovalnih progra
mov. Obvezne sodobne sloven
ske skladbe ne bodo, kot je za 
STA povedala Mihela Jagodic 
s sklada, novitete, saj pesmi, 
naročene za tekmovanje, niso 
zadostile tekmovalnemu zna
čaju. Namesto tega so izbrali 
tri že preizkušena dela: Večer 
Uroša Kreka za mešane zbo
re, Zima Sama Vremšaka za 
moške zbore in Kralj Damija
na Močnika za ženske zbore.

Tekmovalne zbore je izmed 
25 prijavljenih zborov odbra
la strokovna žirija v sestavi 
p riznan ih  slovenskih s tro 
kovnjakov za zborovsko gla
sbo: Lojze Lebič, Stojan Kuret, 
Karmina Šileč, Andraž Haupt- 
man in Urška Lah. Iz Slovenije 
bo nastop il mešani pevski 
zbor Sv. Nikolaja iz Litije pod 
vodstvom zborovodkinje He
lene Fojkar Zupančič.

V visokošolskem izobra
ževalnem in znanstvenora
ziskovalnem zavodu Politeh
nika v Novi G oric i potekajo 
priprave za uvedbo predme
ta slovenistika, ki je veda o 
slovenskem jeziku in knjiže
vnosti.

Ta predm et bodo začeli 
poučeva ti v akadem skem  
letu 2004 /2005  in zanj že 
zb ira jo  kandidate in profe
sorje, ki bodo poučevali.

Izvedenec za slovenski

Z  12. S T R A N I

Politični 1. april
S tem izrazom sta obe stranki 

diplomatsko rešili imidž, ki je po
leg businessa novodobna magi
čna beseda, ki tudi na Koroškem 
odpira marsikatera vrata oz. politi
čno kariero. Po stari navadi so si 
nekdanji politični tekmeci nalili - 
ne le metaforično - čistega vina, v 
tem primeru so izbrali italijanski 
Chianti. Ironija usode je, da bo pr
va resna preizkušnja nove koali
cije ali sodelovanja med svobo
dnjaki in socialisti izvolitev dežel
nega glavarja. Socialisti naj ne bi 
direktno glasovali ZA Haiderja, 
ampak s prisotnostjo na glaso
vanju bodo omogočili potreben 
kvorum za njegovo izvolitev.

Nič posebno razburljivega, če 
bi ne volili 1. aprila!

jez ik, univ. prof. dr. Zoltan 
Jan, ki je  tud i član Častnega 
in Organizacijskega odbora 
Škrabčevih dnevov, ki jih  pri
rejajo v frančiškanskem sa
mostanu na Kostanjevici v 
Novi G orici, je  povedal, da 
bodo razred ozirom a odde
lek za poučevanje sloveni
stike na Politehniki poim e
novali po frančiškanskem  
pa tru  S tan is lavu Škrabcu 
(na sliki), le-ta velja za naj
večjega slovenskega jez iko

slovca v 19. stoletju. V samo
stanu na Kostanjevici je  ži
vel in deloval več kot dva
inštirideset let.

M.

Nova premiera v 
SNG Nova Gorica

Umetniški ansambel Slo
venskega narodnega gledali
šča Nova Gorica bo 25. t.m. 
predstavil svojo najnovejšo 
abonmajsko produkcijo. Pred 
premiersko publiko bo uprizo
ril slovensko praizvedbo dela 
Oblika mize enega izmed naj
bolj uveljavljenih sodobnih an
gleških dramatikov, Davida Ed
garja (1948). V svojih spretno 
napisanih delih kritično anali
zira družbena in politična do
gajanja iz sodobnejše zgodovi
ne (kolonializem, neofašizem, 
ekologijo, naraščajoče nasilje, 
pravice posameznika...). Na

Slovenskem ni bilo doslej odi
grano še nobeno njegovo delo. 
Tako bo njegova politična dra
ma Oblika mize (1990), v pre
vodu Tine Mahkote, prvič na 
slovenskem odru, in sicer v re
žiji Dušana Jovanoviča (lektor 
Srečko Fišer, dramaturginja 
Tea Rogelj, kostum ografka 
Bjanka Adžič Ursulov, sceno
grafka Sanja Jurca, avtor gla
sbe Drago Ivanuša, oblikova
lec luči Samo Oblokar).

Drama je sestavni del trip
tiha o nastajanju t.i. nove Evro
pe in obravnava spremembe, 
nastale po padcu berlinskega 
zidu. Avtor je sprejel povabilo 
na premiero.

določeno z videmskim  spo
razum om . Takšno olajšavo 
bi lahko uvedli na vseh pre
hodih za obm ejni prom et ali 
vsaj na največjih prehodih, 
ki so: Nova Gorica (na Erjav
čevi cesti), Šem peterpri Go
rici, Solkan, Vipolže, Čampo- 
re, Osp, Repentabor, Livek, 
Gorjansko, Klariči in M iren.

Jakob Č eferin , d ire k to r 
policijske uprave v Novi Go
rici, je povedal, da v Sloveni
ji predlagajo dopolnitev pro
tokola o prostem dostopu na 
vrhove M angarta in Kanina, 
ki so ga predstavniki sosed
njih držav podpisali v aprilu 
leta 1959. V dopoln itv i ome
njenega dokum enta naj bi 
zapisali, da bi bil prost do
stop potnikov ozirom a obi
skovalcev iz obeh držav, ne 
glede na državne meje, mo
goč tud i na planini M atajur, 
hribu Sabotin, M iji, Livku-To- 
polovem , Kolovratu, Koko- 
ški-Jirmancu, k samostanu in 
cerkvi na Kostanjevici v Novi 
G oric i, na Prevalu (Kanin), 
na grebenu Stola in v bližini 
Predoline pri Žagi v Posočju.

O m enjene pred loge bo 
obravnavala in jih , kot želijo 
in pričakuje jo na slovenski 
strani, tud i sprejela Stalna 
slovensko-italijanska meša
na komisija za izvajanje V i
demskega sporazuma o ma
loobmejnem potniškem pro
metu med državama. Komi
sija, katere slovenski del vo
di Jože Šušmelj, državni pod
sekretar v slovenskem zu
nanjem m inistrstvu (in No
vogoričan), se bo sestala v m e  
secu aprilu, kratek čas pred 
1. majem, ko bo Slovenija 
postala polnopravna članica 
Evropske unije.

D irektor policijske uprave 
v Novi Gorici, Jakob Čeferin, 
je  v pogovoru za naš časnik 
povedal tudi nekaj zanimivih 
podrobnosti o prezaposlitvi 
carin ikov z obm očja carin
ske uprave v Novi Gorici. Ker 
je  carinikov preveč, upošte
va je  o d p ra vo  ca rinskega  
nadzorstva na mejah Slove
nije z Italijo, Avstrijo in M ad
žarsko, po vstopu Slovenije 
v evropsko integracijo, bodo 
zainteresirani posamezniki 
prestopili v policijsko službo. 
Zaposlili jih  bodo na preho
dih za m aloobm ejni prom et 
z Ita lijo. Strokovno usposab
ljanje za novo službo cari
nikov, ki bodo 1. maja postali 
policisti, poteka že nekaj ča
sa. Usposabljajo jih  na poli
cijski akademiji v Tacnu pri 
L ju b lja n i in na o b m o č ju  
policijske uprave v Novi Go
rici. Med usposabljanjem, ki 
traja tri mesece, seznanjajo 
bodoče policiste tud i z ev
ropskim pravnim redom gle
de prehajanja državnih me
ja.

Na obm očju carinske up
rave v Novi G oric i se je za 
prekvalifikacijo  v novo služ
bo prijavilo  61 kandidatov, 
po m nenju Jakoba Čeferina 
pa jih  bo v policijsko službo 
sprejetih okoli petdeset.

M.
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POKLICI
Verjetno se bo pogovor o 

poklicih s tokratnim gostom 
naše rubrike nekoliko razliko
val od ostalih, ki smo jih  ime
li v prejšnjih tednih. Kakorko
li že, mar ne spada navsezad
nje tudi diplomatska pot k 
poklicnim izbiram?

Pogovor z vicekonzulko 
RS v Trstu Tanjo Mljač se je 
dotaknil najrazličnejših vse
bin, ki so vezane na diploma
cijo. "Življenje diplomata ni 
vedno tako bleščeče, kot je 
morda včasih videti. Karierni 
d iplomat se mora odločiti za 
tak način življenja, ki ga bo 
vodil vsakih nekaj let v novo 
okolje," nam je povedala mla
da diplomatka. Morda pa je 
njej Trst znan kraj, saj je od 
rojstne Lokve na Krasu od
daljen le nekaj kilometrov. Di
plomacija vsekakor sodi med 
izbire, ki te vodijo stran od do
mačega okolja, vasi ali mesta: 
je morda gostja naše rubrike 
izbrala to pot prav zaradi tega 
razloga? "Tudi to je bil razlog, 
namreč moja želja je bila de
lovati v širšem, mednarod
nem okolju, hotela sem neka
ko udejanjiti znanje, ki sem si 
ga pridobila med študijem, in 
tujina je vedno nekakšen iz
ziv, nekaj novega", nam je po
vedala vicekonzulka izza pi
salne mize, ki je nekoč pripa
dala samemu m inistru Ru
plu..., kot je  povedal njen 
predhodnik.

Tanja Mljač se je za diplo
macijo odločila po humani
stični izobrazbi, saj jo  je na 
to pot vodila ideja, "k i je bila 
povezana predvsem s kultu
ro", je pojasnila diplomatka. 
"To je bila materija, ki mi je 
bila blizu in moja velika želja 
je bila postati kulturni ataše 
na kakšnem d ip lom atsko- 
konzularnem predstavništvu 
v tu jin i", toda začutila je, "da 
mi manjka še veliko znanja. 
Odločila sem se za nadalje

vanje študija, in ker sem hote
la svojo humanistično izobraz
bo popestriti z bolj družbo
slovno obarvanim i temami, 
sem se odločila, za podiplom
ski študij politologije. No, in 
prav študij mi je  nazadnje od
prl pot v diplomatske vode", 
je obrazložila Mljačeva.

Diplomatsko delo je precej 
raznoliko, pri čemer je  po
membno, da si kot oseba pri
lagodljiv, razgledan, iznajdljiv 
in komunikativen. Vicekon
zulka se trenutno ukvarja pred
vsem s konzularnim delom, ki 
predpostavlja delo z ljudmi, 
"kar seveda ni vedno lahko", 
je pojasnila. "V  veliko veselje 
pa mi je, da lahko s svojim 
delom ljudem pomagam. Di
plomatsko delo cenim tudi s 
stališča raznolikosti, saj se 
dnevno srečujem z najrazlič
nejšimi nalogami, tako da mi 
res ni nikoli dolgčas in vsak 
dan se razlikuje od drugega", 
je še dodala.

Nekoliko ostra so pravila, 
katerih se mora diplomat tudi
v zasebnem življenju držati, 
pri čemer je položaj ženske še 
bolj problematičen, predvsem 
z vidika družine, saj diplomat
ske zakonitosti med drugim 
določajo tudi to, da se soprog 
oziroma soproga diplomata v

državi spre jem nici 
ne sme zaposliti, se 
pravi, "da je položaj 
ženske vseeno v ne
ko liko manj ugod
nem položaju kot v 
primeru, da je diplo
mat moški: soproga 
pa se v času manda
ta posveča otrokom 
in protokolarnim na
logam."

V prijetni, a vseka
kor formalni pisarni 
se oko zaustavi na 
fo to g ra f iji bernar- 
dinke ("Briciola j i je 
im e"), na radiu ter 
zgoščenkah, ki kaže

jo zanimanje naše sogovorni
ce za prijetno glasbo, in na 
sliki, ki je prežeta z medite
ranskim navdihom. "Prej je 
na tistem mestu stala slika ljub
ljanskega Tromostovja, a že
lela sem si morja", je pojasni
la vicekonzulka. Kaj pa prijet
na podoba pri diplomatu, ali 
je ta lastnost važnejša od dia
lektične spretnosti? "Pravi pri
stop do ljudi in spretnost ko
municiranja sta v diplomaciji 
pomembna faktorja, če pa za 
tem stoji še prijetna podoba, 
lahko to kvečjemu koristi..." 
...izredno diplomatski odgo
vor, a veliko manj od zad
njega, ki se je na vprašanje, 
kako se mora diplomat ravna
ti v primeru, da ne soglaša z 
vladno usmeritvijo svoje dr
žave, glasil: "D ip lom at je ose
ba, ki v tu jin i zagovarja stali
šča svoje države, seveda pa 
ima lahko vsak svoje osebno 
mnenje, vendar je to mnenje 
določene osebe in ne mnenje 
predstavnika v tuji državi".

Drugega nam ni bilo dano 
izvedeti, če ne le to, da si di
plomatka želi za naslednjo 
namestitev ne več celinskega 
ali mediteranskega okolja, 
temveč "kakšno eksotično 
državo".

IG

Stojan Pahor NASVETI VARCEVALCEM

POSLOVANJE 
Z DELNICAMI (2)
Poleg posameznih naročil 

vlagatelj lahko investira v del
nice preko delniških investicij
skih skladov. Varčevalec zau
pa naložbo upravitelju skla
da (delniška družba), ki s ka
pitalom še drugih vlagateljev 
kupuje po lastni oceni delni
ce v luči načela razpršitve 
premoženja sklada. Varčeva
lec postane tako posredno la
stnik večjega števila te vrste 
vrednostnih papirjev, kar znat
no zmanjšuje tveganje inve
sticije. Dodatno lahko vlaga
telj izbira med različnimi vr
stami delniških investicijskih 
skladov. Slednji so lahko ge
ografsko neopredeljeni (in
ternacionalni delniški skladi) 
ali pa strogo opredeljeni (del
niški skladi iz območja evra, 
dolarja, yena, EU). V prvem 
primeru varčevalec prepušča 
upravitelju sklada izb iro f i 
nančnih tržišč, v drugem pa 
se vlagatelj v soglasju sfinan- 
čnim svetovalcem predhodno 
odloči, katerim tržiščem želi 
dati večjo težo. Nadalje ob
stajajo skladi, ki vlagajo svojo 
premoženjsko maso samo na 
področja držav v razvoju ali

pa izrecno v posamezne države, 
npr. v Indijo, Kitajsko, torej v 
teritorialne enote z velikim po
tencialnim gospodarskim raz
mahom in istočasno z večjim 
tveganjem za varčevalca. V 
zadnjih letih so se pojavili t.i. 
sektorialni skladi, ki v svoji in
vesticijski strategiji privilegi
rajo določen gospodarski sek
tor, npr. visoko tehnologijo, 
biotehnologijo, zdravstvo.

Namesto posameznih na
ročil se lahko vlagatelj odloči 
za vodenje portfelja (it.: Ge- 
stioni Patrimoniali Mobiliari). 
Dejansko gre za servis, v sklo
pu katerega banka ali borzno 
posredniška hiša kupuje raz
lične delnice, ki jih  nato pro
da in znova kupuje, kakor sa
ma oceni, da je najbolje. Raz
log, da se investitor poslužuje 
take oblike varčevanja, stoji v 
večji strokovnosti in podkova
nosti posrednika v primerja
vi z vlagateljem samim. Sled
nji pri vodenju portfelja lahko 
pa aktivno sodeluje. Z razli
ko od posameznih delnic in 
investicijskih skladov varčeva
lec zaradi povsem individual
nega pečata tega načina vla
ganja ne more preverjati sta
nja svoje naložbe preko dnev
nikov ali interneta.

V zadnjih dveh letih se je 
v Evropi razširila povsem 
nova oblika vlaganja v del
nice, ki jo  označujem o z 
ang leškim i besedami Ex- 
change-traded-fund (kratica 
ETF). Bodisi v slovenščini kot 
v ita lijanščin i finančni trg  
namreč ne pozna primerne
ga izraza. S tehničnega vi
dika se lahko ta način nalož
be ima kot posebna vrsta in
vesticijskega sklada. V port- 
felju slednjega se namreč 
nahajajo samo delnice borz
nega indeksa, ki ga varčeva
lec izbere. Zaradi tega se 
izbor vrednostnih papirjev 
ne spreminja. Dejansko gre za 
povsem pasivno upravljanje 
vrednostn ih papirjev. "Ex- 
change traded fund" redno 
kotirajo kot navadne delnice 
tudi na milanski borzi in so 
z razliko od tradicionalnih 
investicijskih skladov brez 
vstopnih ter izstopnih pro
vizij. Stroški za upravljanje 
znašajo povprečno samo 
0,40% letno. Kot pri posa
meznih naročilih delnic in
vestitor plača provizijo bor
znemu posredniku.

Bralci lahko sodelujejo 
pri naši rubriki z vprašanji in 
p ripom bam i. Elektronska 
pošta: s.pahor@tin.it.

Zadružna banka Doberdob in Sovodnje

Temeljni kamen za novo banko
M inuli petek, 19. t.m., so 

predstavniki vodstva Zadruž
ne banke Doberdob in Sovod
nje v Sovodnjah tik pod seda
njim sedežem tega pomemb
nega slovenskega hranilnega 
zavoda postavili temeljni ka
men novega poslovnega po
slopja, ki naj bi bilo po zagoto
vilu projektanta Studio Bensa- 
Poletto in izvajalcev del dokon
čano že do septembra letos. 
Ravnatelj bančnega zavoda 
Savo Ušaj, predsednik M iro 
Hmeljak ter namestnik ravna
telja Flavio Mosetti (foto) so po
vedali, da bo nov poslovni pro
stor gotovo obogatitev za vse 
Sovodnje in širšo okolico, kot 
so tudi izpostavili predvsem 
izpolnitev obljube o izgraditvi 
nove bančne stavbe, ki so jo  
dali svojim članom in klien
tom, ko sta se sovodenjska in 
doberdobska banka združili.

Slovenija se je prilagodila kmetijski politiki EU

Vinogradništvo bo omejeno 
na sedanje površine

Slovenija je svoje km etij
stvo že prilagodila merilom in 
zahtevam EU, ki jih  bo sicer 
kot polnopravna članica po
vezave tudi sooblikovala. Za 
skupno kmetijsko politiko bo
do predvsem pomembne ve
like denarne podpore iz Bru
slja in iz nacionalnih proraču
nov za različne programe v 
kmetijstvu; uvedba t.i. kvot, s 
ka te rim i bo na tančno do 
ločen obseg pridelave posa
meznih kultur, ki ne bo smel 
biti presežen; t.i. referenčne 
količine pa bodo določale ob
seg pridelave ali prireje v kme
tijstvu, ki bosta podprta z ne
posrednimi plačili ali denar
nimi premijami.

Slovensko kmetijstvo bo v 
EU deležno, kot je predvide
no, zelo velikih finančnih sred
stev, ki bodo delno namenje
na tudi za razvoj podeželja in 
za pospeševanje kmetijstva v 
težje dostopnih oziroma od
daljenih hribovskih območjih. 
Spričo velike konkurence na 
prostem  tržišču pe tindva j
setih držav članic povezave se 
bodo najbrž znašla v težavah 
podjetja živilsko-predeloval- 
ne industrije, ki jih je država 
doslej podpirala z olajšavami 
in popusti pri izvozu v tujino. 
Med temi podjetji bo lahko 
tudi živilska industrija Fructal 
v Ajdovščini, ki sicer proizvaja 
sadne sokove najvišje kako
vosti, a po višjih cenah, kot pa 
takšne izdelke ponujajo neka
tere druge države članice EU,

denimo, Italija, Francija, Špa
nija, G rčija  in nemara tud i 
Portugalska.

V skladu s kmetijsko poli
tiko EU bo Slovenija morala 
razvijati tudi vinogradništvo,
o čemer je v pogovoru za naš 
časnik nekaj pojasnil dala Spe
la Terpin, državna podsekretar
ka na ministrstvu za km etij
stvo, gozdarstvo in prehrano. 
Po novem bo dovoljeno samo 
obnavljanje v inogradov na 
obstoječih površinah, za vsak 
tak poseg pa bo potrebno 
dovoljenje ministrstva. V Slo
veniji bo vinogradništvo lah
ko obsegalo kvečjemu 21 ti
soč hektarov, kolikor jih je po
pisanih v ustreznem registru. 
Posnetki iz zraka sicer prika
zujejo, da imamo v Sloveniji 
okoli 2.400 hektarov vinogra
dov, toda ta podatek ni ura
den in zaradi tega ni veljaven.

Po novem bodo izvozniki 
vin na steklenicah lahko ime
li označbe natisnjene tudi v 
tujih jezikih. S tem naj bi se

blagovne znamke 
slovenskih vin, tu
di iz Goriških Brd 
in Vipavske doline, 
laže uveljavile tudi 
na tujih tržiščih. Dr
žavna sekretarka 
Špela Terpin je  v 
pogovoru za Novi 
gias tudi povedala, 
da je uvrstitev vi
norodnih območij 
v Sloveniji v vinske 
cone, kot jih je  do
ločila EU, odlože
na za tri leta. Kot 
znano, bosta vino

rodni obm očji Posavje in Po
dravje uvrščeni v cono B, Pri
morska pa v cono C II. Uvr
stitev v eno od con bo dolo
čala, katere enološke postop
ke in sredstva bodo morali vi
nogradniki uporabljati. V co
ni C II, ki je praviloma klim at
sko ugodnejša, bo dovoljena 
manjša obogatitev vina kot 
pa v coni B. Za Primorsko 
bodo torej zagotovljene do
datne olajšave glede stopnje 
naravnega alkohola. Ločeno 
se bo sp rem lja lo  tu d i d o 
zorevanje grozdja za teran, 
vino s priznanim tradicional
nim poimenovanjem. Hkrati 
je EU ponudila tudi možnost 
pridobitve sredstev za spre
membe sortnega izbora vino
gradnikov, predvsem na os
novi potreb po spremembah, 
nastalih zaradi uvrstitve Pri
morske v vinsko cono C II. Pri 
tem  gre o p o z o rit i,  da bo 
mešanje grozdja ali vina iz 
različnih con prepovedano.

M.

Od 1. maja redna (poceni) letalska povezava 
med Ljubljano in Londonom

Sedaj je uradno znano ime letalske družbe iz tujine, ki bo 
po najnižji m ogoči ceni vzpostavila letalsko zvezo z Ljublja
no oz. Slovenijo. To bo angleško letalsko podjetje Easyjet, ki 
bo 1. maja letos, hkrati s sprejemom Slovenije v EU, uvedlo 
letalsko progo med Londonom in Ljubljano. Obratovala bo 
vsak dan. Vozovnice (vožnja v eno smer bo stala od 20 do 
30 evrov) je že mogoče rezervirati na spletni strani družbe 
Easyjet. Le-ta je pogodbo o nizkocenovni povezavi z Aero
drom om  Ljubljana podpisala 12. februarja letos. Med Lon
donom  in Ljubljano bo letelo letalo Boeing 737.
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Poklicni in študijski uspehi bivših dijakov tehničnega pola

Zakaj je vredno se vpisati na zavod Žiga Zois?
Zanimalo nas je, kako so se bivši dijaki po maturi na trgovskem zavodu Žige Zoisa in poklicnem zavodu Ivana Cankarja odrezali v svetu zaposlitve in 

nadaljnjega študija na univerzi. Za pogovor smo vprašali dva dijaka, ki vam ju predstavljamo v intervjuju.

Denis Pavio iz Štandreža 
(27 let) in Tanja H um ar iz 
Števerjana (25 let).

Kakšna je  bila vajina 
študijska
in zaposlitvena pot po 
maturi na DTTZ Žige 
Zoisa v Gorici?
Denis: Po maturi v šol. le

tu 1995/96 sem se vpisal na 
ekonomsko fakulteto v Trstu, 
kjer sem d ip lom ira l v roku 
petih let. Nato sem opravil vo
jaščino in se med tem časom 
prijavil na razne natečaje. Po 
končani vojaščini sem začel 
delati na O bčin i Števerjan, 
k jer sem ostal samo nekaj 
dni, ker so mi medtem sporo
čili, da sem zmagal natečaj 
pri hranilnici v Ločniku (CRA 
Lucinico Farra e Capriva), kjer 
sem sedaj zaposlen.

Tanja: Po maturi na DTTZ 
Žige Zoisa v šol. letu 1997/ 
98 sem se vpisala na eko
nomsko fakulteto v Trstu, smer 
Ekonomija m ednarodnega 
trgovanja in deviznih trgov 
(Economia del com m ercio  
internazionale e dei mercati 
valutari) in študij dokončala 
novembra 2003.

Pravkar sem tudi končala 
delovno prakso na O bč in i 
Trst v uradu za Strateško pre
verjanje (Controllo strategi- 
co), sedaj pa sem dobila za
poslitev v privatnem sektorju. 

Ali sta imela težave 
ob prehodu s 
slovenskega učnega 
jezika na italijanskega ? 
Sta sploh imela težave 
v začetku študija na 
univerzi? Eventualno, 
kako sta jih  premostila? 
Denis: Po pravici poveda

no, sploh nisem imel nobe
nih težav ob prehodu s slo
venskega učnega jezika na 
italijanskega, saj smo na višji 
šoli posvečali veliko ur tudi 
italijanskemu jeziku. Glede 
študija na univerzi lahko po
vem, da obstajajo težave v

tem, da na tej stopnji ni več 
profesorja, ki ti sledi, ki bi ti 
dajal domače naloge, ki bi te 
redno spraševal. Na univer
zi so izpitn i roki na tri mese
ce, v vmesnem času pa lahko 
dela vsakdo, kar hoče, kar te 
lahko zapelje, da ne študiraš 
in zapravljaš čas. Univerzo 
pa lahko dokončaš brez večjih

težav le, če vsak dan posve
čaš študiju nekaj ur. Treba je 
vztrajati in nikoli popustiti.

Tanja: Študij na univerzi 
se precej razlikuje od tistega 
na višji šoli. Študenti so nam
reč samostojni, sami si mo
rajo organizirati način in ri
tem učenja, zato je norm al
no, da na začetku vsakdo na
leti na večje ali manjše teža
ve, enostavno zaradi tega, ker 
sprem eni delovne navade. 
Meni je na primer najbolj "na
gajala" vsakodnevna vožnja z 
vlakom v Trst, saj sem za to 
porabila približno tri ure na 
dan, ampak že po nekaj me
secih se itak vsemu prilagodiš. 
Kar se pa učnega jezika tiče, 
sploh nisem imela težav. 

Kako vrednotita znanje, 
veščine in spretnosti, 
ki sta si jih  pridobila

na slovenskem 
trgovskem zavodu?
Denis: Na univerzi je med 

dijaki velika konkurenca. Ti
sti, ki prihajajo z italijanskih 
licejev, imajo boljšo splošno 
kulturo in boljšo pripravo v ma
tem atiki. Kar se tiče knjigo
vodstva in trgovinstva, pa 
moram odkritosrčno poveda

ti, da smo dijaki 
DTTZ Ž. Zoisa i- 
meli najboljšo pri
pravo, kar dokazu
je jo odlične oce
ne, ki smo jih dobi
li v teh predmetih.

Tanja: Po moji 
izkušnji nudi trgov
ski zavod dobro 
osnovo za nadalj
nji študij ekonomi
je, zato so mi bile 
veščine in osvoje
no znanje v po
moč. Poleg tehni
čnih predm etov 
pa so na trgovski 
višji šoli pomem
bni tudi ostali, ta
ko da dijaki vseka
kor lahko osvojijo 

splošno izobrazbo. Spretnost 
dijaka je potem v tem, da uspe 
s svojim znanjem doseči ci
lje, ki si jih  je zadal.

Ali je  v obdobju, 
ko izginja carinska 
meja med Slovenijo 
in Italijo in bodo torej 
odpadle nekatere 
gospodarske dejavnosti, 
kot so špediterstvo 
in podjetja import- 
eksport, še smotrno 
obiskovati trgovski 
zavod? V čem in zakaj? 
Denis: Po mojem mnenju 

je  danes še vedno smotrno 
obiskovati trgovski tehnični 
zavod, ki ti daje dobro pripra
vo za študij ekonomije. Eko
nomska fakulteta pa je danes 
edina, ki ti odpira možnosti 
zaposlitve na našem podro
čju. S pristopom  Slovenije v

Evropsko unijo se bo namreč 
zlasti deželno gospodarstvo 
usmerilo na slovensko obmo
čje. Edina slovenska višja 
šola, ki ti da pripravo, da brez 
težav dokončaš ekonomijo, pa 

i  je ravno trgovski zavod. Opa
žam, da je  na našem podro
čju vedno več povpraševanja 
po mladih, ki so dip lom ira li 
na ekonomski fa
kulteti in ki obv
ladajo slovenšči
no in srbohrva
ščino. Zavedati 
se je treba, da bo 
prihodnost naše 
deželne ekono
m ije v državah, 
kot so Slovenija,
Hrvaška, Bosna 
in Hercegovina 
itd.

Tanja: Ne ver
jamem, da z vsto
pom Slovenije v 
Evropsko un ijo  
bodo uvozno-iz- 
vozna pod je tja  
ter špedicije po
polnom a izg in i
le. N a sp ro tn o , 
mnoga podjetja tu na G ori
škem so se že pred leti preu
smerila tudi na druga tržišča 
in uveljavila d iverz ifikac ijo  
poslovanja. Poleg tega imajo 
maturanti na trgovskih zavo
dih po mojem mnenju veliko 
možnosti za zaposlitev tudi 
na drugih področjih (npr. sto
ritvene družbe, kot so banke, 
zavarovalnice; zaposlitev pri 
stanovskih organizacijah za 
nudenje knjigovodskih stori
tev in sve tovan ja  na p o 
droč ju  davčnih predpisov; 
mala industrijska podjetja , 
prevozništvo, javni sektor...). 
Sama sem po maturi dobila 
precej ponudb, čeprav sploh 
nisem iskala službe.

Katere zaposlitvene 
in študijske perspektive 
se danes odpirajo 
mlademu človeku.

ki dokonča slovenski 
trgovski zavod?
Denis: D obiti delo danes 

ni enostavno. Na našem pod
ročju pa je situacija še težja, 
ker, če je z enega zornega 
kota m alo p o d je tij, ki po
nuja jo zanim ivo zaposlitev 
za mlade, ki dokončajo uni
verzo, je z drugega zornega 
kota vedno več mladih z uni

verzitetno izobrazbo. Torej, 
malo delovnih mest za veliko 
število ljudi.

M ladi, ki izbirajo višjo šo
lo, na katero se nameravajo 
vpisati, bi morali tudi vzeti v 
poštev dejstvo, da bodo mo
rali nadaljevati študij na uni
verzi. Dandanes pa je eko
nomska fakulteta edina, ki ti 
odpira široko paleto možno- 

' sti za zaposlitev, npr. v banki, 
pri komercialistu, lahko po
staneš menedžer v kakem 
velikem podjetju na Tržaškem 
in v bližnjem Venetu. Študij 
ekonomije ti daje veliko teh
ničnega znanja, ti daje osno
ve, ki ti bodo zelo koristile na 
delovnem mestu. Iz svoje eno
letne izkušnje dela na banki 
lahko povem, da sem lahko 
unovčil veliko stvari, ki sem 
se jih  naučil na ekonom iji.

Zavedati se moramo namreč, 
da te na delovnem  mestu 
naučijo samo bistvene stva
ri, potem pa se mora posa
meznik sam znajti in napre
dovati. Dobra podlaga iz e- 
konomskih in finančnih ved 
ti omogoča, da sam z lahko
to dojemaš vedno težje po
stopke in jih  vgrajuješ v svoje 
znanje.

Tanja: Kot sem že omeni
la, so zaposlitvene perspek
tive najrazličnejše; kdor pa 
želi nadaljevati š tud ij, ima 
odprta vrata na katerikoli fa
kulteti. Znanje slovenskega 
jez ika je  še dodatna pred
nost, še to liko bolj v tem tre
nutku, ko si veliko italijanskih 
družb, tud i velikih, prizade
va za prodor na vzhodna tr
žišča.

Kaj bi svetovali 
mlademu človeku, 
ki bi rad zasledoval 
uspešno študijsko 
in zaposlitveno 
uveljavitev?
Denis: Mlademu človeku 

bi svetoval, naj se vpiše na 
trgovski zavod in naj se te
m eljito uči, ne samo tehnič
ne predmete, ampak tudi je
zike. Danes moramo obvla
dati vsaj tri jezike: ita lijan 
ščino, angleščino in na našem 
prostoru še absolutno slo
venščino. Za nadaljnji študij 
pa svetujem ekonomsko fa
kulteto, kjer je  treba študira
ti vestno, vztrajno in tem elji
to tudi navidez enostavne in 
nepomembne stvari. Zdi se, 
da ne, ampak vsaka, še tako 
nepom em bna in fo rm acija , 
lahko na delovnem  mestu 
pride še kako prav.

Tanja: Osebno svetujem, 
da si vsakdo izbere pot, bo
disi študijsko ali zaposlitve
no, ki mu najbolj ugaja, v smi
slu, da študira ali se ukvarja 
s tem, kar mu je všeč. Študij 
na univerzi je itak naporen, če 
pa ti še predmeti in snov niso 
všeč, potem postane študij 
prava in nekoristna muka. 
Enako velja na delovnem po
dročju. Za uspeh pa je treba 
veliko dela in vztrajnosti. 

Uredili dijaki 3- razreda 
zavoda Žige Zoisa

Veliki zmagovalec letošnjih prestižnih kipcev

Zagospodoval je Gospodar prstanov
O skarjev kipec velja za 

eno izmed najbolj prestižnih 
nagrad v filmskem svetu: po
delju je jo  ameriška Akade
mija film skih znanosti in u- 
metnosti v gledališču Kodak 
v Los Angelesu.

Akademija je bila letos sko
raj primorana, da se z vrsto 
nagrad oddolži trilog iji Go- 
spodar prstanov. Film Kraljeva 
Vrnitev je tudi zato ostal brez 
priznanja. Eastvvoodov film  
Mystic River je ostal skoraj 
praznih rok, čeprav je žel ve
liko uspehov na ostalih sve
tovnih festivalih.

Tudi zadnji film  Sofije Cop- 
pola Lost in Translation je vre
den ogleda. Nocole Kidman 
je prepričljivo zaigrala v pre
tresljivem filmu Dogville spor
nega danskega režiserja Lar- 
sa Von Triera, a oskarja ni 
dobila. Za nekoliko bolj než
ne duše pa bi svetoval ogled 
filma Povratek v Cold Moun- 
tain. Oboževalci avstralskega

igralca Russela Crovva pa bo
do gotovo cenili njegov zad
nji film  Masterand Comman- 
der, v katerem pooseblja lik od
ločnega in pogumnega po
veljnika britanske mornarice.

Film The Barbarian Inva- 
sions predstavlja enega izmed 
najbolj ganljivih filmov letošnje 
sezone. Film odpira življenjska 
vprašanja, kot so npr. spreje
manje neozdravljive bolezni 
in pomembnost prijateljstva v 
družbi, ki pa daje na žalost ve
dno več prednosti sebičnim 
odnosom med ljudmi.

Sicer pa je Akademija na 76. 
podelitvi Oskarjev, kot rečeno
- in kot je bilo napovedano - 
podelila film u Gospodar pr
stanov: Kraljeva Vrnitev kar 11 
pozlačenih kipcev, med kate
rimi nagrado za najboljši film 
in režijo (Peter Jackson). Film so 

| nagradili še za priredbo sce
narija, vizualne učinke, masko 
in zvok, kostumografijo, izvir-

I no pesem, izvirno glasbo, sce

nografijo in montažo.
Jacksonov film  je prejel 

oskarje v vseh 11 kategorijah, 
v katerih je bil nom in iran. 
Tako je izenačil rekord, ki sta 
ga leta 1997 in 1959 postavila 
filma Titanic in Ben Hur.

Povsem zaslužena je bila na
grada, ki jo je za najboljšo mo
ško vlogo prejel izredni Sean

I Penn (Carlito's way, DeadMan 
| Walking) za portret očeta, kate
remu umorijo hčer, v filmu My- 

' stic River. Za najboljšo žensko 
vlogo pa si je nagrado prislu
žila Charlize Theron (Hudičev 
advokat, The Italian job), ki je 
bila v filmu Monster - v kate
rem je nastopila v vlogi serij
ske morilke - res pretresljiva. Za 
to vlogo je morala tudi spreme
niti svoj fizični izgled in s tem 
je dokazala, da lepota ni ved
no odločilna pri igranju v filmu. 
Nagrado za najboljšega stran
skega igralca in igralko sta do
bila ganljivi Tim Robbins (Mi- 
s ter Hula Hop, Arlington Road)

za Mystic River in Renee Zellvve- 
ger za vlogo pogumnega dek
leta v film u Cold Mountain. 
Slednja je bila sicer že nomini
rana v prejšnjih letih za filma 
Chicago in Dnevnik Bridget 
Jones. V kategoriji za najboljši 
tuji celovečerni film  je bil za 
zmagovalca razglašen odlič
ni The Barbarian Invasions ka
nadskega režiserja Denysa Ar- 
canda.

Za najboljši dokumentarni 
film pa sta nagrado prejela Er- 
rol Morris in Michael VVilliams 
za film  The Fog o f War, nagra
do za najboljši kratki igrani 
film  pa Two Soldiers Aarona 
Schneiderja in Andrevva Sack- 
sa. Oskar za najboljši scenarij 
je pripadel Sofiji Coppola za 
film  Lost in Translation. Za 
najboljši kratki dokumentarni 
film  pa je bila nagrajena Mar- 
yann De Leo za film  Chernobyl 
Heart. Za najboljši animirani 
film  je bila razglašena celo
večerna zabavna risanka Fin- 
ding Nemo, za kratki anim i
rani film  pa Harvie Krumpet 

j Adama Elliota. Nagrado za živ
ljenjsko delo je letos dobil 81 -

letni režiser Blake Edvvards.
Slavnostni večer v gledali

šču Kodak je letos zopet po
vezoval priljubljeni Billy Cri-

stal, ki je na zanj značilen 
piker način zabaval prisotne 
in televizijske gledalce.

Peter Raseni
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AKTUALNO

1. maj 2004

V Evropsko unijo se vključuje deset novih članic
V Evropsko unijo se bo 1. 

maja letos vključilo deset no
vih članic, poleg Slovenije še 
Poljska, Češka, Madžarska, 
Slovaška, Estonija, Latvija, 
Litva, C iper in Malta.

Z vstopom novih članic v Ev- 
ropsko unijo se bo prebival
stvo EU povečalo za 75 m ili
jonov na prib ližno 450 milijo
nov. Delež prebivalstva dese
tih na novo pridruženih držav 
bo po 1. maju znašal petino 
celotnega prebivalstva pove
zave, S lo ve n c i pa b o m o  
predstavljali manj kot pol od
stotka vseh državljanov raz
širjene Evropske unije.

Slovenska tiskovna agen
cija je  pripravila dober pre
gled desetih članic, ki vsto
pajo v Evropsko unijo, ki ga 
objavljam o tud i mi, ker bo

širitev EU proti Vzhodu po- 
bliže zadevala tud i nas, saj 
bo območje, na katerem ži
vim o Slovenci v Italiji, kar na
enkrat postalo iz obmejnega 
področja središčno ozemlje 
Evropske unije. O b tem dej
stvu se velja še kako zamisli
ti, saj smo danes priče spre
m in jan ju  evropske družbe, 
kakršnega doslej vsaj v so
dobni zgodovini še ni bilo.

Pri nas se dandanes veliko 
govori o tem, da moramo "od
praviti meje v glavah", ker bo

do državne meje pri nas kma
lu itak odpravljene. Jasno je, 
da odprava meja sama po se
bi ne pomeni dosti, dejstvo 
pa, da bo tudi naša dom ovi
na Slovenija od 1. maja letos 
polnopravna članica Evrop
ske unije in bomo tako tudi 
mi, ki živim o v Ita liji, s Slove
nijo  hočeš nočeš še bolj po
vezani, govori o novih izzi
vih, ki so pred vsemi.

Na tem mestu moramo tu
di zapisati to, kar nekaterim 
ni všeč, namreč to, da bo Slo

venija polnopravna članica 
Evropske unije in ne nekaj 
drugega, takega, kar bi dr
žavno mejo trdno ohranjalo 
še naprej, v nedogled.

To pri nas ne gre nekate
rim v račun in zato lahko be
rete v italijanskem lokalnem 
dnevnem časopisju o tem, ka
ko lastniki tovornjakov v Fur- 
laniji-Ju lijski kra jin i nočejo 
slovenske konkurence, o tem, 
kako nekateri še vedno upa
jo , da bo pri nas bencin še 
vedno cenejši kot drugod po

Ita liji, kako da bo po vstopu 
Slovenije v Evropsko un ijo  
naše območje podvrženo "ne
lojalni konkurenci" in še vr
sto takih zapisov boste našli, 
ki vsi govorijo o tem, da se 
nekateri ljudje v Ita liji in še 
posebej v Furlaniji-Julijski kra
jin i preprosto nočejo sprijaz
niti z dejstvom, da bodo ev
ropski zakoni, taki in drugač
ni, veljali za vse, da so za vse 
enaki, da ne bo izjem, tudi 
za naše območje ne, ker jih ne 
sme biti, ker sicer Evropska

unija ne more obstajati.
Dve, tri leta prehodnega 

obdobja, ko bodo na držav
ni meji še stali policisti, do
kler Slovenija ne bo postavi
la t.i. Schengenske meje na 
meji s Hrvaško, bodo poka
zala, kaj se bo na našem ob
močju dogajalo.

Vse ne bo šlo gladko, go
tovo ne! Ne za Slovence in 
ne za Italijane, za nikogar ne.

O b podiranju meja pa se 
lahko veliko naučimo eden 
od drugega!

Da pa bi se lahko kaj od dru
gega naučili, se moramo naj
prej spoznati in se poznati.

Vsi, ne samo eni.
Tudi zato objavljamo krat

ke zapise o vseh novih člani
cah Evropske unije (EU)!

JUP

SLOVENIJA je prošnjo za 
članstvo v EU vložila jun ija
1996 in s tem kot zadnja od 
držav tekočega širitvenega 
kroga. K pristopnim  pogaja
njem je bila država z dvema 
m ilijonom a prebivalcev kljub 
temu povabljena decembra 
1997, v prvem valu. Državlja
ni so vstop v EU na referen
dumu 23. marca leta 2003 
podprli s prepričljivo, skoraj 
90-odstotno večino. Država 
je proces vključevanja in pri
stopnih pogajanj opravila raz
meroma učinkovito, v proce
su vključevanja pa je  bila s 
strani EU deležna nekaj stal
nih opozoril. Med tem i so bi
le spodbude Bruslja za hitre j
šo privatizacijo  in denacio
nalizacijo, učinkovitejše od
pravljan je sodnih zaostan
kov in pričakovanja, da bo dr
žava poh ite la  z odprav lja 
njem ovir za neposredna tuja 
vlaganja. Slovenija je med 
srednjeevropskimi državami, 
ki vstopajo v EU, najbogatej
ša. Njen bruto domači pro
izvod s 14870 evri na prebi
valca znaša okrog 70-odstot- 
kov povprečja EU, Slovenija 
pa si je  v p ristopnih  poga
janjih  izborila, da bo od 1. 
maja leta 2004 do konca leta 
2006 le tno  iz evropskega 
proračuna prejela 84 milijo
nov evrov več, kot pa bo vanj 
prispevala.

MADŽARSKA je med post
komunističnim i državami pr
va zaprosila za članstvo v EU. 
Prošnjo je vložila marca 1994, 
k pristopnim  pogajanjem pa 
je bila povabljena decembra 
1997, v prvem valu. Država 
z desetimi m ilijon i prebival
stva velja za prvo reform no 
pos tkom un is tično  državo, 
saj je vrata tu jim  vlagateljem 
odprla  tako j po p o lit ičn ih  
spremembah z začetkom 90. 
let. V pristopnih pogajanjih 
z EU je bila prodaja zemlje 
tujcem ena najbolj vročih tem 
z vidika slovenske vzhodne 
sosede, ki si je na koncu, tako 
kot večina ostalih držav, iz
borila možnost, da neprem i
čnine ščiti še sedem let po 
vstopu v Unijo. S strani Brus
lja pa je  bila Madžarska po
gosto tarča kritik  zaradi od
nosa do romske skupnosti. 
Madžari so 12. aprila leta 2003 
s 84 odstotki podprli vstop 
svoje države v EU, madžarski

BDP na prebivalca pa je z 
11000 evri na prebivalca med 
višjim i med pristopnicam i.

POLJSKA je z 38,6 m ilijo 
na prebivalcev največja pri
h odn ja  č lan ica  sedanjega 
širitvenega vala. Za vstop v 
EU je zaprosila aprila 1994, 
k pristopnim  pogajanjem pa 
je bila povabljena decembra 
1997, v prvem valu. Med naj
bolj vročimi tematikami v pri
s topn ih  poga jan jih  je  b ilo  
kmetijstvo, panoga, v kateri 
je zaposlen vsak peti Poljak. 
Država se je ves čas ostro po
gajala, tako za denar kot za 
obsežne proizvodne kvote, 
in bila na koncu zadovoljna.
V pristopnem  procesu je i- 
mela država kar nekaj pro
blemov, večkrat pa je bila 
deležna precejšnjih kritik  za
radi pomanjkljivosti pri refor
mi javne uprave, težav v sod
stvu ter zaostankov v refor
mah na področju kmetijstva. 
Bruselj je v 2002 zaskrbela 
tudi razširjenost korupcije v 
po litičn ih  in poslovnih sfe
rah. Kljub težavnim pogaja
njem so Poljaki 8. jun ija  leta 
2003 s 77 odstotki podprli 
vstop svoje države v povezavo. 
Poljska bo sicer med manj 
razvitim i članicami Unije, saj 
njen BDP na prebivalca zna
ša 7850 evrov.

ČEŠKA je  prošnjo za član
stvo vložila januarja 1996, k 
pogajanjem o članstvu v EU 
je bila povabljena decembra 
1997, v prvem krogu. Drža
va šteje 10,3 milijona prebival
cev, ki so na referendumu 14. 
junija leta 2003 s 77-odstotno 
večino podprli vstop države v 
EU. N jeno vstopanje v EU so 
precej zaznamovali dvostran

ski problemi z Avstrijo - neka
teri po litik i te novejše člani
ce EU so Pragi večkrat grozi
li tud i z blokado njenega vs
topa v Unijo. Med vročim i te
mami so b ili Beneševi dekre
ti, ki so bili po drugi svetovni 
vo jn i pod laga  za odvzem  
premoženja in izgon 3,5 m i
lijona sudetskih Nemcev iz 
tedanje Češkoslovaške. Vse 
do konca pristopn ih  poga
janj je v zraku viselo tudi vpra
šanje češke nuklearke v Te- 
m elinu, za katero Avstrijc i 
niso b ili p repričani, da res 
izpo ln ju je  evropske varno
stne standarde. S strani Bru
slja je bila država nekajkrat 
deležna spodbude, naj bolj 
poskrbi za romsko skupnost 
v državi. Češka je z 12640 
evri BDP na prebivalca med 
razvitejšim i pristopnicam i.

SLOVAŠKA, ki šteje 5,4 mi
lijona prebivalcev, je za član
stvo zaprosila junija 1995, k 
pogajanjem o članstvu pa je 
bila povabljena decem bra 
1999, v drugem valu sedanje 
širitve. Država je sicer s Poljsko, 
Češko in Madžarsko v više- 
grajski navezi nekako sodila v 
prvi krog, a si je te možnosti 
zapravila po po litičn i plati. 
Pristopna pogajanja so se za
čela šele po koncu obdobja 
nacionalističnega in populi
stičnega šefa vlade V ladim i
rja Mečiarja, ki je s svojim av
toritarnim vodenjem državo 
pripeljal skorajda v stanje zu
nanjepolitične izolacije. Po
novno vk ljuč itev  v Evropo 
so Slovaki na referendumu
17. maja leta 2003 nagradili 
z najvišjo, 92-odstotno pod
poro vključitvi v Unijo. Podo
ben davek je Slovaška plača

la tu d i p ri svo jih  p rizade 
vanjih za vstop v NATO - leta
1997 so vabilo za članstvo 
prejele le omenjene tri drža
ve Višegrajske skupine. Ve
rje tno  zaradi poznega za
četka resne integracije v EU 
je bila Slovaška s strani Brus
lja v zadnjih letih deležna kri
tik in spodbud, naj hitreje us
klajuje nacionalno zakonoda
jo z evropskim pravnim redom. 
Z 10080 evri BDP na prebi
valca spada Slovaška med 
srednje razvite nove članice.

ESTONIJA je za članstvo 
v EU zaprosila novembra 1995 
in bila k pogajanjem o članst
vu povabljena decembra 1997, 
v drugem krogu. Z 1,4 m ilijo 
na prebivalcev po demograf
skem faktorju  sodi med naj
manjše prihodnje članice, pa 
tudi gospodarsko z 9000 evri 
BDP na prebivalca ne sodi 
med najmočnejše. Država se 
je na poti vključevanja v EU 
srečevala s standardnimi pro
blemi - npr. z občasnimi opo
zorili Bruslja, naj hitreje usk
lajuje ptavni red in se resneje 
lo ti upravnih reform. Zdi se, 
da je b il največji p rob lem  
precejšnja zadržanost eston
ske populacije do vključitve 
v EU, vendar pa so Estonci na 
referendumu 14. avgusta le
ta 2003 s 67 odstotki glasov 
podprli 'Stop države v EU.

LATVIJA je za polnoprav
no članstvo v EU zaprosila 
oktobra 1995, k pogajanjem 
o vstopu v EU pa je bila po
vabljena decembra 1999, v 
drugem valu sedanje širitve. 
Ta baltska država šteje 2,4 mi
lijona prebivalcev, od tega jih 
je 56 odstotkov po narodno
sti Latvijcev in več kot 30 od

stotkov Rusov. Njen BDP na 
prebivalca s 6860 evri sodi 
med nižje med novimi člani
cami. Tudi v tej baltski državi 
je bila zadržanost do vstopa
nja v EU precejšen problem, 
Latvijci pa so podobno kot 
Estonci vstop v Unijo na refe
rendumu 20. septembra pod
prli s 67 odstotki glasov. Od 
kritik, ki jih  je  bila država kar 
neka jkra t deležna s strani 
Bruslja, izstopa korupcija, dr
žava se sooča tudi s proble
mom sodnih zaostankov.

LITVA je za članstvo v EU 
zaprosila decembra 1995 in 
je bila k pogajanjem o član
stvu povabljena decembra 
1999, v drugem valu sedanje 

; širitve. Država šteje 3,7 m i
lijona prebivalcev in je najve- 
čja v skupini baltske trojke. 
Njen BDP na prebivalca zna
ša 6940 evrov. Prebivalstvo 
je do vstopa v EU izražalo 
precej manj pomislekov kot 
v Estoniji in Latviji, 11. maja 
leta 2003 pa je vstop v Unijo 
na referendum u podprlo  z 
90 o d s to tk i g lasov. Eden 
večjih problemov, s katerim 
se je  država soočila pri vsto
panju v EU, je bila nuklearka 
sovjetskega tipa  v Ignalini; 
oba reaktorja v elektrarni bo 
morala zapreti do leta 2009. 
Sicer pa bo ozemlje države 
služilo  tud i za tranz it med 
Rusijo in rusko enklavo Kali- 
ningrad, ki bo z razširitvijo 
EU obkrožena z ozem ljem  
EU. Tudi to baltsko državo je 
Bruselj neka jkra t opozoril, 
naj okrepi boj proti korupciji.

CIPER, ki šteje 864.000 
prebivalcev, je p rošn jo  za 
č lanstvo vložil ju lija 1990 - 
priznana vlada grškega dela

otoka je prošnjo vložila v ime
nu celotnega, torej tudi turške
ga dela otoka. K pristopnim po
gajanjem je bil C iper povab
ljen decembra 1997, v drugem 
valu sedanje širitve, celovit 
proces prilagajanja zakonoda
ji EU pa je opravil le grški del 
otoka. Pod močnim grškim  
pritiskom  EU vodi po litiko , 
po kateri razdeljenost otoka 
ne vpliva na vključevanje dr
žave v EU - v nasprotnem pri
meru, je bila večkrat nepo
sredna Grčija, so bile Atene 
pripravljene zablokirati celo
ten proces širitve. EU bo med
se spi iji. ici ctiGičn otok, a če 
strani do 1. maja 2004 ne dose
žeta rešitve, bo ta v praksi raz
deljen. To med drugim pome
ni, da bodo evropska pravila 
veljala le za grški del, kritik i 
pa opozarjajo, da bo EU uvozi
la konfliktne razmere. O m e
niti gre, da v turškem delu Ci
pra živi okrog 200.000 ljudi. 
Celoten otok se razteza na 
9250 kvadratnih kilom etrih 
površine. Grški del otoka se 
sicer lahko pohvali z 12400 
evri BDP na prebivalca, ki je 
eden izm ed na jv iš jih  med 
p ris topn icam i. Sicer pa je 
C iper edina država, kjer se 
državljani o vstopu v EU niso 
odločali na referendumu: cipr
ski parlament je  tako 14. ju li
ja ratificiral pristopno pogod
bo med EU in C iprom.

MALTA je s 400.000 pre
bivalci najmanjša - s 14050 
evri BDP na prebivalca pa e- 
na izmed uspešnejših - prihod
nja članica, ki je prehodila 
precej burno pot vključeva
nja v EU. Prošnjo za članstvo 
je vložila ju lija  1990, vendar 
jo je po zamenjavi vlade leta 
1996 umaknila. Po vnovični 
zamenjavi vlade je Malta pro
šnjo reaktivirala leta 1998 in 
bila decembra 1999, v drugem 
valu sedanje širitve, povab
ljena k pogajanjem o članst
vu. Na referendum se je do 
vprašanja vstopanja v EU pre
cej razdeljena država odpra
vila 8. marca 2003 kot prva 
od prihodnjih članic za članst
vo. O b kritikah, češ da je tak
šna poteza zaradi negotovo
sti podpore tvegana, so se 
Maltežani odločili za vključi
tev v Unijo. "D a " je ob nekaj 
več od kar 90-odstotni vo lil
ni udeležbi obkrožilo  54 od
stotkov ljudi.


